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يادداشت- 1

رمزگشايي از چرايي كاهش 
قيمت نفت

قيمت نفت روز جمعه 
در بحبوح��ه نگراني 
نس��بت ب��ه رك��ود 
اقتصادي و رشد ارزش 
دلار امري��كا، كاهش 
پيدا كرد. يعني بهاي 
معام��ات نفت برنت 
۴۱ سنت معادل ۰.۵ 
درصد كاهش يافت و به ۹۰ دلار و ۵ سنت در 

هر بشكه رسيد. 
نفت برنت جمعه ش��ب با ۶۳ سنت افزايش 
بسته ش��ده بود. شاخص نفت امريكا روز پنج 
شنبه با ۵۵ سنت افزايش بسته شد در حالي 
كه ابتداي معامات تا سه دلار افزايش داشت. 
نوسانات كاهشي كه بس��ياري از تحليلگران 
به دنبال رمزگش��ايي از ابع��اد گوناگون آن 
هستند. واقع آن است پس از حمله روسيه به 
اوكراي��ن و آغاز دوره اي از تنازعات راهبردي 
بين اروپا و امريكا با روس��يه، قيمت نفت در 
بازارها پس از تحريم روسيه و تحولات بعدي 
افزايش پيدا ك��رد به گونه اي كه حتي جهان 
نرخ نفت ۱2۰دلاري را نيز به خود ديد. اما به 
مروز زمان پس از كاهش نوسانات و افزايش 
ورودي نفت ب��ه بازارها، قيمت نفت آرام ارام 

به سمت تعادل بيشتر حركت كرد. 
طي هفته هاي اخير نش��انه هاي بيشتري از 
كاهش بحران و انجام گفت وگوهاي بيش��تر 
ميان روس��يه و اوكراين مش��اهده مي شود، 
طبيعي اس��ت نتيج��ه آن در ن��رخ نفت نيز 
نمايان مي شود و قيمت ها در دالان كاهشي 

قرار بگيرد. 
به طور كلي وقتي رش��د اقتصادي در جهان 
كاهش پيدا مي كند اي��ن روند باعث كاهش 
تقاضا در بازار نفت مي ش��ود و اين روند باعث 
تعديل قيمت نفت مي شود. البته هنوز قيمت 
نفت بسيار بالاست و جا دارد كه قيمت نفت 
بيش��تر از اين كاهش پيدا كند تا جايي كه به 

يك تعادل نسبي برسد. 
به طور كلي مي ت��وان گفت هر اندازه تنش ها 
در اوكراي��ن كاهش پيدا كن��د و زمينه براي 
پايان تحريم هاي روسيه فراهم شود، قيمت 
نفت بيش��تر كاهش مي يابد و ه��ر اندازه كه 
نش��انه هاي تنش و جنگ بيشتر شود قيمت 
نف��ت نيز نوس��ان افزايش��ي بيش��تري پيدا 
مي كند. در اي��ن ميان بس��ياري از ايرانيان 
مي خواهن��د بدانن��د، سرنوش��ت اي��ران در 
بازار نف��ت چگونه رقم مي خورد. بر اس��اس 
گزارش هاي نهادهاي مسوول، ايران در بازار 
نفت حضور دارد و بيش از ۱ميليون بشكه در 

هر روز فروش دارد. 
يكي از گزاره ه��اي مرتبط با احياي احتمالي 
برج��ام، مرتبط با چگونگي حض��ور ايران در 
بازار نفت اس��ت. جدا از حضور ايران در بازار 
صادرات نفت بر اس��اس برجام قرار شده كه 
در يك بازه زماني ۱2۰ روزه ايران ۵۰ميليون 
بشكه نفت خود را به فروش برساند. اين رقم با 
توجه به اينكه ايران حدود 7۰ تا 8۰ميليثون 
بشكه نفت بر روي نفتكش هايش دارد، باعث 
مي شود تا تحرك نس��بتا مطلوبي در زمينه 

صادرات براي ايران فراهم شود.
 البته با توجه به اينكه اين حجم كمتر از نيم 
درصد مصرف ماهيانه نفت در س��طح جهان 
اس��ت تاثير بنياديني در بازار نفت نخوئاهد 
داش��ت، اما به طور كلي حضور ايران در بازار 
صادرات نف��ت و پايان تحريم ها، بخش��ي از 
التهاب��ات موج��ود در بازاره��اي بين المللي 
را كاهش مي دهد و زمين��ه لازم براي ايجاد 
تعادل بيشتر در بازارها را فراهم مي سازد. در 
اين صورت كشورهاي اروپايي نيز مي توانند 
بخشي از كاهش رشد اقتصادي خود را از اين 

طريق جبران كنند. 
نباي��د فراموش ك��رد، قيمت ان��رژي به طور 
مستقيم در ش��اخص هاي اقتصادي جهاني 
تاثيرگذار اس��ت و ايجاد ثبات بيشتر در اين 
بازارها به ثبات بيش��تر اقتصادي كش��ور ها 
كمك مي كند. ايران هم به دنبال آن اس��ت 
كه پس از احياي برجام نقش تاريخي خود را 

در بازار نفت ايفا كند.

نرسي قربان
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يادداشت-2

 دشواري هاي 
سرمايه گذاران ايراني 

دلار نيمايي و بورس

در اقتص��اد اي��ران، ب��راي 
س��ال هاي طولاني، ش��عار 
حماي��ت از تولي��د مط��رح 
ش��ده و برنامه ها و طرح هاي 
مختلفي ني��ز در اين زمينه 
ارايه ش��ده اما نگاهي دقيق 
به شرايط نشان مي دهد كه 
نه تنها اي��ن طرح ها اجرايي 
نش��ده اند كه حتي در عمل، بسياري از سياست ها بر 

ضدتوليد بوده اند.
در اي��ن تردي��دي وجود ن��دارد كه وقتي كش��وري 
مي خواهد به توليد خود سرعت بدهد و رشد اقتصادي 
مثبت ثبت كن��د، بايد حمايت از س��رمايه گذاران را 
در دس��تور كار قرار بدهد اما بايد با نگاهي به عملكرد 
سال هاي گذشته اين س��وال را بپرسيم كه تا چه حد 
توانسته ايم از سرمايه گذاري حمايت كنيم؟ امروز با 
توجه به ارتباط گس��ترده اقتصادها در نقاط مختلف 
جهان، بس��ياري از شركت ها به شكل بين المللي كار 
مي كنند و از اين رو جذب سرمايه گذاري جديد نيز به 
شكل بين المللي دنبال مي شود. در ايران اما با توجه به 
مشكات و محدوديت هايي كه تحريم ها به وجود اورده 
يا راه ورود سرمايه گذاران بسته بوده يا عما آنها براي 

مدتي طولاني در كشور باقي نمانده اند.
ش��رايط براي س��رمايه گذاران داخلي ني��ز چندان 
متفاوت نيس��ت. از سياس��ت هاي كوتاه مدت و بعضا 
متناقض گرفته تا مشكاتي كه براي سرمايه گذاران 
به وجود مي آيد همگي نشان از آن دارد كه ما در عمل 
نتوانسته ايم شرايط را براي توليدكننگان واقعي فراهم 
كنيم. در بسياري از كشورهاي توسعه يافته دنيا، دولت 
براي آنكه از يك فعال اقتصادي واقعي حمايت كند، 
نه تنها او را از ماليات يا سياس��ت هاي تنبيهي معاف 
مي كند كه حتي با ارايه زمين و تس��هيات به دولت 
افزايش سرمايه گذاري ها در اين بخش ها نيز مي رود. 
در ايران اما به محض اينكه س��رمايه گذار قصد ورود 
به عرصه اي را دارد، از كس��ب مجوز گرفته تا ماليات و 
تامين اجتماعي و ديگر بخش ها به او فشار مي آورند. 
در بسياري از كشورها خريد خانه يا خودرو، جز براي 
مصرف ش��خصي هيچ عايدي براي طرف ندارد. زيرا 
قيمت ها ثابت هستند و اگر افزايش قيمتي نيز رخ دهد، 

ماليات بيشتري گرفته مي شود.
در ايران اما به نظر مي رس��د به شكل غيررسمي همه 
 چيز به نفع دلالي چيده شده و آنها به راحتي فعاليت 
مي كنن��د، در ش��رايطي كه توليدكنن��دگان واقعي 
نمي توانند از حمايت ها برخوردار شوند. اگر بنا باشد 
شرايط تغيير كرده و ايران به اهداف خود در ثبت رشد 
اقتصادي قابل توجه دست پيدا كند، قطعا بايد شرايط 
به نفع سرمايه گذاران واقعي تغيير كند و آنها براي ادامه 
كار اطمينان خاطر بيشتري داشته باشند، در غير اين 

صورت موضوع حمايت از توليد راه به جايي نمي برد.

وضعي��ت ب��ازار كم��اكان 
ارزش  اس��ت،  رك��ودي 
معام��ات پايي��ن خواهد 
بود و با توج��ه به اينكه اين 
هفته عما بازار نيمه       تعطيل 
است، احتمالا ركود تعميق 
هم پي��دا مي كند و احتمال 
اينكه ارزش معامات به زير 

2 هزار  ميليارد  تومان برسد نيز وجود دارد. 
عاوه  بر اين بحث نزول قيمت ها كه در هفته گذشته 
شاهد آن بوديم نيز متوقف نشده و به رغم اينكه به 
انتهاي اين نزول نزديك مي شويم، من بازار را با افق 
دو روز كاري پيش رو همچنان ريزشي مي       بينم ولي 
به نقاط پاياني اصاح كه حوالي كانال يك  ميليون 
و  ۳2۰هزار واحدي است نزديك مي شويم و انتظار 
دارم با رسيدن به آن محدوده مذكور شاهد برگشت 

بازار و افزايش تقاضا باشيم.  

البته س��اير عوامل بنيادي بازار تغيير محسوس��ي 
نكرده اس��ت. براي مثال قيمت ه��اي جهاني بازار 
كماكان درج��ا مي زنند، دلار نيماي��ي با محدوده 
27 هزار  تومان درگير اس��ت و رشد خاصي نداشته 
و از ط��رف ديگر نرخ به��ره بين بانكي صعود اندكي 
داش��ته كه عامل مثبتي براي بازار سرمايه نيست، 
بنابراين تنها عاملي كه به جذابيت قيمت ها و ورود 
خري��داران در كوتاه       مدت منجر خواهد ش��د بحث 
افت قيمت هاس��ت كه احتمالا در روزهاي آينده به 

آن خواهيم رسيد. 
عاوه  بر اين احتمالا گزارش هاي ۶  ماهه شركت ها 
نيز خوب خواهد بود و اين موضوع نيز بهانه       اي براي 
رشد تقاضا خواهد بود. به طور مشخص به رغم مصوبه 
هيات دولت، تاش هاي مثبت رييس سازمان بورس 
و وعده ريي��س بانك مركزي نرخ به��ره بين بانكي 
رش��د داش��ته و طبيعتا با توجه به موضوع ظروف 
مرتبط هرقدر نرخ بهره بين بانكي افزايش پيدا كند، 

جذابيت بازار سهام كم مي شود.
در كنار اين موضوع نرخ دلار نيمايي مطرح است كه 
در مبناي محاسباتي ش��ركت ها اختاف زيادي با 
دلار بازار آزاد و نرخ واقعي خود گرفته و در شرايطي 
كه دلار ب��ازار آزاد مدت هاس��ت در كانال ۳۰ هزار  
تومان و بالات��ر معامله مي ش��ود، دلار نيمايي تازه 
به محدوده 27  هزار  تومان رس��يده و اين اختاف 
۱۵ درص��دي به صورت اهرم       وار روي ش��ركت هاي 
بورس��ي ما تاثير مي گذارد و تاثير اين موضوع روي 
دوسوم شركت هاي بورس��ي كه صادراتي هستند، 

مستقيم است. 
مواردي كه مطرح  ش��د، باعث  ش��ده جذابيت بازار 
س��رمايه با تم��ام چالش هايي كه وج��ود دارد، در 
جايگاه حقيقي خود نباشد و متاسفانه فروشندگان 
دست بالا را داشته باشند و درحالي كه ساير بازارها 
شرايط تورمي دارند، بازار سرمايه در ماه هاي اخير 

بازنده انتخاب سرمايه       گذاران بوده است.

س��اختار اقتصادي موجود به بحث توليد كم       توجه 
اس��ت و اولوي��ت اول سيس��تم اقتص��ادي و بانك 
مركزي به عنوان سكاندار آن كنترل تورم است. در 
اين ش��رايط بانك مركزي تمام تاش خود را براي 
كنترل تورم مي كند و طبيعت��ا ابزارهايي از جمله 
افزايش ن��رخ بهره بين       بانكي و كنت��رل بازار آزاد را 
به كار مي گيرد كه جذابيت توليد و سرمايه گذاري 
در توليد را كم كرده اس��ت. مش��خص       ترين مرجع 
اين اصاحات ش��وراي عالي پول و اعتبار است كه 
وزن بخش توليد و تاثيرگذاري توليد در آن بس��يار 
كم است و بيشترين تاثيرگذاري را بانك مركزي و 

نمايندگانش در اختيار دارد. 
به  نظر من يك اصاح ساختاري بايد صورت بگيرد 
و ما نمايندگان بيش��تري از جان��ب وزارت اقتصاد، 
وزارت صمت و سازمان بورس در شوراي عالي پول و 
اعتبار داشته باشيم تا تصميماتي كه گرفته مي شود 

به كمك توليد بيايد.

يادداشت-4

يادداشت-3

با وابستگي كودكان چه كنيم
سه س��الگي  ز  ا ك��ودك 
به تدري��ج فاصل��ه گرفتن 
از م��ادر را ي��اد مي گيرد و 
متوجه مي ش��ود ك��ه مادر 
غيب نمي شود بلكه ممكن 
است چندس��اعتي نباشد و 
سپس بازگردد. اگر كودك 
دلبستگي ايمن داشته باشد 
بعد از ۳ س��الگي به تدريج فاصل��ه اش را با والدين 
بيشتر مي كند و زندگي مستقلش را شروع مي كند 
اما اگر وابسته باشد نمي تواند كوچك ترين جدايي 
را تاب بياورد. كودك وابسته، در مهماني ها محكم 
آغوش والدين را چس��بيده اس��ت و با همسالانش 
بازي نمي كند. او حتي براي بازي كردن به والدينش 
وابس��ته اس��ت و در بازي ت��ك نفره ناتوان اس��ت.

كودكي كه نتوان��د كارهاي ش��خصي اش را انجام 
دهد، وابس��ته اس��ت. مثاً، كودك 8 سال هاي كه 
نتواند كيف مدرس��ه اش را جمع كن��د يا كودك ۳ 
س��اله اي كه نتواند توپش را از زير مب��ل دربياورد 
و براي انجام اين كار ني��از به كمك والدينش دارد، 

وابس��ته اس��ت. بدخوابي يكي ديگر از نشانه هاي 
كودك وابس��ته اس��ت. بر خاف آن چي��زي كه ما 
فك��ر مي كنيم بدخواب��ي به علت ت��رس از تنهايي 
يا تاريكي نيس��ت بلكه در اغلب م��وارد كودكان به 
دليل وابستگي به والدين، نياز به حضور آنها دارند. 
دل بستگي يك پيوند عاطفي است كه ميان كودك 
و مراقبت كننده ه��اي اصل��ي كه معم��ولًا والدين 
هس��تند، ش��كل مي گي��رد.  اگر وابس��تگي ايمن 
باشد، وابس��تگي كودك به والدين س��الم و بيشتر 
دل بس��تگي خواهد بود نه يك وابس��تگي ناسالم و 
چسبنده. والدين در سبك تربيتي مقتدرانه، سبك 
دلس��بتگي ايمن را به كودك شان نثار مي كنند. در 
مقابل، والدين مس��تبد يا والدين سهل گير يا حتي 
والديني كه رفتار متناقضي با فرزندش��ان دارند، به 
دل بس��تگي كودك شان آسيب مي زنند.  آدلر يكي 
از روانشناسان شخصيت معتقد است ترتيب به دنيا 
آمدن فرزندان در شخصيت و حتي ميزان وابستگي 
آنها تأثيرگذار اس��ت. والدين معمولًا تا قبل از تولد 
فرزن��د دوم، وق��ت و توجه خاصي را ص��رف فرزند 
اول ش��ان مي كنند؛ به همين خاط��ر فرزندان اول 

اغلب داراي اعتمادبه نفس بالا و س��لطه گر هستند 
اما فرزندان آخر اغلب نازپرورده خانواده هس��تند؛ 
اين كودكان وقتي كه بزرگ تر مي ش��وند، احتمالًا 
درماندگي و وابس��تگي كودكي خود به خانواده را 
حفظ مي كنن��د.  تك فرزندها هرگ��ز جايگاه برتر 
خ��ود را در خانواده از دس��ت نمي دهند ولي وقتي 
متوجه ش��وند كه در خارج از خانواده مثل مدرسه 
كانون توجه نيستند، دچار مشكاتي شده و ممكن 
است اين مس��اله در ميزان وابستگي آنها به والدين 

تأثير بگذارد. 
كودكاني كه دل بستگي ناايمن به والدينشان دارند 
در كودكي دچ��ار اضطراب جدايي مي ش��وند، در 
مدرسه به معلمان يا ساير مراقبان خود مي چسبند، 
در بزرگس��الي از ايج��اد صميمي��ت ب��ا ديگ��ران 
مي ترسند، در ابراز عواطف ش��ان مشكل دارند، در 
رواب��ط صميمانه حس اعتماد ندارن��د و ديگران را 
به طرز بدي از خود دور مي كنند.س��بك تربيتي و 
رفتاري والدين، كودك را وابسته مي كند لذا تغيير 
س��بك زندگي و تربيت��ي والدين يك��ي از راه هاي 
پيشگيري از وابستگي كودك است. حال اگر كودكي 

به والدين خود وابس��ته است، انتظار نداشته باشيد 
كودك تان يك شبه وابس��تگي اش را كنار بگذارد. 
اج��ازه دهيد كودك ت��ان از نو دلبس��تگي ايمن را 
تجربه كند. بچه ها در دوره هايي از زندگي به والدين 
مي چس��بند كه اي��ن دوره ها معم��ولًا كوتاه مدت 
هس��تند. در اين دوره ها نيز مي توانيد از ايده هايي 
براي تش��ويق كودك تان به كسب استقال بيشتر 
اس��تفاده كنيد.اجازه دهيد كودك در كنار ش��ما 
بماند؛ به او بگويي��د: »تا هر وقت بخواهي مي تواني 
در كن��ار من بماني« يا »مي توان��ي بازي كني و هر 
وقت دوس��ت داش��تي به آغوش من بيايي« جالب 
است بدانيد كه اجازه دادن به كودك براي بودن در 
كنار ش��ما اغلب براي تشويق او به دور شدن از شما 

كمك خواهد كرد. 
بچه ها اغلب طي دوران اس��ترس يا تغيير ش��رايط 
مانند ب��ه دنيا آمدن خواهر، ب��رادر، طاق والدين، 
اسباب كشي به خانه جديديا رفتن به مدرسه جديد، 
به والدين خود وابس��ته مي شوند. اگر وضعيت شما 
چنين است بگذاريد وابستگي كودك دوره طبيعي 

خود را طي كند.

مهدي عليپور

نيما ميرزايي

بهاره روحي

 خطرنفوذبدافزارهابهتلفنهمراه
بهبهانهاتصالبهاينترنتماهوارهاي

 ازدغدغهرشداقتصادي
تاتلاشبرايعبرتازگذشته

رييسسازمانبورسدرنامهايبهمعاونرييسجمهورتشريحكرد

 افت فعاليت هاي اقتصادي 
با محدوديت اينترنت

صفحه3     صفحه2    

 برنامه هفتم توسعه 
چطور موفق مي شود؟

۸ عامل  ريزش و  ركود  بازار سرمايه

 تصويراوليهازتورمملك
درشهريوراعلامشد

پاييزيخشكدرراهاست

بر اساس داده هاي منتشره از سوي مركز آمار ايران، 
تورم ماهانه مسكن در شهريور ماه ۳.۵ درصد بوده 
است. به اين ترتيب، انتظار مي رود متوسط قيمت 
هر متر مربع مس��كن تهران كه در آخ��ر مرداد ماه 
سال جاري به ۴2 ميليون و 7۰۰ هزار تومان رسيده 
بود، در شهريور ماه با افزايشي در حدود ۱.۵ ميليون 
تومان به بالاي ۴۴ ميليون تومان بالغ ش��ده باشد. 
بر اين اس��اس، متوس��ط قيمت هر متر مربع واحد 
مس��كوني در ش��هر تهران طي شش ماهه نخست 
سال جاري حدود ۹ ميليون تومان )2۵.8۵ درصد( 
صفحه 5 را بخوانيد افزايش يافته و ...  

ايران در س��ال آبي ۱۴۰۱-۱۴۰۰، ميزان ۱8 درصد 
كمتر از متوس��ط بلندمدت ب��اران دريافت كرد كه 
معادل 2۱ ميليارد متر مكعب آب اس��ت، از س��وي 
ديگر پاييزي خشك در پيش داريم در اين راستا بايد 
در همه مصارف آب، بازنگري جدي به وجود  آيد. به 
گزارش فارس، سال آبي ۱۴۰۰-۱۴۰۱ كه از اول مهر 
سال گذشته آغاز شده بود، ۳۱ شهريور سال ۱۴۰۱ به 
اتمام رسيد، سالي كه همراه با خود هم خشكسالي هاي 
شديد در بخش اعظمي از كشور را به همراه داشت و هم 
صفحه 5 را بخوانيد سياب را براي...  

 مسكن
برنده نيمه اول 
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كاهش 21 ميليارد 
مترمكعبي آب كشور 

واردات خودرو به كشور همچنان باتكليف است و با ابهامات 
زيادي همراه شده. پيش از اين گفته مي شد كه آيين نامه 
واردات تدوين شده است. اما انتقادات زيادي به اين آيين نامه 
واردات ش��د. حالا هم يك عضو كميس��يون امور داخلي 

مجلس مي گويد كه آيين نامه تدوين ش��ده هيچكدام از 
اهداف مجلس را محقق نمي كند. رشيدي كوچي مي گويد: 
بر اساس اين آيين نامه، قيمت خودرو بدون هيچ تغييري 
باقي مي ماند و عموم مردم نيز نمي توانند به خودروي دلخواه 

خود دسترسي داشته باش��ند. اين نماينده تاكيد كرده: 
آيين نامه اي كه براي واردات خودرو نوشته شده حاكي از 
اين اس��ت كه وزارت صمت تحت تاثير قدرت هاي پشت 
پرده اي است كه سال ها مورد حمايت بوده و ثمره اي براي 

مردم نداشته اند. رحيمي عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس هم گفته است: مجلس به دنبال تنظيم بازار و ايجاد 
رقابت با تصويب قان��ون واردات خودرو بود اما با آيين نامه 
صفحه 7 را بخوانيد نوشته شده نه به...  

ركود بي  س��ابقه  و ريزش متواتر شاخص بورس در 
طول دولت س��يزدهم كه باعث ش��ده شاخص به 
كف دو سال گذشته برگرد از سويي و عدم موفقيت 
دولت در حل روند بازار سرمايه از سوي ديگر باعث 
شد تا  مديران اين بازار دس��ت به نامه نگاري زده و 
عوامل ريزش بازار را براي مديران ارشد دولت روشن 
و راه حل هاي��ي را نيز ارايه دهند. رييس س��ازمان 

بورس در نام��ه اي به مع��اون اول رييس جمهور با 
بررسي ش��رايط كنوني بازار سهام 8 چالش عمده 
و ۶ پيش��نهاد براي مديريت نا اطميناني ها را اعام 
كرد.  رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در نامه اي 
به مع��اون اول رييس جمهور با بررس��ي ش��رايط 
كنوني بازار سهام، از 8 چالش عمده در بازار سرمايه 
رونمايي كرد. مجيد عشقي، رييس سازمان بورس 

و اوراق بهادار در نامه اي رس��مي خطاب به محمد 
مخبر، معاون اول رييس جمهور به واكاوي شرايط 
كنوني بازار سرمايه در ايران پرداخته است. در متن 
نامه ارسالي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار به 
معاون اول رييس جمهور، چالش ها و عوامل نگراني 
در بازار سهام در شرايط فعلي در 8 محور ارايه شده 
اس��ت. در متن نامه ارس��الي از مهم ترين چالش ها 

و عوام��ل ايجادكننده نگراني هاي بازار س��هام در 
محورهاي هشت گانه ش��امل »روند افزايشي نرخ 
سود بانكي و تاثير آن بر خروج نقدينگي از بازار«، 
»كاهش حاشيه سود شركت هاي ناشي از افزايش 
نرخ خوراك و حامل هاي انرژي«، »قيمت گذاري 
دس��توري محص��ولات صنايع از قبي��ل خودرو، 
صفحه 4 را بخوانيد شوينده، لاستيك و ...  

 سامانهپيامكيروزنامهتعادل
بهشماره30005320دردسترسشماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات 
و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب 

مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين 
سامانه پيامك نمايند. 



»تهيه و تصويب قانون برنامه هفتم بر پايه اين سياست ها 
و اج��راي دقيق و مس��وولانه آن، گام��ي ديگر در تحقق 
اهداف نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران خواهد بود 
همچنان كه نظ��ارت فعال هيات عال��ي نظارت مجمع 
تشخيص مصلحت، به حُسن اجراي سياست هاي كلي 
برنامه، كمك خواهد كرد. شايسته  است برخي از راه هاي 
تحقق سياست ها و الزامات مالي و شاخص هاي كمّي كه 
در پيشنهادهاي مجمع است و در مجموعه سياست هاي 
ابلاغي مذكور نيس��ت، در حد وس��ع و امكانات دولت در 
تهيه لايحه مورد توجه و عمل قرار گيرد.« اين بخشي از 
نامه رهبر معظم انقلاب در ابلاغ سياست هاي كلي برنامه 
هفتم توسعه است، متني كه نشان مي دهد كه ايشان بار 
ديگر بر لزوم استفاده از تمام ظرفيت هاي كشور و حضور 
تمام دستگاه ها و نهادهاي اجرايي، قانوني و نظارتي بر لزوم 

رسيدن به اهداف اين برنامه تاكيد دارند.
در كنار برنامه هاي توسعه پنجگانه اي كه در دوره پهلوي 
اجرايي شد، از زمان پيروزي انقلاب اسلامي تاكنون نيز 
شش برنامه توسعه نهايي و اجرايي شده است، برنامه هايي 
كه با توجه به اينكه در جريان تصويب آن، نهادهاي مختلف 
نظام مشاركت دارند و در جريان اجرا، جزو  قوانين بالادستي 
به شمار مي روند، دستيابي به اهدافشان، بيشترين اهميت 
را دارد. با اين وجود اما در سال هاي گذشته چالش هايي 
در مسير اجراي قوانين به وجود آمده كه مانع از دستيابي 
به اين اهداف كلان شده است. با وجود آنكه ايران در طول 
سال هاي گذشته برنامه هايي مانند رشد هشت درصدي 
سالانه اقتصادي يا تورم تك رقمي را پيش بيني كرده اما 
در عمل با محدوديت هايي مانند تحريم هاي اقتصادي، 
دسترسي به آنها ناممكن شده است. برآوردها نشان مي دهد 
كه در طول يك دهه گذشته، ميانگين رشد اقتصادي ايران 
تقريبا صفر و ميانگين نرخ تورم تقريبا 25 درصد بوده است، 
به اين ترتيب اگر بناس��ت برنامه هفتم توسعه، تجربه اي 
جديد نسبت به برنامه هاي گذشته را تجربه كند، دولت و 
ساير دستگاه هاي تصميم گير بايد راهي براي برون رفت 

اقتصاد ايران از سيكل معيوب دهه 90 را پيدا كنند.
در اين بين يكي از اصلي ترين شاخص هايي كه بيشترين 
اهميت را دارد، تلاش براي جذب سرمايه گذاري هاي جديد 
است. آمارها نشان مي دهد كه در سال هاي گذشته بعضا 
نرخ استهلاك سرمايه از نرخ سرمايه گذاري هاي جديد 
محدودتر ش��ده و همين موضوع تلاش براي ثبت رشد 
اقتصادي تازه را دش��وار كرده است. موضوعي كه به نظر 
مي رسد كارشناسان اقتصادي نيز بر روي آن تاكيد دارند.

مرتضي افقه - كارشناس اقتصادي- در اين رابطه گفته: 
اطمينان سرمايه گذاران به آينده به اين معنا است كه بايد 
حداقل براي دو دهه نسبت به آينده خوش بين باشند تا 
بتوانند سرمايه گذاري كنند. تحقق رشد اقتصادي در وهله 
اول به سرمايه گذاري نياز دارد و براي اينكه سرمايه گذاري 

انجام شود، س��رمايه گذار بايد نسبت به آينده اطمينان 
داشته باش��د. وي بيان اينكه اطمينان سرمايه گذاران به 
آينده به اين معنا است كه بايد حداقل براي دو دهه نسبت 
به آينده خوش بين باشند تا بتوانند سرمايه گذاري كنند، 
افزود: براي خوش بيني سرمايه گذاران بايد هم در داخل 
كشور و هم در روابط خارجي ثبات وجود داشته باشد. اين 
اقتصاددان در خصوص رشد اقتصادي كشورها تصريح 
كرد: كشورهايي مي توانند رشد اقتصادي مداوم و ثابت 
داشته باش��ند كه در داخل كشور خود ثبات اقتصادي 
داشته باشند. تغييرات مكرر و تنش هاي اقتصادي وجود 
نداشته باش��د و همچنين در روابط بين المللي تنشي 
نباشد.افقه با بيان اينكه به دليل وابستگي اقتصاد كشور 
به فروش نفت، رشد اقتصادي آن متأثر از فروش آن است، 
عنوان كرد: رشد اقتصادي كشور به تغييرات قيمت نفت، 
درآمدهاي نفتي يا تحريم هاي گاه و بي گاه بستگي دارد.

وي افزود: در حال حاضر به دليل اينكه در كشور تغييرات 
مكرر مديران، قوانين و سياست ها وجود دارد، فاقد ثبات 
اقتص��ادي داخلي هس��تيم. يعني زماني ك��ه مديران و 
سياست ها به صورت مرتب تعويض مي شوند سبب مي شود 
كه سرمايه گذاران نتوانند براي آينده برنامه ريزي كنند.

عضو هيات علمي دانشگاه شهيد چمران اهواز با بيان اينكه 
اقتصاد كشور به روابط خارجي، فروش نفت، تجارت هاي 
خارجي و روابط بين الملل با كشورهاي ديگر بسيار وابسته 
است، تصريح كرد: در حال حاضر به دليل تحريم ها زمينه 
زيادي براي فروش نف��ت وجود ندارد. در دوران كرونا نيز 
تعدادي از فعاليت هاي اقتصادي تعطيل شدند اما در حال 
حاضر كه كرونا كمتر شده است، ظرفيت خالي وجود دارد 
و اين فعاليت ها مجددا در حال راه اندازي هستند. افقه با 
اشاره به اينكه در سال جاري بانك مركزي رشد اقتصادي 

كشور را ۳.۷ درصد اعلام كرده است، افزود: ممكن است در 
سال جاري رشد اقتصادي سه تا چهار درصدي در كشور 
محقق شود كه ناشي از خالي شدن ظرفيت ها در دوران 
كرونا است اما در سال آينده بعيد مي دانم كه رشد اقتصادي 
كشور به يك تا دو درصد برسد. وي در خصوص اقداماتي 
كه در كشورهاي توسعه يافته انجام شده و اين كشورها 
توانسته اند به رشد اقتصادي برسند، عنوان كرد: اقدامات 
آنها طولاني مدت است. آنها هم در اقتصاد داخلي و هم 
در روابط بين الملل ثبات دارند. نيروهاي انساني خود را 
حفظ و به خوبي از آنها استفاده مي كنند و مانند كشور 
ما به كش��ورهاي خارجي مهاجرت نمي كنند. داراي 
مديريت خوبي هس��تند و اين عوامل سبب مي شود 
كه رشد اقتصادي داشته باشند. افقه با بيان اينكه رشد 
اقتصادي كشور در سال گذشته يك درصد بوده است، 
گفت: رشد اقتصادي كشور در سال جاري نسبت به سال 
گذشته بهبود داشته است اما اين مساله پايدار نيست و 
ناشي از خالي بودن ظرفيت ها است و سياست گذاران 
كار جدي در اين زمينه انجام نداده اند و همچنين اگر 
تحريم ها برداشته نشود و ظرفيت سازي جديد انجام 
ندهيم، رشد اقتصادي در سال آينده بسيار كمتر از آن 

چيزي خواهد بود كه براي آن برنامه ريزي كرده ايم.
وي در خصوص نرخ تورم در كشور افزود: چند سالي است 
كه نرخ تورم كشور بالاي ۳0 درصد است و در حال حاضر 
نرخ تورم كش��ور حدود ۴0 درصد اس��ت و دولت از سال 
گذشته تلاش كرده است كه نرخ تورم را كنترل كند اما به 
جز يك تا دو درصد نتوانسته است نرخ تورم را مهار كند كه 
بخش عمده اي از اين تورم به دليل تحريم ها و بخش ديگر 
به دليل سوءتدبيرها اس��ت. اين اقتصاددان با بيان اينكه 
براي كنترل تورم بايد به سوي توليد و عرضه پيش برويم و 

موانع بخش توليد بايد برداشته شود، اظهار كرد: دولت در 
حال حاضر به سمت تقاضا در حال برنامه ريزي است و از 
نظر بنده بايد موانع توليد برداشته شوند و توليدات افزايش 
پيدا كند. يعني عرضه خود را به تقاضا برساند اما دولت در 
حال تلاش است كه تقاضا را كاهش دهد و بنده مخالف اين 
 مساله هستم. كامران ندري - كارشناس مسائل اقتصادي -

 نيز به ابعاد ديگري از بايد و نبايدهاي برنامه هفتم توسعه 
پرداخته است. او گفته: معمولا برنامه ريز در برنامه توسعه 
بايد به اصلاح نهادي توجه كند. به عبارت ديگر، تغييري 
در ميانگين و متوسط نرخ رشد در برنامه هاي توسعه رخ 
نمي دهد مگر اينكه س��اختارهاي سياست گذاري تغيير 
كند. بدين منظور، آنچه سازمان برنامه و بودجه بايد بر آن 
تمركز كند، استقلال بانك مركزي است و بايد به گونه اي 
برنامه ريزي كند تا به طور نس��بي در پنج سال آينده يك 
بانك مركزي مستقل داشته باشيم. وي افزود: محور دوم در 
برنامه ريزي براي برنامه هفتم توسعه بايد اين باشد كه اصلاح 
محيط كسب وكار بهبود پيدا كند و محيط كسب وكار كشور 
در پنج سال آينده به نقطه مناسبي برسد كه به هزينه و برنامه 
نياز دارد. به عنوان مثال، بخش زيادي از اراضي كشور ثبت 
نشده اند يا برخي از اراضي تغيير كاربري داده اند اما تعيين 
تكليف نشده اند كه اين موضوع مساله جدي است و سازمان 

برنامه و بودجه بايد روي آن تمركز كند.
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: اينكه در برنامه هفتم 
توسعه گفته ش��ود كه بايد از نظر متوس��ط نرخ رشد به 
عددي برسيم، در س��ال هاي گذشته ثابت شده كه ما به 
اين اعداد دست پيدا نمي كنيم  مگر اينكه برنامه مشخصي 
براي اصلاح س��اختارها داشته باشيم. ندري شيوه قبلي 
تدوين برنامه هفتم توسعه را بسيار پر ايراد دانست و گفت: 
ضعف برنامه هاي قبلي توسعه اين بود كه هيچ كدام از اعداد 
و ارقام تعيين شده، تحقق پيدا نكرد و عمدتا در رسيدن 
به اهداف كمي برنامه هاي توسعه ناكام بوده ايم. در حال 
حاضر، ساختار بيمه ها، صندوق هاي تامين اجتماعي و 
صندوق هاي بازنشستگي مستعد بحران هستند و در نظام 
بانكي نيز با مشكلات جدي مواجه هستيم كه برنامه هفتم 
توسعه بايد بتواند بگويد كه در چند سال آينده به وضعيت 
چند بانك مي خواهد ورود كند و آنها را سر و سامان بدهد. 
بايد در برنامه هفتم توسعه، اصلاحات نهادي با توجه به 
تجربه هاي دنيا و متناسب با امكانات و منابع صورت گيرد 

و نبايد در آن اهدافي تعيين شود كه نشدني است.
در سال هاي گذشته بس��ياري از كشورهاي حاشيه 
خليج فارس به عنوان رقباي اقتصادي ايران در منطقه 
پيشرفت هاي قابل توجهي را ثبت كرده اند و از اين رو 
اگر بنا باشد، تغييري در اين شرايط رخ دهد، ايران بايد 
در جريان اجراي برنامه هفتم توس��عه، در كنار درس 
گرفتن از اش��تباهات گذشته، سياس��ت هاي كلان 
اقتصادي را به عنوان يك اولويت جدي پيگيري كند.
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تشكيل كميته رصد
و كنترل تورم

س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت صبح امروز سه شنبه 
به رياست سيد ابراهيم رييسي تشكيل جلسه داد و به 
بررسي و تصميم گيري درباره مهم ترين مسائل اقتصادي 
روز پرداخت. در ابتداي اين جلس��ه گزارشي از آخرين 
وضعيت شاخص هاي اقتصادي كشور ارايه شد و اعضاي 
س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت مقرر كردند كميته 
رصد تورم به منظور رصد و كنترل رش��د تورم تشكيل 
شود و سياست هاي مقتضي براي جلوگيري از افزايش 
قيمت ها به خصوص در بخش كالاهاي مصرفي خانوار را 
به ستاد هماهنگي اقتصادي پيشنهاد كند. همچنين اعضا 
مصوب كردند به منظور افزايش سرمايه گذاري در راستاي 
تحقق رشد اقتصادي برنامه ريزي شده در قانون بودجه، 
دستگاه هاي اجرايي با هماهنگي بخش خصوصي مرتبط، 
برنامه رشد سرمايه گذاري در حوزه مربوط به خود را تدوين 
و براي بررسي و تصويب به ستاد هماهنگي اقتصادي ارايه 
كنند. ستاد هماهنگي اقتصادي دولت همچنين مقرر 
كرد به منظور جلوگيري از رشد نقدينگي بانك مركزي 
نهايت دقت و جديت را به عمل آورده و كليه دستگاه هاي 
اجرايي با بانك مركزي در اين زمينه هماهنگي لازم را 
داشته باشند. در بخش ديگري از اين جلسه گزارشي از 
بازار بورس ارايه و راهكارهاي پيشنهادي سازمان بورس 
و اوراق بهادار براي رونق بيشتر بازار سرمايه مطرح و 
مقرر شد اين پيش��نهادها به منظور بررسي بيشتر و 
دقيق تر به دستگاه هاي اقتصادي ارايه ونتيجه به جلسه 

بعدي ستاد هماهنگي اقتصادي ارايه شود.

مذاكرات وين
در نقطه درستي قرار ندارد

سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در نشستي خبري با 
مطرح كردن اظهاراتي مداخله جويانه درباره اتفاقات اخير 
ايران، تلاش كرد ايران را مقصر بي نتيجه ماندن تلاش ها 
براي احياي برجام در موقعيت فعلي جلوه دهد. ند پرايس، 
سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در بخشي از نشست 
خبري هفتگي اش كه مش��روح آن در وبگاه وزارت امور 
خارجه امريكا منتشر شده است، با مطرح كردن اظهاراتي 
مداخله جويانه درباره اتفاقات اخير ايران به دنبال مرگ 
مهسا اميني، در پاس��خ به اين سوال كه آيا اين رخدادها 
تاثيري ب��ر مذاكرات وين يا تصمي��م دولت امريكا براي 
بازگشت سريع به توافق خواهد گذاشت يا نه، گفت: اين 
موضوع به هيچ وجه تغييري در عزم ما ايجاد نمي كند كه 
اطمينان يابيم ايران به طور دايمي و قابل راستي آزمايي 
از دس��ت يابي به يك سلاح اتمي منع شود.پرايس ادامه 
داد: همانطور كه قبلا به وض��وح گفته ايم، اين مذاكرات 
الان در موقعيت درستي قرار ندارد. او مدعي شد: ما شاهد 
تصميم گيري از س��وي دولت ايران نبوده ايم، تصميمي 
ك��ه در صورت متعهد ش��دن به بازگش��تي دوجانبه به 
برجام]توافق هسته اي[ بايد اتخاذ كند. سخنگوي  وزارت 
امور خارجه امريكا با وجود تاكيد مقامات ايراني بر اينكه 
توليد و به كارگيري تس��ليحات اتمي جايي در دكترين 
دفاعي ايران ندارد، ادعاهايي عليه ايران مطرح كرد و گفت: 
اما واقعيت اين است، هر چالشي كه در قبال دولت ايران 
با آن مواجه مي شويم، در صورتي كه يك سلاح اتمي در 
اختيار داشته باشد، دشوارتر و به نوعي حل نشدني تر خواهد 
شد. ما نه تنها در زمينه برنامه موشكي آن، نه تنها در زمينه 
حمايتش از گروه هاي تروريستي و نيابتي، نه تنها در زمينه 
حمايتش از فعاليت هاي مخرب در فضاي مجازي، بلكه 
در زمينه انواع نقض حقوق بش��ري كه الان از آن حرف 
مي زنيم، به اين موضوع فكر مي كنيم. هر چالش��ي كه با 
آن مواجهيم، در صورتي كه ايران سلاحي اتمي در اختيار 
داشته باشد، دشوارتر خواهد شد. پرايس در پاسخ به اينكه 
آيا اين سخنان وزير امور خارجه ايران را تاييد مي كند كه 
گفته بود، امريكا پيام هايي به ايران فرستاده و گفته است 
حس��ن نيت دارد و مي خواهد توافق كن��د، توضيح داد: 
همانطور كه گفتم، ما مصمم هستيم، رييس جمهور تعهد 
دارد كه اطمينان يابد ايران هيچگاه نمي تواند به سلاحي 
اتمي دس��ت پيدا كند. او در پاسخ به اينكه آيا در ۱0 روز 
گذشته، دولت امريكا پيامي به ايران فرستاده است، بدون 
ارايه جزيياتي در اين باره، گفت: ببينيد، ما واقعا براي ايران 
روشن كرديم كه خواسته هايي داريم و قرار نيست توافقي 
بد را قبول كنيم.س��خنگوي  وزارت امور خارجه امريكا 
همچنين گفت: در حال حاضر، بر اساس مواضع ايران كه 
اين هفته در نيويورك هم علنا دوباره آن را مورد تاكيد قرار 
داد، ما انتظار نداريم كه توافقي در كوتاه مدت انجام شود. 
ادعاهاي پرايس درباره موضوع توافق هسته اي در پي اين 
مطرح مي شود كه در ماه هاي اخير، تلاش هاي ديپلماتيك 
ايران و قدرت هاي غربي براي احياي توافق هسته اي هنوز 
به نتيجه ملموسي دست نيافته است. پرايس در حالي به 
موضوع اتفاقات اخير رخ داده در ايران به دنبال مرگ مهسا 
اميني اشاره كرده است كه حسين اميرعبداللهيان، وزير 
امور خارجه ايران اخيرا در ديدار با وزير امور خارجه عراق 
در حاشيه نشست سالانه مجمع عمومي سازمان ملل، با 
توجه به برخي مواضع مداخله گرانه مقامات امريكايي در 
روزهاي اخير، اعتراض مسالمت آميز را حق هر ملتي خواند 
اما از رويكرد مداخله گرانه امريكا در امور ايران و منطقه و 
از جمله اقدامات تحريك آميز در همراهي با آشوب گران 
و جريان هايي كه با سوءاستفاده از احساسات پاك مردم 
ايران، به دنبال اجراي پروژه ناامن سازي و كشته سازي در 
ايران هستند، به شدت انتقاد كرد و آن را در تعارض آشكار 
با پيام هاي مكرر ديپلماتيك كاخ سفيد به ايران در مورد 
ضرورت توافق و ايجاد ثبات و امنيت در منطقه ارزيابي كرد.

دعوت از ايران و عربستان به 
گشايش سفارت ها

وزير خارجه عراق در ديدار با وزير خارجه كش��ورمان 
در حاش��يه مجمع عمومي س��ازمان ملل تاكيد كرد 
كه كشورش ايران و عربس��تان را به بازگشت روابط به 
حالت طبيعي و بازگشايي سفارتخانه ها دعوت مي كند. 
فواد حس��ين، وزير خارجه عراق در ديدار با حس��ين 
اميرعبداللهيان، همتاي ايراني خود در حاشيه مجمع 
عمومي سازمان ملل با اذعان به اينكه روابط دو كشور 
بر علقه ها و اش��تراكات تاريخ��ي، فرهنگي و ديني بنا 
شده است اعلام آمادگي كرد مناسبات فيمابين شاهد 
شكوفايي، پيشرفت و گسترش هر چه بيشتر باشد.  فواد 
حسين همچنين با اشاره به روند مثبت گفت وگوهاي 
ايران و عربستان از آمادگي كشورش براي برگزاري دور 
جديد گفت وگوها در بغداد خبر داد. وي خاطرنش��ان 
كرد: عراق به مس��اعي جميله خود در اين زمينه ادامه 
مي ده��د و ايران و عربس��تان را به بازگش��ت روابط به 
حالت طبيعي و بازگشايي سفارتخانه ها دعوت مي كند. 
اميرعبداللهيان نيز در اين ديدار و با توجه به برخي مواضع 
مداخله گرانه مقامات امريكايي در روزهاي اخير، اعتراض 
مسالمت آميز را حق هر ملتي خواند اما از رويكرد مداخله 
گرانه امريكا در ام��ور ايران و منطقه و از جمله اقدامات 
تحريك آميز در همراهي با آش��وب گران و جريانهايي 
كه با سوءاستفاده از احساسات پاك مردم ايران، بدنبال 
اجراي پروژه ناامن سازي و كشته سازي در ايران هستند، 
به شدت انتقاد كرد و آن را در تعارض آشكار با پيام هاي 
مكرر ديپلماتيك كاخ سفيد به ايران در مورد ضرورت 

توافق و ايجاد ثبات و امنيت در منطقه ارزيابي كرد.
وزراي امور خارجه ايران و عراق در ديدار عصر ش��نبه 
در نيويورك همچنين در خصوص راهيپمايي اربعين 
حسيني، روابط و توافقات همكاري هاي دوجانبه، مسائل 
منطقه اي از جمله تحولات يمن، اوكراين، آخرين نتايج 
گفت وگوهاي ايران و عربس��تان در بغداد و همچنين 
مذاكره رفع تحريم ه��ا رايزني كردند. اميرعبداللهيان 
ضمن قدرداني از حس��ن اس��تقبال و ميزباني دولت و 
مردم عراق از زوار اربعين حس��يني)ع(، از مناس��بات 
راهبردي فيمابين در حوزه هاي مختلف همكاري ابراز 
رضايت كرد و افزود: جمهوري اسلامي ايران و جمهوري 
عراق ظرفيت هاي عظيمي در روابط و مناسبات دارند و 
بخش هاي دولتي و خصوصي دو كشور مي توانند با اتخاذ 
برنامه هاي عملياتي وموثرتر، بيش از پيش ظرفيت هاي 

موجود را به فعليت برسانند.

مجلس منتظر اعلام رسمي 
پزشكي قانوني

سخنگوي كميسيون امورداخلي كشور و شوراها در 
مجلس، تاكيد كرد: خانواده مهس��ا اميني مطمئن 
باشند كه مجلس بر اساس وظيفه قانوني كه دارد با 
جديت ابعاد پرونده فوت مهسا را دنبال كرده و واقعيت 
را به مردم اطلاع رساني خواهد كرد. علي حدادي در 
گفت وگو با ايسنا با اشاره به آخرين وضعيت پيگيري 
ابعاد فوت مهسا اميني در كميته حقيقت ياب مجلس، 
بيان كرد: بار ديگر به خانواده مهس��ا اميني تسليت 
مي گويم. باتوجه به ماموريتي كه رييس مجلس به 
كميس��يون امور داخلي كش��ور براي پيگيري ابعاد 
فوت خانم اميني داد، اولويت اصلي ما بر اين شد كه 
بدون هيچ گونه ملاحظه اي ابع��اد اين پرونده مورد 
بحث و بررسي قرار گيرد. با دعوت از مسوولان فراجا 
و پزش��ك قانوني و مجموعه هاي مختلفي كه با اين 
پرونده در ارتباط بودند، ابعاد فوت خانم اميني مورد 
بحث و بررسي قرار گرفت. وي در ادامه اظهار كرد: ما 
در بررسي هاي خود جوانب مختلف را لحاظ كرديم. 
حتي با افراد ديگري كه در ون گش��ت ارشاد حضور 
داش��تند صحبت كرديم. جمع بندي فعلي نش��ان 
مي دهد خانم مهس��ا اميني مورد ضرب و شتم قرار 
نگرفته اس��ت. نظريه تخصصي پزش��كي قانوني در 
خصوص علت فوت خانم مهسا اميني هنوز اعلام نشده 
است. ما در مجلس منتظر اعلام نظر پزشكي قانوني 
هستيم. نماينده مردم طالقان، ساوجبلاغ، نظرآباد و 
چهارباغ در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: بعد 
از اعلام نظر تخصصي پزش��كي قانوني در خصوص 
علت فوت، كميته حقيقت ياب مجلس جمع بندي 
نهايي و جامعي خواهد داش��ت و آن را به استحضار 
ملت ايران خواهد رس��اند. خان��واده اميني مطمئن 
باشند كه مجلس بر اساس وظيفه قانوني كه دارد با 
جديت ابعاد اين پرونده را دنبال خواهد كرد. مجلس 
واقعيت را به خانواده اميني و مردم اطلاع خواهد داد. 
تاكنون بر اس��اس جمع بندي ص��ورت گرفته خانم 
اميني مورد هيچ گونه ضرب و ش��تمي قرار نگرفته 
اس��ت. اما ما منتظر اعلام رسمي علت فوت از سوي 

پزشكي قانوني هستيم.

احضار سفيران انگليس و نروژ به 
وزارت خارجه

در واكنش به فضاس��ازي هاي خصمانه رسانه هاي 
فارس��ي زبان لندن نشين عليه جمهوري اسلامي 
ايران، روز گذش��ته سفير انگليس در تهران توسط 
مديركل غرب اروپا ب��ه وزارت امور خارجه احضار 
شد. در اين ديدار مراتب اعتراض شديد كشورمان 
به دولت انگليس بواس��طه ميزباني اين كش��ور از 
رسانه هايي كه در روزهاي اخير تحريك و دعوت به 
اغتشاش و گسترش آشوبها در جمهوري اسلامي 
اي��ران را در صدر برنامه هاي خود ق��رار داده اند، به 
سفير ابلاغ و تاكيد شد اين امر به منزله دخالت در 
امور داخلي جمهوري اس��لامي ايران و اقدام عليه 
حاكميت ملي كش��ورمان تلقي مي ش��ود. سفير 
انگليس در پاسخ اظهار داشت، مراتب را بلافاصله 
به لندن گ��زارش مي كند. همچنين در واكنش به 
مواضع مداخله جويانه رييس پارلمان نروژ در قبال 
تحولات داخلي جمهوري اسلامي ايران، روز گذشته 
س��فير نروژ در تهران توسط مديركل غرب اروپا به 

وزارت امور خارجه احضار شد.

گفت وگوها از سر گرفته شد
مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي اعلام كرد: گفت وگو 
با ايران در خصوص شفاف سازي مسائل باقي مانده پادماني 
از سر گرفته شده است. رافائل گروسي با اشاره به ديدارش 
با محمد اسلامي رييس سازمان انرژي اتمي در صفحه 
ش��خصي خود در توييتر نوش��ت:  »در جريان برگزاري 
كنفرانس سالانه آژانس بين المللي اتمي ميزبان محمد 
اس��لامي، معاون رييس جمهور و رييس سازمان انرژي 
اتمي ايران بودم. گفت وگو با ايران در خصوص شفاف سازي 

مسائل باقي مانده پادماني از سر گرفته شده است.

از دغدغه رشد اقتصادي تا تلاش براي عبرت از گذشته

وزير امور خارجه:

برنامههفتمتوسعهچطورموفقميشود؟

در ايران دموكراسي كامل وجود دارد
حسين اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه جمهوري  اسلامي 
ايران در گفت وگو با اين وبگاه خبري در پاسخ به اينكه به نظر 
مي رسد تحقيقات پادماني آژانس بين المللي انرژي اتمي 
در ايران يك��ي از موضوعات بحث برانگير در احياي توافق 
هسته اي ]برجام[ است و آيا توافقي براي تعامل با آژانس در 
مسيري جداگانه نمي تواند راه حل اين مساله باشد؟ گفت: 
ما هيچ مشكلي در همكاري يا تعامل با آژانس نداريم. شما 
مي دانيد كه همكاري ما هنوز ادامه دارد، به ويژه در زمينه 
موضوعات پادماني. دوربين هاي آژانس در محل بوده و آنها 
در حال نظارت بر ما هستند. مي دانيد ما چه كار كرده ايم؟ 
ما دوربين هايي را خاموش كرده ايم كه داوطلبانه موافقت 
كرده بوديم نصب شوند. ما اين دوربين ها را به طور داوطلبانه 
نصب كرديم. اميرعبداللهيان ادامه داد: اين موضوع هيچ 
ارتباطي به ديگر نظارت هاي پادماني ندارد كه روي ما انجام 
مي گيرد. اين كار اقدامي تلافي جويانه در قبال قطعنامه اي 
بود كه حدود چهار ماه پيش عليه ما در آژانس صادر شد. از 
نظر ما كار اشتباهي بود كه توسط امريكايي ها و سه كشور 
اروپايي انجام شد. ما وسط مذاكرات بوديم و آنها يك باره عليه 
ايران قطعنامه صادر كردند. ما قطعا همكاري مان با آژانس را 
ادامه خواهيم داد. آژانس سوالاتي درباره سه محل دارد كه 
مي گويد در آن اورانيوم پيدا كرده است و ما آماده ايم به اين 
سوالات پاسخ دهيم. وزير امور خارجه ايران در اين راستا بيان 
كرد: اما ما قويا بر اين باوريم كه آژانس بايد در عين حال رفتار 
و عملي مطابق اصول فني داشته باشد. مشكل ما با آژانس 
اين است كه آنها سياسي عمل مي كنند. بنابراين، اگر آژانس 
انتخاب كند كه فقط روي مسائل فني تمركز كند، ما قطعا 

تلاش خواهيم كرد همكاري مان را تقويت و بيشتر كنيم.
او ادامه داد: در سال 20۱5، چيزي رخ داد. اراده اي سياسي 
وجود داشت و آن موقع تصميمي سياسي اتخاذ شد. بين 
ايران و سه كشور اروپايي و امريكا بود و به نهايي شدن برجام 
كمك كرد. از يك طرف، ما قصد داريم و مش��تاقيم كه با 
آژانس همكاري كنيم تا به آن اتهامات و ادعاها پاسخي ارايه 
بدهيم. از طرف ديگر، ما به اراده اي سياسي نياز داريم، به 
همان چيزي كه گفتم در سال 20۱5 بود تا اين بار هم وجود 
داشته باشد. اميرعبداللهيان درباره فعاليت هاي هسته اي 
ايران گف��ت: احتمالا مي دانيد كه تمامي فعاليت هاي ما، 
فعاليت هاي هس��ته اي مان، حدود 2 درصد فعاليت هاي 
هسته اي جهان را تشكيل مي دهد كه تمامش در چارچوبي 
صلح آميز قرار دارد. اما نظارتي كه بر ما انجام مي شود چطور؟ 
۳۷ درصد كل نظارت آژانس است. اين يعني پس از آنكه 
تمامي طرفين به برجام بازگردند، ما باز هم بايد دسترسي 
كامل را براي آژانس ايجاد كنيم. منظورم دسترس��ي اي 
فراپادماني است. رييس دستگاه ديپلماسي ايران همچنين 
گفت: مسلما، اول بايد اتهامات بي اساس فعلي كه از سوي 

آژانس در اين باره مطرح ش��ده اند، برطرف ش��وند. اما ما 
باور داريم و قب��ول داريم براي عملي ك��ردن اين، برخي 
فعاليت هاي فني بايد انجام بگيرد. اما به موازات اين، درست 
مانند سال 20۱5، اراده اي سياسي بايد براي بستن پرونده 
اين اتهامات وجود داشته باشد. اميرعبداللهيان در پاسخ به 
اينكه آيا منظورش اين است كه آيران آماده همكاري فني 

با آژانس براي حل وفصل اين مساله است، گفت: مطمئنا.
وزير امور خارجه ايران در ادامه اين گفت وگو در پاس��خ به 
سوالي درباره موضوع تضمين خواهي ايران در مذاكرات وين 
براي جلوگيري از بدعهدي دولت هاي آينده امريكا و خروج 
دوباره از توافق و اينكه آيا نمي توان به موضوع تضمين از زاويه 
همكاري هاي منطقه اي ايران با امريكا و شركاي منطقه اي 
آن در زمينه مس��ائل كش��ورهايي از جمله يمن، لبنان، 
عراق و س��وريه نگاه كرد تا نشاني از حسن نيت و به نوعي 
تضميني در اين مذاكرات باشد، توضيح داد: وقتي از تضمين 
صحبت مي كنيم، در واقع به تجربه اي اشاره داريم كه در 
گذشته كسب كرده ايم. تصميم ترامپ براي خارج شدن 
از توافق، نقض قوانين و مقررات بين المللي بود. آن چه با 
آن مواجهيم اين است كه امريكايي ها به ما مي گويند 

نمي توانند به جاي دولت آتي امريكا تضمين بدهند.
اميرعبداللهيان ادامه داد: اين هم با قواعد و عرف بين المللي 
مغاي��رت دارد. وقتي چيزي ميان كش��ورهاي متعددي 
امضا مي شود، به اين معناست كه فقط بين حكومت ها و 
دولت ها نيست؛ بين نظام هاي حاكم در آن كشورها انجام 
شده است. همكاران من چندين ماه است كه مشغول اين 
مذاكرات در وين بوده اند. من هم مدام با بس��ياري از افراد 
بر سر چگونگي بازگشت به برجام در تماس و در ارتباطم. 
هر بار كه از تضمين حرفي زده مي ش��ود، امريكايي ها به 

ما مي گويند حداكثر يا بيشترين تضميني كه مي توانيم 
به شما بدهيم، تا پايان دولت بايدن است. او در اين راستا 
مطرح كرد: بنابراين، اين چه پيامي به شركت هاي ما و به 
افرادي مي فرستد كه پس از اجرايي شدن دوباره برجام، 
مي خواهند در ايران سرمايه گذاري كنند؟ اين پيام را به 
آنها مي فرستد كه فرصت زيادي براي سرمايه گذاري در 
ايران نداريد. در كنفرانس امنيتي  مونيخ كه مدتي پيش 
در آن ش��ركت كرده بودم، با مديران شركت هاي بزرگ 
اروپايي ديدار ك��ردم. معاون من در ام��ور اقتصادي هم 
در مونيخ بود. نشستي با بس��ياري از شركت هاي بزرگ 
غربي، بيشتر اروپايي داشتيم. همگي به ما گفتند كه اگر 
ش��رايط]پس از بازاجراي برجام[ تا م��دت كوتاهي دوام 
بياورد، ما نمي توانيم سرمايه گذاري خوبي در ايران انجام 
دهيم. اميرعبداللهيان گفت: در هفته هاي اخير و در نتيجه 
پيام هايي كه ميان ما و امريكايي ها رد و بدل ش��ده است، 
پيشرفت هايي در اين زمينه انجام گرفته، يعني در زمينه 
تضمين ها و مدت توافق ها اما هنوز با نقطه ايده آل فاصله 
داريم. اميرعبداللهيان در پاسخ به اينكه چرا ايران با امريكا 
به طور مستقيم مذاكره نمي كند تا اين مسائل آخر را حل 
كند، چرا ايران از مذاكرات رو در رو با امريكا »مي ترسد«، 
گفت: ما از مذاكرات رو در رو با امريكا نمي ترسيم. اما بايد 
احساس كنيم كه اين كار مي تواند تغييري در رويه ايجاد 
كند و اين مذاكرات دستاوردي براي ما در بر داشته باشد، 
احتمال بدهيم كه اتفاق بزرگي قرار است در نتيجه اين 
مذاكرات بيفتد، مسير و افقي روشن پيش رويمان است. 
اگر مذاكرات مس��تقيمي انجام دهيم، بايد سودي براي 
ما، براي ملت ما در پايان مذاكرات وجود داشته باشد. در 
نتيجه چنين مذاكراتي، بهترين سناريو اين است كه فقط 

تحريم هاي ثانويه لغو شوند. تحريم هاي اوليه و اصلي سر 
جايشان خواهند ماند. فكر مي كنم اگر امريكايي ها جدي 
باشند و حاضر باشند آمادگي و تمايلشان را براي بازگشت 
به برجام نشان دهند، اين پيام ها كافي خواهند بود، يعني 

پيام هاي شفاهي آنها و برخي پيام هاي كتبي شان.
رييس دستگاه ديپلماس��ي ايران با اشاره به اتفاقات اخير 
رخ داده در اي��ران در پي مرگ مهس��ا امين��ي و اظهارات 
مداخله جويانه مقام��ات امريكايي در اين باره گفت: اما به 
خاطر اتفاقي كه اخيرا در اي��ران افتاد، دختري جان خود 
را از دس��ت داد و ما همه متاثر شديم. رييس جمهور من با 
پدر اين دختر صحبت كرد. تمامي شاخه هاي حاكميت 
در اي��ران، از جمل��ه قوه قضاييه، دول��ت و مجلس تلاش 
مي كنند ببينند چه اتفاقي براي اين دختر افتاده اس��ت، 
تلاش مي كنند حقيقت را آش��كار كنند. اما از احساسات 
پاك مردم ايران استفاده مي شود. فراموش نكنيم كه امريكا 
تحريم هاي تازه اي در ماه گذشته عليه ايران اعمال كرد. اما 
الان مي گويند قصد دارند تحريم ها را عليه چيزهايي كه 
به ارتباطات و اينترنت مربوط است، لغو كنند. چرا؟ چون 
مي خواهند در امور داخلي ما مداخله كنند. چند سال پيش، 
آقاي اوباما هم همين اشتباه را مرتكب شد. آقاي اوباما نامه اي 
خطاب به بلندپايه ترين مقام كشور من نوشت. از دوستي 
حرف زده بود. از گفتمان و مذاكره. اما اتفاقي در خيابان هاي 
تهران رخ داد و او يك سخنراني انجام داد و در امور داخلي 
ما مداخله ك��رد. از تغيير حكومت در ايران حرف زد. الان، 
ما حس مي كنيم برخي از مقامات و رسانه هاي امريكايي 
مردم ايران را تحريك به ايجاد آشوب مي كنند. مي دانيد 
كه موارد و رخدادهاي بسيار بدتري در امريكا اتفاق افتاده 
اس��ت، ده ها مورد. در كشورهاي غربي ديگر هم اين طور 
بوده است. درباره بسياري از آنها حتي تحقيقاتي هم انجام 
نمي شود. بنابراين، براي هر گونه مذاكره با امريكا، بايد شاهد 
منفعتي در آن باشيم. اميرعبداللهيان در پاسخ به سوالي 
ديگر درباره برخي اعتراضات شكل گرفته در ايران به دنبال 
مرگ مهسا اميني و اين ادعا كه در اين اعتراضات، »بيش 
از 50 نفر در ايران توسط نيروهاي امنيتي كشته شده اند«، 
گفت: پيشنهاد من به شما اين است كه به ايران سفر كنيد 
تا ببينيد در خيابان هاي تهران چه مي گذرد؛ آزادي بيان، 
آزادي عمل مردم و همچنين ]آزادي[ حجاب. مردم حجاب 
را جوري كه دوست دارند رعايت مي كنند. البته چارچوبي 
كلي وجود دارد. من مطمئنم خود به خود پاس��ختان را 
خواهيد گرفت. هر توضيحي كه من سعي كنم به شما بدهم، 
برايتان كافي نخواهد بود، چون شما تا حد زيادي تحت تاثير 
برخي افسانه بافي هاي رسانه هاي شبكه هاي اجتماعي قرار 
داريد. آن را تماما باور نخواهيد كرد. اما مي گويم كه در ايران 

دموكراسي كامل وجود دارد. خودتان بايد ببينيد.



چند ماه پس از آغاز ط��رح اصلاحات يارانه اي دولت، 
به نظر مي رس��د كه نرخ تورم به ثباتي نسبي رسيده 
است، هرچند اين ثبات با توجه به بالا بودن نرخ تورم، 
نمي تواند براي دولت رييس��ي ش��رايطي ايده آل به 

وجود بياورد.
ابراهيم رييس��ي در جري��ان رقابت ه��اي انتخابات  
رياست جمهوري، وعده هاي اقتصادي متعددي داد 
كه يكي از مهم ترين آنها، كاهش نرخ تورم بود. رييسي 
اعلام كرد كه ام��كان آن وجود دارد كه نرخ تورم ابتدا 
نصف شده و سپس يك رقمي شود اما در طول بيش از 
يك سالي كه از آغاز دولت رييسي گذشته، جز چند ماه 

اول، نرخ تورم شرايط صعودي داشته است.
دولت س��يزدهم تورم را در ش��رايط بالاي 40 درصد 
تحويل گرفت اما در ماه هاي نخست اين نرخ با سرعتي 
پايين كاهشي شد اما در ارديبهشت امسال با اصلاحات 
يارانه اي دولت ش��رايط تغيير كرد. به اين ترتيب نرخ 
تورم در خرداد ماه ركوردهاي تازه اي را ثبت كرد و در 
تير نيز اين روند تا حدي ادامه پيدا كرد اما در نهايت از 
مرداد ماه بار ديگر نرخ تورم ماهانه و نقطه به نقطه نزولي 
شد اما با اين وجود با توجه به روند ماهانه نرخ تورم به 
نظر مي رسد كه فعلا شرايط با نزولي شدن نرخ تورم 
سالانه فراهم نيست، هرچند سرعت اين رشد كاهش 
يافته است. منظور از نرخ تورم نقطه اي، درصد تغيير 
عدد شاخص قيمت، نس��بت به ماه مشابه سال قبل 
مي باشد. نرخ تورم نقطه اي در شهريور ماه ١٤٠١ به 
عدد ٤٩,٧ درصد رسيده است؛ يعني خانوارهاي كشور 
به طور ميانگين ٤٩.٧ درصد بيشتر از شهريور ١٤٠٠ 
براي خريد يك »مجموعه كالاها و خدمات يكسان« 

هزينه كرده  اند.
نرخ تورم نقطه اي ش��هريور ماه ١٤٠١ در مقايس��ه با 
ماه قب��ل ٢,٥ واحد درصد كاهش يافته اس��ت. نرخ 
تورم نقطه اي گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني  ها و 
دخانيات« با كاهش ٥.٠ واحد درصدي به ٧٥.٤ درصد 
رس��يده و گروه »كالاهاي غيرخوراكي و خدمات« با 
كاهش ١.٥ واحد درصدي به ٣٥.٤ درصد رسيده است.

اي��ن در حالي اس��ت كه نرخ ت��ورم نقط��ه اي براي 
خانوارهاي شهري ٤٨,٤ درصد مي باشد كه نسبت به 
ماه قبل ٢.٧ واحد درصد كاهش داشته است. همچنين 
اين نرخ براي خانوارهاي روستايي ٥٦.٣ درصد بوده كه 
نسبت به ماه قبل ٢.١ واحد درصد كاهش داشته است.

منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغيير عدد شاخص 
قيمت، نس��بت به ماه قبل مي باشد. نرخ تورم ماهانه 

ش��هريور ١٤٠١ به ٢,٢ درصد رسيده كه در مقايسه 
با همين اط��لاع در ماه قبل، ٠.٢ واحد درصد افزايش 
داش��ته اس��ت. تورم ماهانه براي گروه ه��اي عمده 
»خوراكي ها، آش��اميدني ها و دخانيات« و »كالاهاي 
غيرخوراكي و خدمات« به ترتي��ب ٢.١ درصد و ٢.٢ 

درصد بوده است.
اين در حالي است كه نرخ تورم ماهانه براي خانوارهاي 
شهري ٢,٢ درصد مي باشد كه نسبت به ماه قبل ٠.٢ 
واحد درصد افزايش داش��ته است. همچنين اين نرخ 
براي خانوارهاي روستايي ٢.٢ درصد بوده كه نسبت به 

ماه قبل ٠.٥ واحد درصد افزايش داشته است.
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد 
شاخص قيمت در يك سال منتهي به ماه جاري، نسبت 
به دوره مش��ابه قبل از آن مي باش��د. نرخ تورم سالانه 
ش��هريور ماه ١٤٠١ براي خانوارهاي كشور به ٤٢,١ 
درصد رسيده كه نسبت به همين اطلاع در ماه قبل، 

٠,٦ واحد درصد افزايش نشان مي دهد.
همچنين نرخ تورم سالانه براي خانوارهاي شهري و 
روستايي به ترتيب ٤١,٥ درصد و ٤٥.٣ درصد مي باشد 
كه براي خانوارهاي شهري ٠.٦ واحد درصد افزايش و 
براي خانوارهاي روس��تايي ٠.٩ واحد درصد افزايش 

داشته است.
به اين ترتيب پس از چند ماه، نرخ تورم نقطه به نقطه به 
زير 50 درصد رسيد. به تعريف ساده ولي همچنان مردم 
براي خريد يك سبد كالاي ثابت، بايد نسبت به سال 

قبل حدودا 50 درصد هزينه بيشتري را تحمل كنند. 
مركز آمار همچنين در طول روزهاي گذشته، گزارش 
جديدي از وضعيت بيكاري را نيز منتشر كرده است. 
بر اساس آخرين گزارش وضعيت اجتماعي و فرهنگي 
ايران از س��ال ۱۳۹۶ تا زمس��تان ۱400 نرخ بيكاري 
جمعيت فارغ التحصيل آموزش عالي برحسب جنس 
و به تفكي��ك مدرك تحصيل��ي در س��ال ۱۳۹۹ با 
مدرك كارداني ۱۲.۸درصد، با مدرك كارشناس��ي 
۱۶درصد، با مدرك كارشناس��ي ارشد ۱۲درصد و با 
مدرك دكتري و بالاتر 4.۳درصد اس��ت. نرخ بيكاري 
در جمعيت فارغ التحصيل آموزش عالي با هر كدام از 
مدارك تحصيلي در سال ۱۳۹۹ در مقايسه با سال هاي 
گذشته كاهشي بوده است و به صورت كلي نرخ بيكاري 
از ۱۹.4درصد در سال ۱۳۹۶ به ۱4.۲درصد در سال 

۱۳۹۹ كاهش يافته است.
البته بايد توجه داشت كه نرخ مشاركت )نسبتي كه 
نش��ان دهنده جمعيت فعال در بازار كار است( براي 
كل جمعيت در سن كار، در همين بازه زماني روندي 
كاهشي داشته اس��ت. به عبارتي ديگر، افرادي كه در 
س��ن كار قرار دارند به دلايلي نظير نااميدي نس��بت 
به آينده در جس��ت وجوي شغل نيستند و ديگر جزو 
جمعيت فعال محاس��به نمي ش��وند و يكي از دلايل 
كاهش نرخ بي��كاري مي تواند همين باش��د؛ البته با 
توجه به اينكه نرخ مش��اركت براي فارغ التحصيلان 
آموزش عالي منتشر نشده، نمي توان با قطعيت در اين 

رابطه اظهارنظر كرد. همچنين نرخ بيكاري در ميان 
فارغ التحصيلان با هر مدرك تحصيلي در ميان زنان 
بيشتر از مردان بوده و به طوركلي نرخ بيكاري در سال 
۱۳۹۹، در مي��ان مردان ۱0.4درصد و و در ميان زنان 

۲۲.۸درصد بوده است.
ب��ه اين ترتيب نرخ ت��ورم در ايران همچن��ان يكي از 
بالاترين نرخ هاي تورم در جهان به ش��مار مي رود. با 
اين وجود مشخص نيس��ت برنامه كلان دولت ايران 
براي مديريت شرايط چيس��ت. در ماه هاي گذشته، 
تركيه بيشترين تورم را داش��ته اما خبرهاي متعدد 
نشان دهنده آن اس��ت كه دولت اردوغان برنامه هايي 
را براي كاهش اين تورم در دستور كار قرار داده است. 

به گزارش سي ان بي سي، سياست گذاران پولي تركيه، 
كاه��ش ۱00 واحد پايه را انتخاب ك��رده و نرخ ريپو 
كليدي يك هفته اي را از ۱۳ به ۱۲ درصد رساندند. در 
ماه آگوست، نرخ تورم تركيه ۸0.۲ درصد ثبت شد كه 
براي پانزدهمين ماه متوالي افزايش يافت و بالاترين 
سطح در ۲4 سال گذشته بود. تركيه همچنين در ماه 
آگوس��ت نرخ بهره را ۱00 واحد پايه كاهش داد و در 
پايان سال ۲0۲۱ هم به تدريج نرخ بهره را 500 واحد 
پايه كاهش داد و بح��ران ارزي ايجاد كرد. به گزارش 
رويت��رز، بياني��ه اي از بانك مركزي گفته اس��ت كه 
»بررسي كرده ايم كه س��طح به روز شده سياست در 
چشم انداز فعلي مناسب است.« اين كاهش به دليل 
ادامه كاهش رش��د و تقاضا ضروري است و همچنين 
به »ريسك فزاينده ژئوپوليتيكي« اشاره كرد. رويترز 
همچنين گزارش داد كه بازارها بايد انتظار داشته باشند 
ك��ه »فرآيند كاهش تورم« در پش��ت اقدامات انجام 
شده، آغاز شود. جهت گيري سياستي مدت هاست كه 
سرمايه گذاران و اقتصاددانان را متحير كرده است، آنها 
مي گويند كه امتناع از تشديد سياست ها نتيجه فشار 
سياسي رجب طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه 
اس��ت كه مدت هاس��ت با افزايش نرخ بهره و اقتصاد 
متعارف مخالفت كرده و با اصرار بر اينكه كاهش نرخ ها 
راه حل كاهش تورم است، مسير خود را ادامه داده است.

باي��د ديد آيا دولت رييس��ي برنامه ه��اي كلان خود 
براي كاهش ت��ورم را اعلام خواهد ك��رد يا همچنان 
كار با محوريت برنامه هايي چون كاهش سرعت رشد 
نقدينگي و تلاش براي كاهش كسري بودجه محدود 
خواهد ماند. فعلا دولت توانسته سرعت رشد تورم را 
كاهش دهد و بايد ديد در آينده تا چه ميزان توان تداوم 

آن را خواهد داشت.
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كاهش ارزش لير به نفع ما تمام 
نمي شود

عضو اتاق مش��ترك ايران و تركيه خاطرنش��ان كرد: 
كاهش ارزش لير به لح��اظ تراز تجاري به نفع ما تمام 
نخواهد ش��د؛ چراكه مي��زان واردات ما از اين كش��ور 
تصاع��دي و از س��وي ديگر صادرات م��ا كاهش پيدا 
مي كند. بهنام تاج الدين با اشاره به كاهش ارزش لير در 
هفته اخير، گفت: تحريم ها عليه ايران باعث شد سود 
قابل توجهي عايد تجار تركيه شود چراكه ايران بخش 
قابل توجهي از تحريم ها را از طريق تركيه دور مي زند 
و تركيه براي ما به دروازه اروپا در دوران تحريم تبديل 
شده اس��ت. تاج الدين ادامه داد: تحريم ها عليه ايران 
باعث شد از طريق شركت هاي ترك تبادلات تجاري 
ما با ساير كشورها دنبال ش��ود و به نوعي تجار ايراني 
هزينه اضافي پرداخت مي كنند كه بتوانيم تجارت را با 
ساير كشورها حفظ كنيم. وي با بيان اينكه در ماه هاي 
اخير ترك ها سخت گيري هاي زيادي در زمينه تبادلات 
ارزي براي طرف هاي ايراني در نظر گرفته اند، گفت: به 
نظر مي رسد در تعرفه هاي تدريجي و حذف كالاهايي 
كه هر سال اتفاق مي افتد يك تجديدنظر اساسي بايد 
انجام شود در اين صورت مي توان به اوج گيري تجارت 
بين  دو كش��ور اميدوار بود. به گزارش ايلنا، عضو اتاق 
مشترك ايران و تركيه با بيان اينكه كاهش ارزش لير 
زمينه هاي موفقيت در صادرات را براي آن كشور فراهم 
مي كند، گفت: كاهش ارزش لير به لحاظ تراز تجاري 
به نفع ما تمام نخواهد ش��د؛ چراكه ميزان واردات ما از 
اين كشور تصاعدي و از سوي ديگر صادرات ما كاهش 
پيدا مي كند. اين فعال اقتصادي محصولات كشاورزي 
را مهم ترين اقلام صادراتي ايران به تركيه معرفي كرد 
و افزود: محص��ولات ايراني بعد از ورود به اين كش��ور 
فرآوري و بسته بندي، س��پس  به ساير كشورها صادر 
مي شوند. مي توان گفت نصف هندوانه ايران به تركيه 
صادر مي ش��ود. عضو اتاق بازرگاني اروميه در پاسخ به 
اين پرسش كه تركيه توانست از طريق عراق راهي به 
سوي بازارهاي كشورهاي خليج فارس پيدا كند چرا 
ما نتوانستيم جايگزين تركيه شويم؟ افزود: مرغوبيت 
توليدات مواد صنعتي، معدني و كشاورزي ايران به نسبت 
ترك ها بهتر اس��ت علاوه بر اين به عراق نيز نزديك تر 
هستيم اما عدم مديريت صحيح و تحريم ها باعث شد 
تركيه جايگزين ما در منطقه شود. وي ميزان رايزن هاي 
اقتصادي تركيه در عراق را حدود ۱۲ نفر دانست و افزود: 
ديپلماسي اقتصادي ايران در عراق ضعيف است و ما در 
اين كشور ۲ رايزن اقتصادي و بازرگاني داريم. متاسفانه 
ما آنگونه كه بايد در تصاحب بازارهاي كشورهاي خليج 
فارس موفق عمل نكرديم؛ اگر دولت كمك حال بخش 
خصوصي شود اجازه نخواهيم داد تركيه جايگزين ما در 
عراق شود. به گفته تاج الدين؛ بخشي از خوزستاني هاي 
ايراني با عراقي ها نسبت فاميلي و رفت و آمد دارند و اين 
مساله مي تواند در اوج گيري مناسبات اقتصادي ما با اين 
كشور تاثير بگذارد. وي با بيان اينكه پيمان سپاري ارزي 
براي صادركنندگان دشواري ايجاد كرده است، گفت: 
خط مشي تركيه اين است كه رقباي خود به ويژه ايران 
را از منطقه دور كند و اين مساله خاصيت تجارت است 
كه رقيب خود را از ميدان خارج كند ما هم اگر بتوانيم 

اين كار را خواهيم كرد.

شفاف سازي شيوه جديد تفكيك 
حساب هاي شخصي و تجاري

هفته گذش��ته وزي��ر اقتصاد اعلام ك��رد تفكيك 
حساب ها بر اساس خوداظهاري انجام مي شود، اين 
در حالي بود كه شوراي پول و اعتبار دستورالعمل 
تفكيك حساب هاي تجاري را اعلام كرده بود.اين 
موضوعي است كه بانك مركزي بايد در خصوص آن 

شفاف سازي كند.
به گزارش تسنيم، براس��اس مصوبه شوراي پول و 
اعتبار كه حدود يك ماه قبل به تصويب رسيده بود، 
تمامي حساب هاي مربوط به اشخاص حقوقي به 

عنوان حساب تجاري در نظر گرفته شد.
در كنار اين مساله صاحبان مشاغل نيز هنگام ارايه 
اظهارنامه عملكرد خود بايد يك حس��اب تجاري 
معرفي مي كردند كه براين اساس خوداظهاري نيز 
انجام ش��ده اس��ت. در كنار اين موارد اما قرار بود تا 
حساب هايي كه مش��مول دو شرط ۱00 تراكنش 
تا سقف ۳5 ميليون تومان باشند نيز در چارچوب 

حساب هاي تجاري قرار بگيرند.
در ادامه اين روند بانك مركزي حتي دستورالعمل 
اجرايي اين مصوبه را نيز اعلام كرد. با اين وجود طي 
هفته گذشته وزير اقتصاد اعلام كرد كه اين مساله به 
بودجه سال ۱400 مربوط مي شده و از خبررساني ها 
در اين حوزه انتقاد كرد. وي همچنين تاكيد كرد كه 
خوداظهاري به عنوان ملاك تفكيك حساب هاي 

شخصي و تجاري در نظر گرفته شده است.
اين موضوع به عنوان عقب نش��يني وزارت اقتصاد 
از مكانيسم اصلي تفكيك حساب هاي شخصي و 
تجاري در نظر گرفته شد كه شايد اجراي كل قانون 

پايانه هاي فروشگاهي را با چالش مواجه كند.
اين در حالي اس��ت كه مصوب��ه مربوط به تفكيك 
حساب هاي شخصي و تجاري از جانب بانك مركزي 
و شوراي پول و اعتبار به تصويب رسيده بود و با توجه 
 به اظهارنظر خاندوزي وزير اقتصاد، خود شورا نيز بايد 

هر چه سريعتر در اين خصوص شفاف سازي كند.
لازم به ذكر است كه تفكيك حساب هاي شخصي 
و تج��اري مربوط به م��اده ۱0 قان��ون پايانه هاي 
فروشگاهي و س��امانه موديان است و اين موضوع 
در كنار ساماندهي ابزارهاي فروش كه اواخر سال 
گذشته به انجام رسيد از جمله الزامات اجراي قانون 

پايانه هاي فروشگاهي است.
در ح��ال حاضر اين س��وال نيز به وج��ود آمده كه 
بلاتكليف شدن فرآيند تفكيك حساب هاي شخصي 
و تجاري و تاكيد ب��ر خوداظهاري در اين خصوص 
چه چالش هايي پيش روي اجراي قانون پايانه هاي 

فروشگاهي و سامانه موديان به وجود خواهد آمد.

فقرا همچنان بيشتر از ثروتمندان 
فشار تورم را حس مي كنند

بر اس��اس گزارش مركز آمار بيشترين نرخ تورم نقطه 
به نقطه ش��هريور ۱40۱ براي دهك اول بوده است. به 
گزارش اقتصاد آنلاين، بر اس��اس جديدترين گزارش 
مركز آمار تورم نقطه به نقطه شهريور ۱40۱ در حالي 
برابر 4۹.۷درصد است كه اين نرخ براي دهك اول برابر 
۶0.۱ درصد و ب��راي دهك دهم برابر 4۳.۸درصد بوده 
است. در گروه خوراكي ها و آشاميدني ها و دخانيات هم 
نرخ تورم نقطه به نقطه برابر ۷5.4درصد بوده كه از ۸۱.۶ 
براي دهك اول تا ۷۳.۶ براي دهك دهم متغير است. در 
گروه كالاهاي غيرخوراكي و خدمات هم تورم نقطه به 
نقطه كل كشور برابر ۳5.4بوده كه دهك اول، ششم و 
نهم با ۳4.۱درصد كمترين و دهك دهم با ۳5.۸درصد 

بيشترين تورم را داشته اند.

قرارداد گازي جديد قطر با توتال
مقامات قطر از امضاي قرارداد تازه كشورشان با شركت 
توتال براي توسعه ميدان گازي شمال-جنوب قطر خبر 
دادند. به گزارش فارس، ش��ركت ان��رژي قطر از امضاي 
قراردادي با شركت توتال انرژيز فرانسه براي توسعه ميدان 
گازي شمال-جنوب خبر داد كه گفته مي شود توليد گاز 
مايع دوحه را به ۱۲۶ ميليون تن در سال افزايش مي دهد. 
خبرگزاري دولتي قطر )قنا( گزارش داد، قطر انرژي امروز 
شنبه تاييد كرد كه قرارداد توسعه ميدان گازي شمال-
جنوب را با شركت فرانسوي توتال انرژي كه ۹.۳۷5 درصد 
سهام دارد، امضا كرده است. خبرگزاري قطر به نقل از قطر 
انرژي اعلام كرد كه شركاي جديد در مرحله بعدي معرفي 
خواهند شد و با اين حساب توليد گاز مايع سالانه قطر به 
۱۲۶ ميليون تن مي رسد. »سعد بن شريده الكعبي« وزير 
مش��اور در امور انرژي امروز طي كنفرانسي مطبوعاتي 
با پاتريك پوي��ان، مديرعامل توتال انرژيز، گفت كه قطر 
قراردادهاي بلندمدت ديگري منعقد كرده است و به كار 
خود براي تأمين انرژي پاك تر براي همه كشورهاي جهان 
ادامه خواهد داد. وزير قطري در خصوص هزينه اين پروژه 
اظهار داشت كه تا زماني كه پروژه نهايي نشود به آن اشاره 
نخواهد ش��د. در خصوص عمليات بازاريابي اين پروژه، 
الكعبي گفت: قطر كليه عمليات بازاريابي خصوصي را از 
طريق شركت انرژي قطر انجام مي دهد. الكعبي درباره 
احتمال امضاي قرارداد با ساير كشورها گفت: انتظار داريم 
با آلمان در زمينه تامين گاز طبيعي اين كش��ور قرارداد 
امضا كنيم. اين مس��وول قطري گفت: اين شركت ۷5 
درصد سهام در حوزه شمال-جنوب را حفظ خواهد كرد 
در حالي كه اين سهم براي همه شركاي بين المللي ۲5 
درصد خواهد بود. از سوي ديگر، پاتريك پويان، مديرعامل 
توتال انرژيز، درباره امضاي اين قرارداد گفت: اين فصلي 
از رابطه طولاني بين ما اس��ت، ما در مورد زمان مناسب 
صحبت كرديم و از سال ۲0۱۷، قطر تلاش زيادي كرده 
است كه پنج سال به طول انجاميد. بويان افزود: اين شركت 
حدود ۱.5 ميليارد دلار در پروژه ميدان شمال - جنوب 
سرمايه گذاري مي كند. اروپا كه حدود 40 درصد به گاز 
روسيه وابسته است، در پاس��خ به عمليات نظامي ويژه 
روسيه در اوكراين به دنبال جايگزين مي گردد كه كشور 
كوچك قطر در حاشيه خليج فارس يكي از آنها بوده است. 
در ۲۳ مارس گذش��ته، ولاديمير پوتين، رييس جمهور 
روسيه اعلام كرد كه به منظور كنار گذاشتن استفاده از 
دلار و يورو در حساب هاي كشورش، پرداخت اتحاديه اروپا 
و ساير كشورهايي كه اقدامات محدودكننده عليه روسيه 
اعمال كرده اند، بايد به روبل باشد. حمله روسيه به اوكراين 
اروپ��ا را با بحران گاز مواجه كرده به ط��وري كه برخي از 
كشورهاي عمده واردكننده گاز از روسيه از جمله آلمان به 
سوخت هاي فسيلي و زغال سنگ روي آورده اند، اقدامي كه 
با فرآيند گذار به انرژي هاي پاك تضاد دارد. ميدان گازي 
شمال- جنوب يا همان پارس جنوبي اكنون بزرگ ترين 
ميدان گازي جهان است و شركت انرژي قطر برآورد كرده 
اين ميدان گازي حدود ۱0 درصد از منابع شناخته شده 
جهان را در خود جاي داده است. همچنين طبق برآوردها 
اين ميدان گازي داراي 40 تريليون مترمكعب ذخاير است 
كه يك سوم اين ذخاير سهم ايران است. بر اساس آمارها 
قطر در سال ۲0۲0 بيش از ۱04 ميليارد مترمكعب »ال 
ان جي« )حول و حوش ۸0 ميليون تن( صادر كرده و سال 
پيش از آن بزرگ ترين صادركننده اين محصول با ۱0۷ 

ميليارد مترمكعب بود.
»ال ان جي« )LNG (به گاز طبيعي  گفته مي ش��ود كه 
موقتا براي ذخيره سازي يا ترابري در حجم بسيار به حالت 

مايع تبديل مي شود.

تورم نقطه به نقطه به زير 50 درصد رسيد

تداوم رشد آرام تورم

خطر نفوذ بدافزارها به تلفن همراه به بهانه اتصال به اينترنت ماهواره اي

افت فعاليت هاي اقتصادي با محدوديت اينترنت
در روزهاي گذشته و به دنبال محدوديت هاي اينترنتي، 
فايل ها و اپليكيشن هايي با عنوان دسترسي به اينترنت 
اس��تارلينك در ش��بكه هاي اجتماعي منتشر شده كه 
همگي بدافزار هس��تند و با نصب آنها مشكلات جدي 
براي تلفن هم��راه و كامپيوترها به وج��ود خواهد آمد. 
اين در حالي است كه قطعي اينترنت ۳0 تا 40 درصد بر 
روند فعاليت بنگاه هاي اقتصادي تاثير مي گذارد و باعث 
افت فعاليت اقتصادي آنها مي ش��ود. در پي محدوديت  
و اختلال هاي به وجود آم��ده در اينترنت، بحث درباره 
اينترنت ماهواره اي استارلينك به شكل جدي تر مطرح 
ش��د. برخي از ش��بكه هاي اجتماعي ش��روع به انتشار 
اپلكيش��ن هايي كردند ك��ه به گفته آنها با نصب ش��ان 
مي توان به اينترنت ماهواره اي دست پيدا كرد. به گفته 
كارشناسان امنيت سايبري، فايل هاي منتشر شده در 
چند روز اخير علاوه بر بدون  اس��تفاده بودن، به عنوان 
يك بدافزار با مقاصد خطرناك و متفاوت به تلفن همراه و 
كامپيوتر كاربران نفوذ خواهند كرد. دسترسي به اينترنت 
ماهواره اي در حال حاضر به هيچ عنوان با نصب نرم افزار 
ممكن نيس��ت و فقط امكان سوءاس��تفاده از فايل هاي 
شخصي در تلفن هاي همراه را بالا خواهد برد. دسترسي 
به اينترنت ماهواره اي علاوه بر رعايت قوانين سرزميني، 
به زيرس��اخت هاي اينترنت ماهواره اي در داخل كشور 
نياز دارد و در عمل دسترسي به اينترنت ماهواره اي با يك 
نرم افزار ممكن نيست. در حال حاضر تنها راه اتصال به 
اينترنت ماهواره اي، نصب ديش هاي استارلينك است. 
در ماه هاي اخير اسپيس ايكس سعي كرده استارلينك 
را در اختيار كاربران بيشتري در سراسر جهان قرار دهد، 
اما ظاهرا اين موضوع روي سرعت آن تاثير منفي داشته. 
طبق گزارش اسپيدتست، ميانگين سرعت دانلود اينترنت 
ماهواره اي استارلينك در فصل دوم ۲0۲۲ در مقايسه با 
فصل دوم ۲0۲۱ در كشورهاي مختلف كاهش ۹ تا 54 
درصدي را تجربه كرده است. طبق اين گزارش، ميانگين 
س��رعت دانلود و آپلود در اكثر مناطقي كه استارلينك 
خدم��ات ارايه مي دهد، كاهش يافته اما از س��وي ديگر 
ميزان تاخير آن كمي بهبود را تجربه كرده اس��ت. البته 
به باور اسپيدتس��ت، با وجود كاهش عملك��رد باز هم 
استارلينك براي بس��ياري از مناطق كاربردي است. در 
ايالات متحده ميانگين سرعت دانلود استارلينك حتي 
در فاصله يك فصل ه��م كاهش زيادي را تجربه كرده و 
از ۹0,۶ مگابيت بر ثانيه در فص��ل اول ۲0۲۲، به ۶۲,5 
مگابيت بر ثانيه كاهش يافته است. ميانگين سرعت آپلود 
هم در اين بازه زماني از ۹,۳ به ۷,۲ مگابيت بر ثانيه كاهش 
يافته است. سرعت دانلود و آپلود در امريكا در فصل اول 
۲0۲۱ به ترتيب برابر ۹۷,۲ و ۱۳,۹ مگابيت بر ثانيه بود. 
با وجود اينكه سرعت دانلود و آپلود استارلينك با افزايش 
تعداد كاربران در اكثر كش��ورها كاهش يافته، اما باز هم 
اين سرعت ها از بسياري از كشورهاي جهان بالاتر است 
كه براي مثال مي توان به ايران اشاره كرد. طبق گزارش 

اسپيدتس��ت براي ماه آگوست، ميانگين سرعت دانلود 
اينترنت موبايل و ثابت ايران به ترتيب به ۲۸,40 و ۱0,0۲ 
مگابيت بر ثانيه رس��يده كه بس��يار پايين تر از سرعت 
استارلينك است. ايالات متحده اخيرا برخي تحريم هاي 
تكنولوژي عليه ايران را برداشته و ايلان ماسك همانطور 
كه در گذشته گفته بود براي ارايه اينترنت ماهواره اي در 
ايران خواستار معافيت تحريم ها مي شود، از فعال سازي 
اس��تارلينك براي كش��ورمان خبر داده اس��ت. با اين 
حال همانطور كه مي دانيد براي دسترس��ي به اينترنت 

ماهواره اي به تجهيزات خاصي نياز است.

 اپليكيش�ن هاي مدع�ي اراي�ه اينترن�ت 
ماهواره اي استارلينك بدافزار هستند

پس از جدي شدن ارايه اينترنت ماهواره اي استارلينك 
در ايران، س��ايت اين ش��ركت روي اكث��ر اپراتورهاي 
همراه و ثابت فيلتر شده اس��ت. اين در حالي است كه 
وزير ارتباط��ات در واكنش به احتم��ال ارايه اينترنت 
ماه��واره اي، آن را بعي��د دانس��ته ب��ود. در عين حال، 
كارشناسان امنيت سايبري درباره خطرات ناشي از نصب 
اپليكيشن هاي اينترنت ماهواره اي از منابع غير رسمي 
هشدار دادند. يك كارشناس امنيت سايبري با هشدار 
درباره فايل هايي كه به منظور دسترس��ي به اينترنت 
ماهواره اي ازمنابع غير شفاف ارسال مي شود، نصب اين 
فايل ها را براي دسترسي به اينترنت ماهواره اي ناكارآمد 
و خطرناك توصيف كرد. در پي اختلال در دسترسي به 
اينترنت و همچنين بحث درباره اينترنت ماهواره اي، در 
روزهاي اخير فايل ها و اپليكيشن هايي با عنوان فايل و 
اپليكيشن دسترسي به اينترنت استارلينك در برخي 
كانال هاي تلگرامي منتشر شده اس��ت. اين فايل ها از 
طرف كارشناسان امنيت س��ايبري بي استفاده و البته 
خطرناك توصيف ش��ده اند. علي كيايي فر، كارشناس 
امنيت سايبري در همين رابطه به ديجياتو گفت: اساسا 
دسترسي به اينترنت ماهواره اي با استفاده از اين روش 
ممكن نيست و هر گونه لينك يا فايلي كه از منابع غير 
رسمي و ش��ماره هاي شخصي ارس��ال مي شود، قابل 
اعتماد نيست. كيايي فر با هش��دار درباره همه فايل ها 
و اپليكيش��ن هايي كه از منابع غير رس��مي افراد به آن 
دسترسي پيدا مي كنند، خطر تبديل شدن گوشي هاي 
موبايل به زامبي و سوء استفاده از گوشي هاي شخصي 
را بس��يار جدي توصيف كرد. اين كارش��ناس با تاكيد 
بر اينكه اساسا اس��تفاده از اينترنت ماهواره اي نيازمند 
زيرس��اخت هاي اينترنت ماهواره اي در داخل كش��ور 
اس��ت، هر روندي براي استفاده از اپليكيشن يا فايل به 
منظور دسترسي به اينترنت ماهواره اي را مردود دانست. 
دانلود هر فايلي از منابع غير رس��مي بسيار خطرناك 
اس��ت و تنها منابع قاب��ل اعتماد ب��راي نصب هرگونه 
اپليكيشن و برنامه اي صرفا سايت رسمي همان برنامه يا 
اپ استورهاي رسمي مثل گوگل پلي اعلام شده است. 

از همين رو هشدارهايي كه درباره دست به دست شدن 
فيلترشكن ها يا اپليكيش��ن استارلينك اعلام مي شود 
را بايد جدي گرفت. از س��ويي ديگر اين نكته را هم بايد 
در نظر داش��ت كه كاربرد اپليكيشن استارلينك صرفا 
كاليبره شدن با ديش هاي استارلينك است. از همين 
رو درشرايطي كه زيرساخت هاي استارلينك و اينترنت 
ماهواره اي در كشور وجود ندارد، نصب اپليكيشن امكان 

دسترسي به اينترنت ماهواره اي را ممكن نخواهد كرد.

 تاثير ۳۰ تا ۴۰ درصدي قطعي اينترنت 
بر فعاليت بنگاه ها

به دنبال محدوديت هاي ايجادشده در اينترت، منوچهر 
توسطي، عضو كميسيون كسب وكارهاي دانش بنيان 
ات��اق ايران خاطرنش��ان كرد: به نظر مي رس��د قطعي 
اينترنت ۳0 ت��ا 40 درصد بر رون��د فعاليت بنگاه هاي 
اقتصادي تاثير بگذارد و باع��ث افت فعاليت اقتصادي 
آنها شود. وي در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به تاثير قطعي 
اينترنت در فضاي كسب وكارهاي مجازي، گفت: زندگي 
بشر امروز وابسته به اينترنت شده و به نظر مي رسد اين 
فضا بخش قابل توجهي از اقتصاد جهان را در قبضه خود 
گرفته اس��ت. وي با بيان اينكه ش��بكه هاي اجتماعي 
باعث شدند بس��ياري از ش��ركت ها ابزار ارتباطي هاي 
گذشته مانند فكس را جمع آوري كنند، اذعان كرد: در 
دنياي مدرن مدارك و مستندات بسياري از شركت  ها 
از طريق واتساپ جابه جا مي شوند. قطعي اينترنت در 
روزهاي گذشته باعث شد بسياري از كارها قفل شوند. 
به دليل تعطيلي كسب وكارها در روزهاي پاياني هفته 
چندان قطعي اينترنت خود را نشان نداد اما با آغاز هفته 
و شروع كار به نظر مي رسد كه بسياري از كسب وكارها 
نتوانند كارهاي خود را دنبال كنند. عضو كميس��يون 
كسب وكارهاي دانش بنيان اتاق ايران ادامه داد: تبعات 
قطعي اينترنت و فيلترش��دن واتساپ امروز مشخص 
نخواهد شد و در روزهاي آينده اثرات آن نمود بيشتري 
خواهد داشت. توسطي با اشاره به تاثير قطعي اينترنت بر 
كسب وكارهايي كه در فضاي واقعي كار مي كنند، تاكيد 
كرد: اين ش��ركت ها نيز اطلاعات مربوط به پرداخت و 
بازارياب��ي و ... را از طريق اينترنت انج��ام مي دهند و با 
قطعي اين فضا فعاليت آنها نيز مختل مي شود؛ به نظر 
مي رسد قطعي اينترنت ۳0 تا 40 درصد بر روند فعاليت 
بنگاه هاي اقتصادي تاثير بگ��ذارد و باعث افت فعاليت 
اقتصادي آنها شود. به گفته اين فعال اقتصادي؛ قطعي 
اينترنت صددرصد بر كسب وكار شركت هايي كه در اين 
فضا كار مي كنند تاثير گذاشته و فعاليت آنها را مختل 
كرده است. عضو كميسيون كسب وكارهاي دانش بنيان 
اتاق ايران تاكيد كرد: من به عنوان يك شهروند مي گويم 
مسيري كه امروز دولت مي خواهد طي كند در كشورهاي 
ديگر نيز تجربه شده است و آنها نتوانستند از اين مسير 
نتيجه بگيرند. ما بخشي از جامعه جهاني هستيم و بايد 

جامعه را آموزش بدهيم كه از امكانات روز دنيا درست 
استفاده كنند، نمي توانيم مردم را محدود كنيم، همه 
بايد از س��ازوكارهاي مدرن اس��تفاده بهينه كنند. وي 
ادامه داد: ايران با داشتن يك درصد جمعيت ، يك درصد 
خاك دنيا را دارد و بدون توجه به در نظر داش��تن منابع 
موجود در اين كشور ما بايد حداقل سالانه 400 ميليارد 
دلار صادرات داش��ته باشيم اين در حالي است كه عدد 
صادرات ما حدود 50 ميليارد دلار اس��ت پس اين آمار 
نشان مي دهد كه ما با دنيا ارتباط خوبي نداريم و قطعي 
جايگاه ما را در اقتصاد جهاني خدش��ه دار خواهد كرد. 
توسطي در پاسخ به اين پرسش كه آيا قطعي اينترنت 
باعث تعطيلي كسب وكارهايي كه در فضاي اينترنت كار 
خود را دنبال مي كند خواهد شد؟ گفت: كسب و كارها در 
دنيا با سرعت جلو مي روند و ديگر حضور فيزيكي براي 
خريد به حداقل رسيده است ما اگر اين مهم را از مردم 
دريغ كنيم وقت و عمر مردم را هدر مي دهيم. در بخش 
خصوصي يك فاكتور قيمت و كيفيت در رقابت اهميت 
ويژه دارد، تصميمات اينچنيني باعث خواهد ش��د كه 
قيمت تمام شده محصولات و كالاي داخلي بالا و قدرت 

رقابت ما در بازار جهاني كاهش پيدا مي كند.

شهرداری بندرکیاشهر در نظر دارد از طریق مناقصه 
عمومی تک مرحله ای انج�ام خدمات نظافت، رفت و 
روب، حمل زباله و نگهداری فضای سبز بندرکیاشهر 
را ب�ه پیمان�کار واج�د ش�رایط و صلاحی�ت واگذار 
نماید. لذا  متقاضیان واجد ش�رایط م�ی توانند از روز 
چهارشنبه مورخ 1401/07/06 از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت جهت ش�رکت در مناقصه مذکور 

اقدام به بارگذاری نمایند.
جهت دریافت اطلاعات تکمیلی به دفتر ش�هرداری 
بندرکیاشهر به نشانی استان گیلان-بندرکیاشهر-

خیابان امام خمینی)ره( مراجعه و یا با شماره تلفن های 
 013-42822444-42822445-42822848

تماس حاصل نمایند.
کمیسیون مناقصات شهرداری بندرکیاشهر

 آگهی مناقصه عمومی 
تک مرحله ای)نوبت سوم(

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320



ركود بي  س��ابقه  و ريزش متواتر شاخص بورس در 
طول دولت سيزدهم كه باعث شده شاخص به كف 
دو سال گذشته برگرد از سويي و عدم موفقيت دولت 
در حل روند بازار سرمايه از سوي ديگر باعث شد تا  
مديران اين بازار دس��ت به نامه نگاري زده و عوامل 
ريزش بازار را براي مديران ارش��د دولت روش��ن و 

راه حل هايي را نيز ارايه دهند.
رييس س��ازمان ب��ورس در نامه اي ب��ه معاون اول 
رييس جمهور با بررسي ش��رايط كنوني بازار سهام 
۸ چال��ش عم��ده و ۶ پيش��نهاد ب��راي مديريت نا 

اطميناني ها را اعلام كرد.
 رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در نامه اي به 
معاون اول رييس جمهور با بررس��ي شرايط كنوني 
بازار س��هام، از ۸ چال��ش عمده در بازار س��رمايه 
رونمايي كرد. مجيد عشقي، رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در نامه اي رس��مي خطاب به محمد 
مخبر، معاون اول رييس جمهور به واكاوي شرايط 

كنوني بازار سرمايه در ايران پرداخته است.
در متن نامه ارس��الي رييس سازمان بورس و اوراق 
به��ادار به مع��اون اول رييس جمه��ور، چالش ها و 
عوامل نگراني در بازار س��هام در شرايط فعلي در ۸ 

محور ارايه شده است.
در متن نامه ارسالي از مهم ترين چالش ها و عوامل 
ايجادكننده نگراني هاي بازار س��هام در محورهاي 
هشت گانه ش��امل »روند افزايشي نرخ سود بانكي 
و تاثير آن ب��ر خروج نقدينگي از ب��ازار«، »كاهش 
حاشيه س��ود ش��ركت هاي ناش��ي از افزايش نرخ 
خ��وراك و حامل ه��اي ان��رژي«، »قيمت گذاري 
دس��توري محص��ولات صناي��ع از قبي��ل خودرو، 
شوينده، لاس��تيك و ...«، »انجام معاملات شركت 
پالاي��ش و پخ��ش در بورس انرژي«، »نوس��ان در 
ن��رخ ارز و تاثي��ر آن در افزاي��ش نااطميناني هاي 
صنايع براي توس��عه فعاليت«، »واگذاري سهام در 
شركت هاي خودروسازي«، »اتخاذ تصميمات براي 
ش��ركت هاي صادرات محور ب��دون درنظرگرفتن 
منافع كلان اقتصادي« و »قطعي برق در تابستان و 
گاز در زمستان و آثار منفي آن بر توليدو بهاي تمام 

شده« نام برده شده است.
در پايان اين نامه 7 صفحه اي پيش��نهادهايي براي 
مديريت نااطميناني ها در بازار سهام نيز در ۶ محور 
با عنوان »تثبيت نرخ س��ود بين بانكي در كانال از 
پيش تعيين ش��ده«، »حذف نرخ  ه��اب اروپايي از 
فرمول قيمت گذاري نرخ خوراك و س��وخت گاز«، 
»حذف قيمت گذاري دس��توري«، »شفاف شدن 
روابط مالي فيما بين دولت و بنگاه هاي اقتصادي«، 
»تعيين تكليف واگذاري سهام خودروها« و »واريز 
مابقي تعهدات صندوق توس��عه مل��ي به صندوق 

تثبيت بازار« ارايه شده است.
آمارهاي مردادم��اه بانك مركزي، حاكي از كاهش 
سياس��ت هاي انقباضي اين بانك اس��ت كه به نظر 
مي رس��د اين عمل آنچنان هم به داد بازار سرمايه 
نرس��يده و نتوانس��ته آنطور كه بايد و شايد جلوي 

ريزش بورس را بگيرد.
به گزارش تس��نيم، اخيرا رييس س��ازمان بورس و 

اوراق بهادار در نامه اي به معاون اول رييس جمهور 
با بررسي شرايط كنوني بازار سهام، از ۸ چالش عمده 

در بازار سرمايه رونمايي كرد.
در متن نامه ارس��الي )كه در تيرماه نوشته شده( از 
مهم ترين چالش ها و عوامل ايجادكننده نگراني هاي 
بازار سهام در محورهاي هش��ت گانه شامل »روند 
افزايش��ي نرخ س��ود بانك��ي و تاثير آن ب��ر خروج 
نقدينگي از بازار«، »كاهش حاشيه سود شركت هاي 
ناشي از افزايش نرخ خوراك و حامل هاي انرژي«، 
»قيمت گذاري دستوري محصولات صنايع از قبيل 
خودرو، شوينده، لاس��تيك و ...«، »انجام معاملات 
شركت پالايش و پخش در بورس انرژي«، »نوسان 
در ن��رخ ارز و تاثير آن در افزاي��ش نااطميناني هاي 
صنايع براي توس��عه فعاليت«، »واگذاري سهام در 
شركت هاي خودروسازي«، »اتخاذ تصميمات براي 
ش��ركت هاي صادرات محور ب��دون درنظرگرفتن 
منافع كلان اقتصادي« و »قطعي برق در تابستان و 
گاز در زمستان و آثار منفي آن بر توليدو بهاي تمام 

شده« نام برده شده است.
در پايان اين نامه 7 صفحه اي پيش��نهادهايي براي 
مديريت نااطميناني ها در بازار سهام نيز در ۶ محور 
با عنوان »تثبيت نرخ س��ود بين بانكي در كانال از 
پيش تعيين ش��ده«، »حذف نرخ  ه��اب اروپايي از 
فرمول قيمت گذاري نرخ خوراك و س��وخت گاز«، 
»حذف قيمت گذاري دس��توري«، »شفاف شدن 
روابط مالي فيما بين دولت و بنگاه هاي اقتصادي«، 
»تعيين تكليف واگذاري سهام خودروها« و »واريز 
مابقي تعهدات صندوق توس��عه مل��ي به صندوق 

تثبيت بازار« ارايه شده است.

     خنثي سازي سياست ضدتورمي
بانك مركزي و عدم تغيير مسير بازار سهام

مهم ترين بند مكاتبه تيرماه رييس سازمان بورس با 
معاون اول رييس جمهور موضوع كنترل نرخ سود بين 
بانكي بود. بر اين اساس بانك مركزي براي انصراف از 
سياست انقباضي خود به منظور تحريك بازار سرمايه 

تحت فشار قرار گرفت.
البته با انتش��ار آماره��اي مردادم��اه بانك مركزي، 
مي توان گفت بانك مركزي تا حدودي سياست هاي 
انقباضي خود را كنار گذاشته است. اين موضوع وقتي 
شفاف تر مي ش��ود كه به روند تغييرات پايه پولي در 
ماه هاي اخير نگاه دقيق و كارشناسي داشته باشيم. 
همانطور كه در نم��ودار پايين مش��اهده مي كنيد 
مي توان گفت تقريبا در دوازده ماه گذش��ته تاكنون 
و با اهتمام و توجهي كه بانك مركزي به كنترل پايه 
پولي و كنترل نقدينگي داشته، رشد پايه پولي همواره 
نزولي بوده است، اما بعد از يك سال در مردادماه سال 
جاري رشد پايه پولي نسبت به گذشته دوباره به مدار 

صعود برگشته است.

   سياست هاي پولي و بانكي
 بورس اوراق بهادار تهران 

به بيان ديگر مي توان اينطور گفت كه شايد مهم ترين 
اقدام رياست س��ازمان بورس، پيگيري هاي وي براي 
كاهش نرخ سود بين بانكي در تير و مرداد امسال باشد، 
بعد از شروع يك روند صعودي از فروردين ماه امسال و 
رشد شاخص كل تا محدوده 1.۶ ميليون واحدي روند 
نزولي 4 ماهه شاخص كل آغاز شده و هم اكنون )هفته 
اول مهر ماه( ش��اخص كل در مح��دوده 1.330 هزار 

واحدي قرار گرفته است. اين در حالي است كه بانك 
مركزي تحت فشارهاي وزارت اقتصاد سياست انقباضي 
خ��ود را كاهش داده و رش��د پايه پول��ي در مردادماه 
به بالاي 30 درصد افزايش يافته اس��ت. لازم به ذكر 
است در حدود 12 ماه منتهي به تير ماه امسال، تحت 
تاثير اقدامات كنترلي بانك مركزي و سازمان برنامه و 
بودجه، رشد پايه پولي از حدود 42 درصد به محدوده 

24 درصد كاهش يافته بود.

    تزريق 17 هزار ميليارد تومان منابع نقد براي 
بازخريد اوراق و رشد ساير اجزاي پايه پولي

بر اين اس��اس بانك مركزي ح��دود 17 هزار ميليارد 
تومان منابع نقد براي بازخريد اوراق در بازار بين بانكي 
تزريق كرد و در پي اين اقدام هرچند نرخ س��ود بين 
بانكي در محدود 20 درصد تثبيت شد اما به يك باره 
پايه پولي و نقدينگ��ي در مردادماه بر خلاف ماه هاي 
گذشته وارد يك مدار صعودي شدند و تمام اقداماتي 
كه بانك مركزي براي كنترل نقدينگي به كار بسته بود، 

با چالش روبرو شد.
با همه اين اوصاف روند نزولي ش��اخص كل و س��هام 
شركت هاي بزرگ تغيير خاصي نكرد و متاسفانه خط 
حمايتي 1.4 واحد نيز در اواسط شهريور ماه از دست 
رفت. اين موضوع به لحاظ رواني فعالان بازار سهام را با 
ابهامات بسيار پيچيده رو به رو كرده و سازمان بورس 
نيز هم اكنون هيچ گونه توجيهي براي پاسخ به شرايط 

جديد بازار سهام ندارد.
با وجود كوت��اه آمدن بانك مركزي از سياس��ت هاي 
انقباضي خود همچنان ش��اهد تغيير روند خاصي در 

بازار سرمايه نبوده ايم.
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قيمت گذاري دستوري و ارز دو 
نرخي عامل فرار نقدينگي از بورس

سنا| مهم ترين انتقاد اين روزهاي فعالان بازار سرمايه 
اين است كه چرا با وجود تورم و رشد بازارهاي موازي، بازار 
سرمايه رشد و بازدهي نداشته و روندي نزولي به خود گرفته 
است. احمد جانجان كارشناس بازار سرمايه در خصوص 
وضعيت اين بازار بيان كرد: وزارت صمت با اتخاذ تصميمات 
غيركارشناسي از جمله قيمت گذاري دستوري و سياست 
اخذ عوارض صادراتي از فولادي ها و... به بازار سرمايه ضربه 
زده است. چند ماه قبل صنايع بزرگ صادرات محور ما به 
جاي آنكه در فرصت محدودي كه جنگ روسيه و اوكراين 
ايجاد كرده بود، با افزايش ص��ادرات در قيمت هاي بالا، 
سود بيشتري محقق كنند؛ به نوعي تنبيه شدند و صرفه 
اقتصادي صادرات زير سوال رفت و در سايه عقب كشيدن 
صادركنندگان كشور ما، روسيه با ارايه تخفيفات بسياري 
از مشتريان صادراتي ما را از آن خود كرد. حال آنكه توليد 
فولاد در كش��ور ما بيش از نياز بازار داخل است و محدود 
كردن صادرات، ج��ز افزايش موجودي انبار محصولات 
فولادي در كارخانجات ثمره اي در بر نداشت! طبيعي است 
كه بازار سرمايه هم به چنين شرايطي واكنش نشان دهد.

وي اضافه كرد: اولين گام در راستاي بهبود وضعيت بازار 
سرمايه، اصلاح سياست هاي نادرست و غيركارشناسي 
شده اي مانند قيمت گذاري دس��توري كه اتفاقا زمينه 
رانت و فس��اد ايجاد كرده؛ خواهد ب��ود. ارز دو نرخي هم 
زمينه ساز رانت و فساد است و توجيهي ندارد با الزام صنايع 
به عرضه ارز با نرخ پايين تر، از جذابيت صادرات بكاهيم. 
ضمن اينكه عملكرد بانك مركزي در مورد كنترل رشد 
نقدينگي هم مناسب نبوده و اتفاقا موجب فشار بر ترازنامه 
بانك ها و افزايش عطش بانك ها براي جذب منابع شده 
كه عملا باعث رقابت بين بانك ها و پرداخت سود بالاتر به 
سپرده هاي بانكي شده است. اين اقدامات در بلندمدت 
تبعاتي در بر خواهد داشت و بعيد نيست رخدادهاي سال 
۹7 در اقتصاد ما دوباره تكرار شود. كارشناس بازار سرمايه 
در ادامه با اشاره به اثر منفي افت قيمت هاي جهاني بر بازار 
سرمايه، اظهار كرد: البته كه كاهش قيمت كاموديتي ها در 
بازارهاي جهاني روي كاهش سودآوري صنايع صادرات 
محور بازار اثرگذار بوده است. اما نكته اينجاست كه با كاهش 
قيمت نفت و فلزات و... درآمدهاي دولت هم كاهش يافته؛ 
بي آنكه هزينه هاي دولت كاهش يابد و طبيعي است كه 
اين ناترازي درآمدها و هزينه هاي دولت منجر به افزايش 
نرخ ارز خواهد شد. دولت بايد از مداخله در بازارها از جمله 
مداخله و سركوب نرخ ارز دست بردارد تا صنايع راه خود 
را بروند. در سايه كاهش مداخله هاي غيركارشناسي در 
امور صنايع و بنگاه هاي اقتصادي، حتما بازار سرمايه نيز 

همپاي ساير بازارهاي مالي رشد خواهد كرد.

طرح ماليات بر عايدي سرمايه
به صحن مجلس مي آيد

بازار سرمايه| مهدي طغياني با بيان اينكه طي سال هاي 
گذش��ته عوامل مختلفي مانند دلالي كاذب در اقتصاد، 
تحريم ها و جهش هاي قيمتي در بازارها، اقتصاد كش��ور 
را با مش��كل روبرو كرده است، گفت: بخش قابل توجهي 
از نقدينگي به ج��اي اينكه به بخش هاي مولد اقتصادي 
هدايت شود وارد بازار سوداگري مسكن، خودرو، طلا و ارز 
مي شود. سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اس��لامي ادامه داد: طي سال هاي گذشته جهش قيمت 
ارز شرايط نامناس��بي را براي توليدكننده ايجاد و هزينه 
توليد را افزايش داد كه به شكل تورم وارد اقتصاد شد اما با 
به سرانجام رساندن طرح ماليات بر عايدي سرمايه مي توان 
اميدوار بود در شرايط هيجاني و تورمي، رفت و آمد نقدينگي 
به بازارهاي مسكن، خودرو، طلا و ارز را مهار كرد و به نوعي 
اجراي قانون ماليات بر عايدي سرمايه، سرعت گير و مانع 
جهش قيمت مي شود و به طور طبيعي با انجام اين مهم، 
بازارها و متغيرهاي اقتصادي مديريت مي شوند. نماينده 
مردم اصفهان در مجلس ش��وراي اس��لامي افزود: طرح 
ماليات بر عايدي سرمايه داراييك بستر اجرايي است كه 
به شفاف شدن مبادلات مالي و تكميل قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و سامانه هاي موديان كه البته ابلاغ شده است، 
منتهي مي شود. طغياني با بيان اينكه طرح ماليات بر عايدي 
سرمايه در كميسيون اقتصادي مورد بررسي قرار گرفته و 
به زودي در دستور كار صحن علني مجلس قرار مي گيرد، 
ادامه داد: تدوين قوانيني مانند مالي��ات بر ارزش افزوده، 
پايانه هاي فروش��گاهي و سامانه هاي مؤديان و عملياتي 
شدن قانون ماليات بر عايدي سرمايه، سه كار ارزشمند 
مجلس است كه در اقتصاد كشور نقش موثر خواهد داشت. 
سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس گفت: موضوعات 
و قوانين مالياتي كه مجلس پيگيري كرده است نقش 
مهمي در جلوگي��ري از فرارهاي مالياتي و تخلف هاي 
اقتصادي دارد و به شفاف س��ازي مب��ادلات اقتصادي 
منتهي مي شود كه البته بايد به صورت صحيح اجرا شوند.

تكليف جاماندگان 
سهام عدالت مشخص شد؟

باشگاه خبرنگاران| در حاشيه مراسم آغاز سال تحصيلي 
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد در خصوص سهام عدالت 
نكاتي را مط��رح كرد.وزير اقتصاد گفت: با توجه به اينكه 
تعيين و تكليف بازماندگان سهام عدالت جزو احكام قانون 
بودجه سال 1401 هم هس��ت وزارت اقتصاد در خرداد 
پيش نويس مصوبه اي را آماده كرد كه به چه نحوي براي 
بازماندگان سهام اختصاص داده شود. احسان خاندوزي 
افزود: با توجه به اينكه مجلس تكاليف ديگري را بر روي 
دوش دولت گذاش��ته بود براي اينكه سهام شركت هاي 
دولتي به صندوق هاي بازنشستگي تامين اجتماعي و ... 
اختصاص پيدا كند سهام در اختياري كه باقي مي ماند براي 
بازماندگان سهام عدالت به ميزاني بود كه ما مي توانستيم در 
گام اول فقط بازماندگان تحت پوشش نهاد هاي حمايتي 
كش��ور را از اين طريق جبران كنيم ك��ه اين مصوبه در 
كميسيون اقتصادي دولت مصوب شد در صحن دولت هم 
يك بار مطرح شد. خاندوزي اظهار كرد: معاونت حقوقي 
رياس��ت جمهوري ايراداتي به مصوبه اي مبني بر اينكه 
سهام برخي از شركت ها قابل تامين است يا نه؟ گرفت، كه 
قرار شد در يك رفت وبرگشت بين معاون حقوقي دولت 

و مجلس شوراي اسلامي اين مورد رفع اختلاف شود. 

رييس سازمان بورس در نامه اي به معاون رييس جمهور تشريح كرد:

۸ عامل ريزش و ركود بازار سرمايه

با رشد ۶  هزار واحدي شاخص بورس رخ داد 

سبز كمرنگ تابلو در خشكسالي بازار سهام
شاخص كل بورس تهران امروز )دوشنبه، 4 مهرماه( 
با ۶ هزار و 2۶2 واحد افزايش، در ارتفاع يك  ميليون 

و ٣34 هزار واحدي ايستاد.
به گزارش شاخص هم وزن با يك  هزار و ۵14 واحد 
افزايش به ٣٨۸ هزار و 31 واحد و ش��اخص قيمت 

با ۹0۵ واحد رشد به ٢٣2 هزار و ۵۹ واحد رسيد.
شاخص بازار اول، پنج  هزار و ۵34 واحد و شاخص 

بازار دوم، ۹  هزار و 7۵4 واحد افزايش را ثبت كرد.
ام��روز در معاملات ب��ورس تهران، بي��ش از چهار 
ميليارد و 221 ميليون س��هم، حق تق��دم و اوراق 
به��ادار ب��ه ارزش 22 ه��زار و 233 ميلي��ارد ريال 

معامله شد.
همچنين صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( 
ب��ا ۶42 واحد، ايران خودرو )خودرو( با ۶0۹ واحد، 
فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با ۵۵۶ واحد، شركت 
س��رمايه گذاري تامين اجتماعي )شس��تا( با 472 
واحد، شركت سرمايه گذاري غدير )وغدير( با 41۵ 
واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با 3۹۸ واحد و 
سايپا )خساپا( با 3۵۹ واحد تاثير مثبت بر شاخص 

بورس همراه شدند.
در مقابل معدني و صنعتي گل گهر )كگل( با 1۵7 
واحد، توس��عه معادن و صناي��ع معدني خاورميانه 
)ميدكو( با 14۶ واحد، بانك پاس��ارگاد )وپاسار( با 
137 واحد، معدني و صنعتي چادرملو )كچاد( با ۶2 
واحد و گروه دارويي بركت )بركت( با ۵2 واحد تاثير 

منفي بر شاخص بورس داشتند.
بر پايه اين گزارش، نماد گس��ترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو )خگس��تر(، س��ايپا )خس��اپا(، ايران 
خودرو )خودرو(، ش��ركت س��رمايه گذاري تامين 
اجتماعي )شس��تا(، پالايش نفت اصفهان )شپنا(، 
گروه دارويي بركت )برك��ت( و آلومراد )فمراد( در 

نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند.
گ��روه خودرو ه��م در معاملات امروز صدرنش��ين 
برتري��ن گروه هاي صنعت ش��د و در اين گروه يك 
ميليارد و 1۸0 ميليون برگه سهم به ارزش سه هزار 

و 373 ميليارد ريال دادوستد شد.

    آخرين وضعيت شاخص فرابورس
شاخص فرابورس نيز امروز بيش از 37 واحد افزايش 

داشت و به 1۸ هزار و 1۸4 واحد رسيد.
در اين بازار بيش از چهار ميليارد و هش��ت ميليون 
برگه سهم و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات امروز فرابورس بيش از 13۵ هزار و ۶30 

نوبت بود.
فرابورس اي��ران )فرابورس(، زغال س��نگ پرورده 
طبس )كزغال(، آهن و فولاد غدير ايرانيان )فغدير( 
و بهمن دي��زل )خديزل( تاثير مثبت بر ش��اخص 
فراب��ورس هم��راه بودن��د، همچنين س��نگ آهن 
گهرزمين )كگهر(، بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، توليد 
نيروي برق دماوند )دماوند(، صنعتي مينو )غصينو(، 
شركت سرمايه گذاري صبا تامين )صبا( و پالايش 
نفت ش��يراز )ش��راز( تاثير منفي بر اين ش��اخص 

داشتند
شاخص كل پس از ۶ روز متوالي كاهش و افت حدود 
۶۵ هزار واحدي، در معاملات روز دوشنبه توانست 

افزايش حدود ۶/200 واح��دي را ثبت كند. اما آيا 
مي توان اين افزايش را به معناي بازگشت بازار سهام 

و پايان اصلاح شاخص كل قلمداد كرد؟

    شاخص كل به كف رسيد؟
به گزارش اقتصادآنلاين؛ در حالي فصل تابس��تان 
ب��راي معامله گران به پايان رس��يد كه بر اس��اس 
تغييرات ش��اخص كل و ش��اخص هم وزن، بورس 
تهران بدترين عملكرد خود را در فصل تابستان طي 
1۵ سال گذشته به جا گذاشت. در اين شرايط اين 
اميدواري وجود داشت كه با توجه به اصلاح شاخص 
كل و بسياري از نمادها در اين مدت، شاهد بازگشت 

بازار سهام در فصل پاييز باشيم.
 با اين وجود اولين روز معاملاتي بورس در فصل پاييز 
همراه شد با دومين افت شديد روزانه شاخص كل، 
بيشترين افت روزانه شاخص هم وزن و شديدترين 
موج خروج پ��ول حقيقي در س��ال 1401. پس از 
آن روز دوش��نبه و در دومي��ن روز معاملاتي پاييز، 

ش��اخص كل پس از ۶ روز متوالي كاهش توانست 
افزايش بيش از ۶هزار واحدي را ثبت كند.

   كف بازار سهام همينجاست؟
قب��ل از اينكه بتواني��م تا حدودي به اين پرس��ش 
پاسخ دهيم، يك گزاره هميشگي را بيان مي كنيم؛ 
تا زمانيكه آينده ريس��ك سيس��تماتيك اصلي نه 
تنها بازار س��هام بلكه كل اقتصاد ايران يعني برجام 
مشخص نشوند و روند قيمت هاي جهاني كاموديتي 
به واسطه سياست هاي انقباضي بانك هاي مركزي 
جهان، بحران جنگ روس��يه و اكراي��ن و عملكرد 
نااميد كننده اقتصاد چين ش��رايط نوساني داشته 
باش��د، قدرت پيش بيني بورس به ش��دت كاهش 
مي يابد و هيچ كف و سقفي براي بازار سهام قطعي 
نيست. بازار سهام چنان ملتهب است كه يك خبر 
مي توان بورس را به صف خريد بكش��اند يا در صف 

فروش قفل كند.
با اين پيش فرض نگاهي به چارت شاخص كل نشان 
مي دهد كه در تاي��م فريم هفتگي RSI به محدوده 
اشباع فروش رسيده اس��ت؛ محدوده اي كه غالباً با 
واكنش مثبت شاخص كل همراه بوده است. در اين 
ش��رايط به نظر مي رسد اگر شوك خارجي ديگري 
به بازار س��هام وارد نش��ود، بتوان امي��دوار بود كه 
حداقل در كوتاه مدت ش��اهد بازگشت نسبي بازار 
باش��يم. به ويژه آنكه گزارش هاي ماهانه و سه ماه 
دوم نمادها مي تواند به عنوان محركي براي رش��د 

بازار محسوب شود.
با توجه به شرايط كلي بورس كه اشاره شد و هچنين 
روند معاملات در روز دوش��نبه به نظر مي رسد كه 
احتمالًا فردا در نيمه شاهد بازار نسبتاً مثبتي باشيم 
و در صورتي كه فش��ار عرضه در ميانه بازار تشديد 
نش��ود و ش��اخص كل كار خود را مثب��ت به پايان 
برساند، مي توان به بازگشت بازار در هفته آينده نيز 
اميدوار بود. به نظر مي رسد كه با توجه به معاملات 
روز دوش��نبه، گروه خودرويي از صنايع مورد اقبال 

بازار باشد.

بدهي هاي دولت بابت اوراق 
نصف شد

دولت از ابتداي سال جاري ۸7 هزار ميليارد تومان بابت 
اصل و سود اوراق بدهي منتشر شده در سال هاي قبل 
را پرداخت كرده و كل تعهدات باقيمانده تا پايان سال 
بابت تسويه اصل و سود اوراق منتشر شده در سال هاي 
قبل، ۸7.۶ هزار ميليارد تومان است. طبق قانون بودجه 
1401، دولت در س��ال جاري مي توانست 11۸ هزار 
ميليارد تومان اوراق بفروشد اما از ابتداي سال 1401 
تاكنون دولت ۸۹.2 هزار ميليارد تومان اوراق فروخته 
ك��ه از اين ميزان 3۵ هزار ميليارد توم��ان از اين اوراق 
غيرنقدي و ۵4.2 هزار ميلي��ارد تومان آن نقدي بوده 
است. طبق اعلام وزارت امور اقتصادي و دارايي، ميزان 
فروش اوراق دولت��ي از 10 هزار و ۵00 ميليارد تومان 
در س��ال 13۹4 به 202 هزار و 4۶۵ ميليارد تومان در 
س��ال 13۹۹ رسيد، اما در س��ال 1400 اين ميزان به 
1۸2 هزار و ۵00 ميليارد تومان كاهش يافته است و بر 
اساس برنامه ريزي انجام شده، ميزان فروش اوراق در 
سال 1401 كمتر از سال 1400 خواهد بود. براساس 
اين گزارش، دولت بايد در س��ال ج��اري 174 هزار و 
۶42 ميليارد تومان اصل و س��ود اوراق فروخته شده 
در سال هاي قبل را بازپرداخت كند. همچنين دولت تا 
پايان سال 140۵ بايد ۵22 هزار و 17۸ ميليارد تومان 
اصل و سود اوراق منتشر شده را پرداخت كند. از ابتداي 
سال جاري تا تاريخ تهيه اين گزارش ۸7 هزار ميليارد 
تومان بابت اصل و س��ود اوراق بدهي منتشر شده در 
سال هاي قبل، پرداخت كرده است كه شامل ۶۵ هزار 
ميليارد تومان بابت اصل و 21.۹ هزار ميليارد تومان بابت 
س��ود اين اوراق بوده است. گفتني است؛ كل تعهدات 
باقيمانده تا پايان س��ال بابت تسويه اصل و سود اوراق 
منتشر شده در سال هاي قبل، ۸7.۶ هزار ميليارد تومان 
است. عملكرد تسويه اصل و سود اوراق دولتي در سنوات 
گذشته نشان مي دهد كه در سال 1400 مجموعا ۹۵.۸ 
هزار ميليارد تومان از اصل و سود اين اوراق، تسويه شده 
و در سال 13۹۹ مجموعا ۵۹.۶ هزار ميليارد تومان بابت 
اصل و س��ود اين اوراق پرداخت شده است. طبق اين 
گزارش، از آنجا كه استقراض از بانك مركزي براي جبران 
كسري بودجه خط قرمز دولت بوده، فروش اموال مازاد 
و اوراق به جاي استقراض از بانك مركزي و به عنوان كم 
خطرترين راه دنبال شده است و البته در اين زمينه نيز 
ملاحظه دولت اين بوده كه فروش اوراق را به گونه اي 
انجام دهد كه كمترين اثر منفي را در ديگر بازارها داشته 
باش��د. بنابراين در ماه هاي سپري شده از سال جاري، 
۸۹.2 هزار ميليارد تومان اوراق توس��ط دولت منتشر 
شده است و رقمي نزديك به آن يعني ۸7 هزار ميليارد 
تومان باب��ت اوراق قبلي به بازار و مردم بازگردانده و در 

واقع از همين ابزار نيز حداقل استفاده را داشته است.

از يارانه كالايي خبري نيست
حدود پنج ماه است كه تخصيص يارانه ها پس از 10سال 
تحولي داش��ته و از 4۵ه��زار و ۵00تومان ب��ه 300 و 
400هزار تومان براس��اس دهك بندي رسيده است؛ 
داستان از اين قرار بود كه ارز ترجيحي بايد حذف مي شد؛ 
حذف ارز ترجيحي نيز نيازمند جايگزين بود؛ چراكه خواه 
ناخواه، قيمت كالاها افزايش مي يافت؛ اين جايگزين يا 
بايد نقدي مي بود يا كالايي. براين اساس تصميم بر آن شد 
كه دوماه يارانه نقدي داده شود و پس از آن، يارانه كالايي 
جايگزين شود؛ حالا تقريبا پنج ماه است كه از موضوع 
مي گذرد و يارانه نقدي هنوز سر جايش است؛ در ابتدا كه 
قرار بر انتخاب بين يارانه نقدي و كالايي بود، برخي يارانه 
كالاي��ي را ترجيح مي دادند؛ اما حالا اين افراد هم ديگر 
اميدي به يارانه كالايي ندارند و معتقدند پس از چند ماه 
قطع يارانه نقدي و جايگزيني يارانه كالايي مشكل ساز 
خواهد بود؛ اما چرا؟از همان ابتدا هم زيرساخت هاي يارانه 
كالايي وجود نداشت؛ كارشناسان اقتصادي معتقد بودند 
يارانه كالايي ممكن است به همه افراد نرسد؛ ممكن است 
در روستاهاي كوچك و دورافتاده اصلا امكان اجرايي 
شدن وجود نداشته باشد و.... آن زمان مجلس پايش را در 
يك كفش كرد كه فقط و فقط يارانه كالايي؛ حالا كه پنج 
ماه گذشته، احتمالا به همه ثابت شده كه يارانه كالايي 
ديگر قابليت اجرا ندارد و زير ساخت هايش فراهم نيست؛ 
اما حتي اگر زير ساخت ها هم فراهم شود، اعطاي يارانه 
كالايي ديگر منطقي نيست. در اين پنج ماه، يك خانواده 
4نفره كه در دهك 4 تا ۹ قرار دارد، هر ماهه يك ميليون و 
200هزار تومان يارانه گرفته و قطعا پس از پنج ماه افراد 
روي اين پول حساب باز كرده و آن را به مخارج زندگي 
خود تخصيص داده اند؛ برخي براساس اين مبلغ، اجاره 
خانه خود را تعيين كرده اند؛ برخي بر اين اساس، مايحتاج 
زندگي خود را خريداري مي كنند و خلاصه هر كس به 
نحوي ازاين مبلغ بهره مي گيرد كه اين عدد در دهك هاي 
پايين بيشتر و وابستگي به آن هم بالاتر است؛ بنابراين 
اينكه به ناگاه به خانواده ها بگوييم ديگر يارانه نقدي تمام 
شد و حالا با كالابرگ سر كنيد، شدني نيست و قطعا تغيير 
شيوه تخصيص يارانه مشكلات و هزينه زيادي را براي 
دولت خواهد داشت. از سويي ديگر ايرادات پرداخت يارانه 
كالايي هنوز بر سر جاي خود باقي است؛ آمديم و يك 
خانواده نمي خواست مرغ و گوشت بخرد و خواست با اين 
مبلغ اجاره خانه دهد، تكليف چيست؟ چه اصراري است 
كه به جاي مردم تصميم بگيريم؟ مگر مردم خودشان 
نمي توانند براي آنكه چه بخرند، تصميم بگيرند؟  بهتر 
نيست به جاي آنكه تلاش كنيم تا با زور يارانه كالايي 
كه مش��كلات زيادي هم دارد و زيرساخت خاصي هم 
برايش فراهم نيس��ت را پرداخت كنيم، در يارانه هاي 
نقدي، تحولي ايجاد كنيم؟ اطلاعات را به روز كنيم و زير 
ساخت هاي پرداخت يارانه نقدي را توسعه دهيم؟ حتي 
اگر بعد از گذشت پنج ماه زيرساختي هم فراهم بشود، 
ايرادات زيادي دارد كه رفع آنها به اين سادگي نيست؛ 
دولت در پرداخت يارانه نقدي كه بيش از 10سال است 
آن را پرداخت مي كند، مشكل دارد، اطلاعاتش به روز 
نيست و جامعه هدف به درستي تعيين نشده است؛ آيا 
بهتر نيس��ت يارانه كالايي و اين دغدغه كه يارانه 
ماه بعد نقدي اس��ت يا كالايي را از ميان برداريم و 

پرداخت يارانه هاي نقدي را هدفمند كنيم؟



مجيد اعزازي|
بر اساس داده هاي منتش��ره از سوي مركز آمار ايران، 
تورم ماهانه مسكن در شهريور ماه ۳.۵ درصد بوده است. 
به اين ترتيب، انتظار مي رود متوسط قيمت هر متر مربع 
مسكن تهران كه در آخر مرداد ماه سال جاري به 42 
ميليون و 700 هزار تومان رسيده بود، در شهريور ماه 
با افزايش��ي در حدود 1.۵ ميليون تومان به بالاي 44 
ميليون تومان بالغ شده باشد. بر اين اساس، متوسط 
قيمت هر متر مربع واحد مسكوني در شهر تهران طي 
شش ماهه نخست سال جاري حدود 9 ميليون تومان 
)2۵.8۵ درصد( افزايش يافته و از ۳۵ ميليون و 120 
هزار تومان در انتهاي اسفند سال 1400 به بالاي 44 
ميليون تومان در پايان ش��هريور سال جاري رسيده 
است. اين همه در حالي است كه در بازارهاي موازي، 
تنها نرخ دلار به بازدهي 21 درصدي در ش��ش ماهه 
نخست سال جاري دس��ت يافته است. پس از آن نيز 
بازده سكه با 1۵ درصد قرار گرفته است. بازار سهام اما 
با بازده منفي 0.9 درصد بازنده نيمه نخست سال جاري 
به شمار مي رود. اين همه در حالي است كه بر اساس 
محاسبات »تعادل«، نرخ تورم در نيمه اول سال جاري 
حدود ۳0 درصد بوده است. بر اين اساس مي توان گفت 
كه كليه بازارها در نيمه نخست سال جاري، زمين را به 
»تورم« ناشي از سياست هاي دولت واگذار كرده اند. در 
اين حال، رشد نقدينگي كشور در پايان مرداد ماه به ۳0 
درصد رسيد و همچنان به ميانگين رشد ۳7 درصدي 
خود وفادار مانده اس��ت. مساله اي كه نشان مي دهد، 
دولت در مهار رشد نقدينگي موفق نبوده است. از اين 
رو، طبيعي است كه در شرايط تورمي، قيمت ها در بازار 
مسكن به مثابه پناهگاهي امن براي نقدينگي در برابر 
جهش هاي تورمي، بيش از س��اير بازارها رشد كرده 
باشد. در اين حال، نبايد فراموش كرد كه اغلب بازارها 
و از جمله مسكن همزمان دچار »ركود« نيز هستند و 
در فاز ركود تورمي به سر مي برند. با افت دوباره حجم 
معاملات مس��كن در ماه هاي تير و مرداد سال جاري 
نسبت به ماه هاي قبل از آن، ركود در اين بازار بيش از 
گذشته تعميق شده است. بررسي هاي ميداني از بازار 
مسكن طي شهريور ماه سال جاري حاكي از اين است 
كه حجم معاملات در ماه مورد نظر نسبت به مردادماه 
رشدي نداشته اس��ت. چه آنكه از سويي، به دليل به 
نتيجه نرسيدن مذاكرات هسته اي، همچنان استراتژي 
صبر و انتظار در طرف تقاضاي خريد مس��كن وجود 
دارد و از سوي ديگر، با توجه به رشد تورم، نقدينگي و 
نرخ دلار همچنان انتظارات تورمي در سطوح بالاتري 
از مردادم��اه قرار دارد و همين مس��اله مانع از تعديل 

قيمت ها و جذب كردن خريداران شده است. 

   تورم مسكن؛ ماهانه بالا، سالانه پايين!
در حالي كه شهريور امسال بازار مسكن كل كشور 

در هر دو شاخص فروش و اجاره با رشد ۳.۵ درصد 
قيمت نسبت به مرداد مواجه شد، تورم سالانه اين 
بخش به رقم 29.4 درصد رس��يد كه 12.7 درصد 
پايين تر از نرخ تورم عموم��ي بود. در اين حال، اگر 
چه تورم ماهانه مس��كن ۳.۵ درصد ثبت شده، اما 
تورم عمومي در ش��هريور س��ال جاري 2.2 درصد 
بوده است. همين مساله احتمال جهش هاي قيمتي 

مسكن در ماه هاي آتي را تقويت مي كند. 
البته بايد منتظر ماند تا گزارش بانك مركزي )به عنوان 
رسمي ترين مرجع اعلام آمار مسكن( از تحولات بازار 
ملك در ش��هريور ماه منتشر ش��ود. آنگونه كه ايسنا 
گزارش كرده است، آمار و ارقام از افزايش نسبي قيمت 
مسكن كل كشور در ش��هريورماه نسبت به مردادماه 
حكايت دارد. آنط��ور كه مركز آمار اعلام كرده قيمت 
مسكن در كل كشور در شهريور 1401 در مقايسه با 
ماه گذشته ۳.۵ درصد افزايش داشته است. در حالي 
كه ماه گذشته اين عدد 2.8 درصد بود. از سوي ديگر 
بررسي افزايش قيمت مسكن در شهريورماه 1401 
نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( از 
افزايش ۳2.۶ درصد حكايت دارد. تورم نقطه به نقطه 

در مرداد امسال نيز ۳2.۶ درصد بود.
شاخص قيمت مسكن كل كشور در 12 ماهه منتهي 

به شهريورماه سال جاري )تور سالانه( نيز رشد 29.4 
درصد را به ثبت رس��اند. نرخ تورم سالانه مسكن در 
مردادماه 28.8 درصد ب��ود. افزايش ماهيانه قيمت 
مسكن كل كشور در ارديبهشت امسال 2.۵ درصد، 
خرداد 2.۳ درصد، تيرماه ۳.8 درصد، مردادماه 2.8 

و شهريورماه ۳.۵ درصد بوده است.
آمار بخش اجاره نيز از افزايش تورم ماهيانه اجاره در كل 
كشور طي شهريورماه 1401 نسبت به مردادماه حكايت 
دارد. شهريور امسال نرخ اجاره در كل كشور نسبت به 
مرداد ۳.۵ درصد افزايش يافت. همچنين اجاره بها نسبت 
به شهريور پارسال ۳2.۳ درصد رشد كرد. شاخص تورم 
س��الانه اجاره بها در كل كشور نيز رش��د 29.1 درصد 
را نشان مي دهد. اين در حالي اس��ت كه مرداد امسال 
ش��اخص تورم ماهيانه بخش اج��اره 2.9 درصد، تورم 
نقطه به نقطه ۳2.۳ درصد و تورم سالانه 28.۶ درصد بود.

بدين ترتي��ب آمار و ارقام افزاي��ش 0.7 درصدي تورم 
مسكن و رشد 0.۶ درصدي تورم اجاره بها نسبت به ماه 
گذشته را نشان مي دهد. با توجه به اينكه شهريورماه 
پيك جابه جايي در بازار مس��كن محس��وب مي شود 
نوس��انات آن تا حدودي قابل پيش بين��ي بود. انتظار 
مي رود با ورود به نيمه دوم سال جاري از تورم مسكن 
به خصوص در بخش خريد و فروش كاسته شود. تورم 

ماهيانه، نقطه به نقطه و سالانه بازار مسكن طي شهريور 
1401 در حالي اعداد ۳.۵ درصد، ۳2.۶ و 29.4 درصد 
را به ثبت رساند كه ش��اخص تورم عمومي در هر سه 
بخش مذكور به ترتيب 2.2 درصد، 49.7 درصد و 42.1 
درصد بود. بنابراين تورم سالانه بازار مسكن 12.7 درصد 
پايين تر از تغيير شاخص قيمت كل كالاها و خدمات در 

12 ماهه منتهي به شهريور 1401 بوده است.

   روند صعودي اجاره بها متوقف نشد 
طبق اعلام مركز آمار ايران، نرخ تورم ماهانه شهريور 
1401 به 2.2 درصد رسيده كه در مقايسه با همين 
اطلاع در ماه قبل، 0.2 واحد درصد افزايش داشته 
اس��ت. از طرف ديگر به استناد همين گزارش، نرخ 
تورم ماهيانه مس��كن حدود ۳.۵ درصد و نرخ تورم 
ماهيانه اجاره مسكن نيز در شهريور ماه ۳.۵ درصد 
بوده اس��ت.بر اس��اس اين گزارش، ت��ورم ماهيانه 
مس��كن در مرداد ماه 2.8 درص��د، در تير ماه ۳.9 
درصد، در خرداد ماه 2.۳ درصد، در ارديبهشت ماه 
2.۵ درصد و در فروردين م��اه نيز 2.1 درصد بوده 
است. همچنين نرخ تورم ماهانه اجاره مسكن طي 
ماه هاي فروردين، ارديبهشت، خرداد، تير و مرداد به 
ترتيب 2، 2.۵، 2.۳، ۳.8 و 2.9 درصد ثبت شده اند.
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جابه جايي معاونان
شهردار تهران

شهردار تهران پس از گذشت يك سال از شروع فعاليت 
خود، در احكامي جداگانه برخي معاونان را ابقا، تعدادي 
را جابه جا و با 2 نفر خداحافظي كرد. به گزارش فارس، 
عليرضا زاكاني شهردار تهران پس از گذشت يك سال از 
شروع فعاليت خود، در احكامي جداگانه برخي معاونان 
را ابقا، تعدادي را جابه جا و با دو نفر ديگر خداحافظي كرد. 
»محمدامين توكلي زاده« معاون اجتماعي فرهنگي، 
»حميدرض��ا صارمي« معاون شهرس��ازي و معماري 
و »عباس ش��عباني« معاون فني و عمراني شهرداري 
تهران در س��مت خود ابقا شدند. »لطف الله فروزنده« از 
معاونت برنامه ريزي، توسعه سرمايه انساني و امور شورا 
به معاونت مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران رفت. 
»حسين نظري« معاون سابق هماهنگي امور مناطق به 
سمت »معاون خدمات شهري و محيط زيست شهرداري 
تهران« منصوب شد. »جلال بهرامي« به مدت يك سال 
»معاون حمل ونقل و ترافيك ش��هرداري تهران« شد. 
وي پيش از اين معاون خدمات شهري و محيط زيست 
بود. مجيد باقري معاون برنامه ريزي، توس��عه سرمايه 
انساني و امور شورا، شهرداري تهران شد. عليرضا جاويد 
نيز معاون هماهنگي امور مناطق شهرداري تهران شد. 
»ابوالفضل فلاح« معاون مالي و اقتصاد شهري و »مجتبي 
شفيعي« معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران 
نيز از سمت خود كنار رفتند. در اين حال، عبدالمطهر 
محمدخاني، سخنگوي شهرداري تهران در خصوص 
تغييرات جديد در معاونت هاي شهرداري تهران گفت: 
تغييرات جديد براي چابك س��ازي و مردمي س��ازي 
مديريت شهري همچنين افزايش سرعت كلان پروژه ها 

و عملياتي تركردن معاونت ها صورت گرفته است.

تهاتر زمين؛ مشوق جديد 
نوسازي مسكن در بافت فرسوده

شركت بازآفريني شهري ايران طرح جديدي را ارايه 
كرده كه طبق آن اگر مالك يك واحد مس��كوني در 
بافت فرسوده تمايل داشت كه واحد خود را در اختيار 
مجري طرح نوسازي قرار دهد، به ازاي آن يك قطعه 
زمين در يكي از ش��هرهاي جديد ي��ا زمين هاي در 
اختيار وزارت راه و شهرسازي به صورت تهاتر دريافت 
و متناسب با نياز خود بسازد. به گزارش ايسنا، پس از 
تصويب ضوابط تشويقي ساخت و ساز در بافت فرسوده 
توسط ش��وراي عالي معماري و شهرسازي، شركت 
بازآفريني شهري، مشوق دوم شامل تهاتر زمين در 
بافت با يك قطعه زمين متعلق به دولت را ارايه كرد. 
آن طور كه محمد آييني، معاون وزير راه و شهرسازي 
اعلام كرده اگر مالك يك واحد مس��كوني در بافت 
فرسوده تمايل داشت كه واحد خود را در اختيار مجري 
طرح نوسازي قرار دهد به ازاي آن يك قطعه زمين در 
يكي از شهرهاي جديد يا زمين هاي در اختيار وزارت 
راه و شهرس��ازي به صورت تهاتر دريافت و متناسب 
با نياز خود بس��ازد. اين برنامه در واقع مكملي براي 
طرح سياست ها و ضوابط كالبدي متضمن تشويق 
نوس��ازي محله اي در بافت هاي فرسوده و ناكارآمد 
شهري محسوب مي شود كه اواخر شهريورماه امسال 
به تصويب شوراي عالي معماري و شهرسازي رسيد و 
به زودي به مراجع صدور پروانه ابلاغ مي شود. آييني 
همچنين با اش��اره به اينكه دولت سيزدهم در سند 
تحول خود يكي از چهار چالش اصلي بخش مسكن 
و شهرسازي را چالش نوس��ازي بافت هاي فرسوده 
شهري و روستايي دانسته و براي آن راهكار و راهبرد 
تدوين كرده ب��ه راديو تهران گفته اس��ت: در حوزه 
شهري راهبرد اين است كه با سياست هاي تشويقي 
شهرسازانه توس��عه گران را براي مشاركت با مردم و 
مالكان در نوسازي اين بافت ها ترغيب كنيم؛ زيرا غالب 
مالكان اين واحدها از اقشار كم درآمد جامعه هستند 
و به تنهايي توانايي نوس��ازي و مقاوم س��ازي منازل 
خود را ندارند. مديرعامل شركت بازآفريني شهري 
ايران يادآور شد: 1۶۶ هزار هكتار بافت هدف اعم از 
بافت تاريخي، بافت فرسوده مياني و سكونتگاه هاي 
غيررسمي در كشور وجود دارد و 2۳ درصد سطح 
شهرها را در بر مي گيرد، افزود: متاسفانه يك سوم 
جمعيت شهري كشور در اين مناطق ساكن هستند. 
وي با بيان اينكه از اين ميزان 74 هزار هكتار بافت 
فرسوده مياني، ۳2 هزار هكتار بافت تاريخي و ۵9 
هزار هكتار بافت حاش��يه اي است، اظهار كرد: در 
ادوار دولت هاي گذش��ته تاكنون در حدود 210 
هزار واحد مسكوني بازس��ازي شده و به ازاي آنها 
۶70 هزار واحد مسكوني جديد ساخته شده است.

ماجراي تحريم داخلي
صنعت هوايي

 دبير انجمن شركت  هاي هواپيمايي با بيان اينكه 
از 7 ماه گذشته با مشكل عدم اجازه براي ترخيص 
قطعات هواپيما از گمركات مواجه هستيم، گفت: 
در فرآين��د دور زدن تحريم ه��ا ب��راي خريد اين 
قطعات امكان ثبت س��فارش وجود ندارد و با اين 
اقدام گمرك، شركت هاي هواپيمايي با يك تحريم 
مضاعفي مواجه شده اند. مقصود اسعدي ساماني در 
گفت وگو با ايلنا درباره انباشت قطعات هواپيمايي 
در گمركات و ع��دم اجازه ترخي��ص اين قطعات 
اظهار كرد: از 7 ماه گذشته با مشكل عدم ترخيص 
قطعات و لاستيك هواپيما از گمرك مواجه شده ايم 
و گمرك براي ترخيص اين قطعات، مجوز از دولت 
مي خواهد.  وي ادامه داد: ش��ركت هاي هواپيمايي 
ام��كان ثبت س��فارش را ندارند اما طب��ق قوانين 
گمركي كالاي وارداتي بايد ثبت س��فارش و منشأ 
ارزي آن مش��خص ش��ود و در غي��ر اي��ن صورت 
اج��ازه ترخيص ب��ه آن كالا داده نمي ش��ود.  دبير 
انجمن شركت هاي هواپيمايي با اشاره به مشكلات 
شركت ها براي ثبت سفارش قطعات هواپيما گفت: 
شركت هاي هواپيمايي در شرايط تحريم ها امكان 
خريد لاستيك و قطعات هواپيما را به صورت عادي 
ندارند و از سوي ديگر در فرآيند دورزدن تحريم ها 
براي خريد اين قطعات امكان ثبت سفارش وجود 
ندارد و با اين اقدام گمرك، شركت هاي هواپيمايي 
با يك تحريم مضاعفي مواجه ش��ده اند. اس��عدي 
ساماني با بيان اينكه در حال حاضر بخشي از ناوگان 
هوايي كشورمان با مش��كل قطعه مواجه هستند 
و ب��ا عدم ترخيص قطع��ات از گم��رك، به تدريج 
هواپيماي بيشتري زمينگير خواهد شد، افزود: تمام 
شركت هاي هواپيمايي قطعاتي دارند كه در گمرك 
مانده و ترخيص نشده و اين قطعات تنها مربوط به 
يك يا دو شركت هواپيمايي نمي شود. بخشي از اين 
كالاها ترخيص نشده در گمرك، لاستيك هواپيما و 
قطعات مصرفي روزانه شركت ها هستند كه هواپيما 
براي انجام پرواز به آن نياز دارند اما اين قطعات در 
گمرك گير كرده اند و ترخيص نشده اند. وي ادامه 
داد: در مقطعي سازمان هواپيمايي كشوري با رييس 
كل گمرك مذاكراتي داشتند كه از اختيارات ارايه 
شده در ماده 42 قانون امور گمركي استفاده شود و 
رييس كل گمرك هم از اين طريق، اجازه ترخيص 
قطعات را براي مدت محدودي صادر كرد و به صورت 
موردي برخي از قطعات ترخيص شدند اما پس از آن 
باز هم جلوي ترخيص قطعات را گرفتند و اعلام شد 
تا زمان��ي كه دولت مجوز لازم را صادر نكند، امكان 
ترخيص قطعات نيست. دبير انجمن شركت هاي 
هواپيمايي با اشاره به پيگيري هاي انجام شده براي 
صدور اين مجوزهاي خاص اظهار داشت: وزارت راه 
كه اساسا توجهي به خواسته و مشكلات ايرلاين ها 
ندارد و از وزارت راه و شهرسازي نااميد شديم اما با 
رييس جمهوري، قوه قضايي در اين باره مكاتباتي 
داشتيم و حتي با دادستان تهران جلساتي را برگزار 
كرديم و قول داده شد كه پيگيري هاي لازم انجام 

شود اما ظاهرا نتيجه اي درپي نداشته است.

زخم بافت هاي فرسوده
بر تن تهران مجروح

رييس شوراي اسلامي ش��هر تهران گفت: بسياري از 
تصميم ها و اقدامات تشويقي درباره بازسازي و نوسازي 
بافت هاي فرس��وده از بس��ياري جهات به دليل نبود 
منابع و بروكراس��ي هاي اداري ابتر ماند و موجب شد 
زخم بافت هاي فرسوده بر تن تهران مجروح همچنان 
باقي بماند. به گزارش ايرنا، مهدي چمران در جلس��ه 
هم انديشي آسيب شناسي در حوزه بافت فرسوده شهر 
تهران اظهار داشت: در دوره هاي گذشته مصوب شد 
تا ميزان بازسازي در تهران 10 درصد باشد كه با وجود 
اين نرخ تعيين شده در همان زمان ميزان اين اقدامات 
به 12 درصد رسيد. وي با بيان اينكه ميزان بازسازي، 
ترميم و نوسازي بافت هاي فرسوده در مقايسه با حجم 
فعلي آن در پهنه ش��هري روز ب��ه روز در حال افزايش 
است، ادامه داد: با افزايش اين حجم از بافت فرسوده در 
تهران و آن 2 درصد مازادي كه در اين خصوص انجام 
شد كارس��از نبوده و به تعداد و حجم ساختمان هاي 
فرسوده و بافت فرسوده اضافه شد كه اين موضوع يكي 
از مهم ترين دغدغه ها و چالش هاي مديريت ش��هري 
است. رييس شوراي اسلامي شهر تهران افزود: اكنون 
ساختمان هايي كه در بافت هاي فرس��وده قرار دارند، 
داراي استاندارد و ايمني لازم نيست. چمران تصريح 
كرد: بس��ياري از ساختمان هايي كه در اين حلقه قرار 
دارند با كوچك ترين ارتعاش و لرزه اي تخريب خواهند 
شد كه منجر به آسيب هاي جدي جاني مي شوند، خطر 
به طور ذاتي در بافت هاي فرسوده عجين شده است و 
بايد به سرعت اقدامات ضروري در اين زمينه انجام شود.

آغاز فروش ضايعات آهني 
شهرداري تهران در بورس

مديرعامل شركت سرمايه گذاري شهر شهرداري تهران 
از آغار فرآيند فروش ضايعات آهني ش��هرداري تهران 
در بورس كالا خبر داد. هادي عليرضايي در گفت وگو با 
ايسنا، با بيان اينكه براي اولين بار شهرداري تهران فروش 
ضايعات خود را از طريق بورس كالا انجام خواهد، گفت: 
شهرداري تهران در نظر دارد براي اولين بار ضايعات آهني 
خود را در بورس كالا به فروش برساند كه تا چند روز ديگر 
مقدمات آن انجام شده و به زودي ضايعات از طريق بورس 
با قيمت واقعي و ش��فاف به فروش مي رسد. وي با بيان 
اينكه ضايعات آهني همچون عرشه هاي پل، در خطوط 
مترو و... متعلق به ش��هرداري است، عنوان كرد: عرضه 
ضايعات در بورس كالا را از ضايعات آهن شروع كرده و 
در نظر داريم تا به فروش ساير ضايعات تسري بخشيم و 
تقريبا هر چيزي را كه بتوانيم در بورس كالا عرضه كنيم 
را در راستاي شفافيت در بورس عرضه مي كنيم چرا كه 
هم خريدار و هم فروشنده مشخص است و نظارت بر آن 
انجام مي شود و به عنوان اتاق شيشه اي همه معاملات را 
مردم مي بينند. مديرعامل شركت سرمايه گذاري شهر 
شهرداري تهران با اشاره به ارزش ريالي اين ضايعات افزود: 
همين حالا يكي از مزايده هاي ضايعات آهن ما، ۳۳00 
تن ضايعات آهن اس��ت كه برآورد مالي آن ۳0 ميليارد 
تومان است كه مزايده آن در حال برگزاري است؛ اما وقتي 
فروش ضايعات وارد بورس شود هم شفاف سازي صورت 
گرفت��ه و هم قيمت ها واقعي تر مي ش��ود. در رويدادي 
ديگر، چهارمين ملك شهرداري تهران در بورس كالا به 
فروش رفت.به گزارش فارس، پس از پذيرش و عرضه دو 
واحد مسكوني شهرداري تهران در اواسط مرداد و يك 
ملك ديگر آن در اوايل شهريور در بازار فرعي بورس كالا، 
چهارمين ملك ش��هرداي در بورس كالا پذيرش شد. 
جزييات عرضه چهارمين ملك به اين صورت است كه 
يك واحد آپارتمان مسكوني متعلق به شهرداري تهران 
پس از بررسي مدارك و مستندات در سيصد و پنجاه 
و پنجمين جلسه كميته عرضه در 29 شهريور ١4٠١ 
مورد تصويب قرار گرفت. در تاريخ 2۳ شهريور ماه، اولين 
عرضه املاك شهرداري تهران در بورس كالا انجام شد. 
ه��ر دو ملك در كمتر از يك س��اعت پس از عرضه به 
فروش رسيدند. همچنين فروش املاك از طريق بورس 
كالا، ابزار مالي جديدي است كه داراي حداكثر شفافيت 
در فروش املاك است و املاك خريداري شده نهايتا 

ظرف مدت ۳ ماه به نام خريدار انتقال پيدا مي كند.

تصوير اوليه از تورم ملك در شهريور اعلام شد

پاييزي خشك در راه است

مسير تهران- مشهد با ۸۴۴  پرواز پرترددترين مسير پروازي داخلي شد

مسكن؛ برنده نيمه اول 1401

كاهش 21 ميليارد مترمكعبي آب كشور 

كارنامه مردادماه ايرلاين هاي داخلي

ايران در س��ال آبي 1401-1400، ميزان 18 درصد 
كمتر از متوسط بلندمدت باران دريافت كرد كه معادل 
21 ميليارد متر مكعب آب است، از سوي ديگر پاييزي 
خشك در پيش داريم در اين راستا بايد در همه مصارف 
آب، بازنگري جدي به وجود  آي��د. به گزارش فارس، 
س��ال آبي 1400-1401 كه از اول مهر سال گذشته 
آغاز شده بود، ۳1 شهريور سال 1401 به اتمام رسيد، 
سالي كه همراه با خود هم خشكسالي هاي شديد در 
بخش اعظمي از كشور را به همراه داشت و هم سيلاب 
را براي مناطقي ايجاد كرد تا بار ديگر ثابت شود  سيل و 
خشكسالي به عنوان دو روي يك سكه تغييرات آب و 
هوايي در كشور ما اثرگذاري قابل توجهي دارد. بررسي 
آماري آخرين وضعيت دما، بارش ها و منابع آبي كشور 
بيانگر آن است كه طي سال آبي جاري، متوسط دماي 
كشور نسبت به دوره زماني بلندمدت 1.1 درجه در كل 
كش��ور افزايش داشته است. حداكثر اين تغييرات در 
كهگيلويه و بوير احمد به 1.9 درجه افزايش و در استان 
ايلام به 1.7 درجه رشد رسيده است. از سوي ديگر در 
استان گلستان و خراسان شمالي نيز به ترتيب كمترين 
ميزان دمان به عدد 0.4 افزايش به ثبت رسيده است، 
اين در حالي اس��ت كه رشد 0.1 درجه اي دما در يك 
استان مي تواند زمينه بروز مشكلات گسترده اقليمي را 
مهيا كند. در همين رابطه، ابوالفضل خادمي، كارشناس 

حوزه اقليم شناسي با اشاره به تغيير دماي شكل گرفته 
در كل كش��ور بيان كرد: افزايش 0.1 درجه اي دما بر 
روي همه مس��ائلي كه فكر مي كنيد، اعم از بهره وري 
كشاورزي، فرسايش خاك، تغييرات مدل بارش و ساير 
موارد مهم اثر گذار است.  اين كارشناس اقليم شناسي 
گفت: اين حرف كه اقليم دارد تغيير مي كند به معناي 
اين نيست كه ما بايد فعاليت هاي صنعتي و كشاورزي 
خود را تعطيل كنيم بلكه بايد براي مديريت آثار اين 
تغييرات و تلاش براي كند شدن روند آن تلاش كنيم. 

   كاهش 18 درصدي بارندگي
نسبت به بلندمدت

در بخش بارش، طي س��ال آبي 1401-1400، بر 
مبناي آمار موسسه تحقيقات آب، شاهد كاهش 18 
درصدي متوس��ط بارندگي در كل كشور نسبت به 
متوسط ۵4 س��ال اخير هستيم، اين درحالي است 
كه بر اساس آمار س��ازمان هواشناسي، كاهش 24 
درصدي بارندگي نسبت به متوسط بلندمدت اتفاق 
افتاده اس��ت. بر اين مبنا بخ��ش اعظمي از مناطق 
كش��ور از جمله، حوضه آبريز كرخه، مرزي غرب، 
س��فيدرود بزرگ، درياچه نم��ك، زهره و جراحي، 
هامون هيرمند، سرخي و ساير مناطق كاهش بين 
2۵ ت��ا ۵0 ميليمتر را تجربه كردن��د. در اين بين در 

جنوب اس��تان هرمزگان و سيستان و بلوچستان شاهد 
رشد ميزان بارندگي نسبت به متوسط بلندمدت بوده ايم.

   23  استان كمتر از ميانگين بلندمدت
باران  دريافت كردند

بر اساس آمار بارندگي سال 1401-1400، در سال 
آبي جاري 20۳.9 ميليمتر در كل كش��ور بارندگي 
داشتيم كه نس��بت به بارش 249.۳ ميليمتري در 
بلندمدت 18 درصد كاهش را تجربه كرده است. در 
اين راستا 2۳ استان كشور شرايط بارش زير نرمال را 
تجربه كردند، ۵ استان در حد نرمال بارندگي داشتند 
و ۳ اس��تان نيز بالاي شرايط بارندگي بالاي نرمال را 
تجرب��ه كردند. با نگاهي به ش��رايط بارندگي در ۵4 
سال گذشته، سال آبي جاري در بين 11 سال داراي 

كمترين ميزان بارندگي رده بندي مي شود.
 

    جزييات بارندگي در سال آبي جاري
بر اس��اس اطلاعات حوضه ه��اي آبريز 9 گانه كش��ور، 
حوضه آبريز كرخ��ه و مرزي غ��رب ۳8 درصد كمتر از 
متوسط بلندمدت بارش دريافت كرده است. اين آمار در 
حوضه هاي آبريز س��فيدرود بزرگ، كارون بزرگ، فلات 
مركزي و ش��رقي، ارس، اترك و حوضه هاي ش��مالي به 
ترتيب، 2۶ درصد، 2۵ درصد، 24 درصد، 19 درصد و 4 

درصد كاهش را ثبت كرده است. اين درحالي است كه 
در حوضه آبريز زاينده رود شاهد كاهش 2۳ درصدي 
بارش ها هستيم و در درياچه اروميه نيز بارندگي 17 
درصد از متوسط بلندمدت كمتر بوده است. با در نظر 
گرفتن ضرب نفوذ و رواناب از ميزان بارندگي كشور، 
كاهش 18 درصدي ميزان بارندگي نسبت به بلند مدت 
سبب شده است  شاهد كاهش ورودي به ميزان 20.۶ 

ميليارد متر مكعب آب به منابع آبي كشور باشيم.

   لزوم بازنگري در همه مصارف آب  
در همين رابطه محمد پورحميد كارشناس حوزه آب 
با اشاره به شرايط بارندگي در كشور مي گويد: كاهش 
ورودي 21 ميليارد متر مكعبي در كشوري كه كل سرانه 
آب تجديدشونده اش كمي بيش از 100 ميليارد متر 
مكعب است به معناي شرايط دشوار تامين آب است . 
اين كارش��ناس با اشاره به استقرار سيستم حكمراني 
منابع آب در كش��ور گفت: پيش بيني ها  بيانگر پاييز 
خشك در پاييز سال آبي است و بايد در همه مصارف 
آب، بازنگري جدي به وجود بيايد.  بنابر اين گزارش با 
توجه به جزييات ذكر ش��ده به نظر مي رسد  شرايط 
تامين منابع آبي در س��ال آبي جاري بايد با مديريت 
قابل توجه و همراهي م��ردم در صرفه جويي همراه 

باشد تا بدون ايجاد تنش آبي از شرايط عبور كنيم.

بررسي آمار پروازهاي داخلي در مردادماه سال جاري 
نشان مي دهد كه اعزام پذيرش مسافر از فرودگاه هاي 
كشور افزايش ۳7 درصدي داشته است و مسير تهران- 
مش��هد پرترددترين مس��ير پروازي داخلي است.  به 
گزارش ايرنا، بر اساس گزارش منتشر شده توسط مركز 
اطلاعات و آمار شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران، 
پرترددترين مس��ير در پروازهاي داخلي در مردادماه 
سال 1401 مسير مشهد- تهران با تعداد 844 پرواز 
بوده و بيشترين نشست و برخاست داخلي در مردادماه 
س��ال جاري در پنج فرودگاه مهرآباد، مشهد، شيراز، 
اهواز، كيش انجام ش��ده اس��ت. بالاترين نشس��ت و 
برخاست با افزايش ۳0.79 درصدي متعلق به فرودگاه 
بين المللي مهرآباد تهران و پس از آن مشهد با 19.۶0، 

شيراز با 7.۵۵، اهواز ۵.02 و كيش 4.۵8 درصد است. 
در اين زمينه كمترين نشست و برخاست متعلق به 
فرودگاه هاي بهرگان، جيرفت و خوي با 0.0۶ درصد 

و سبزوار با 0.07 درصد بوده است.
بر اساس گزارش ش��ركت فرودگاه ها، كل پروازهاي 
فرودگاه ه��اي تحت مالكيت ش��ركت فرودگاه ها در 
مردادماه 1401 نسبت به ماه مشابه سال گذشته در 
اعزام و پذيرش مسافر ۳7 درصد و در ارسال و پذيرش 
بار 4۳ درصد افزايش را نش��ان مي دهد. همچنين بر 
اساس آمار پروازهاي داخلي فرودگاه هاي تحت مالكيت 
اين ش��ركت در مردادماه 1401 نسبت به ماه مشابه 
سال گذشته در اعزام و پذيرش مسافر ۳0 درصد و در 
ارس��ال و پذيرش بار و پست ۳2 درصد افزايش وجود 

داشته اس��ت. طبق گزارش منتشر ش��ده پروازهاي 
چهار فرودگاه اختصاصي )كيش، قشم، چابهار، ماكو( 
در مردادماه س��ال جاري نس��بت به ماه مشابه سال 
گذشته در نشست و برخاست ۳ درصد كاهش، اعزام و 
پذيرش مسافر۳۶ درصد و ارسال و پذيرش بار و پست 
۳۳ درصد افزايش داشته است. در دومين ماه تابستان 
سال جاري حداقل 80 درصد نشست و برخاست كل 
پروازها به ترتيب در 9 فرودگاه مهرآباد، مشهد، شيراز، 
اهواز، كيش، اصفهان، تبريز، بندرعباس و آبادان انجام 
شده است. بر اساس گزارش منتشر شده در مردادماه 
1401 حداقل 80 درصد نشست و برخاست پروازهاي 
داخلي به ترتيب در 9 فرودگاه مهرآباد، مشهد، شيراز، 
اهواز، كيش، اصفهان، تبريز، بندرعباس و آبادان انجام 

پذيرفته اس��ت. در اين ماه مسير مشهد به مهرآباد با 
تعداد 844 پرواز، پرترددترين مس��ير در پروازهاي 
داخلي و بيشترين مس��افر نيز در اين مسير گزارش 
شده است. طبق آمار منتشر شده، پروازهاي داخلي 
91 درص��د از كل نشس��ت و برخاس��ت پروازهاي 
مس��افري را به خود اختصاص داده اند كه حدود 90 
درصد اعزام و پذيرش مس��افر و 80 درصد ارسال و 
پذيرش بار و پست را ش��امل مي شود. طبق آمار در 
پروازهاي داخلي فرودگاه هاي تحت مالكيت شركت 
در پنج ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 
در نشست و برخاس��ت 9 درصد كاهش، در اعزام و 
پذيرش مسافر ۳4 درصد و در ارسال و پذيرش بار و 

پست ۳9 درصد افزايش وجود داشته است.



اينترنت كشور در روزهاي گذشته با اختلال و كندي هاي 
بس��ياري مواجه بوده و علت اين موض��وع، ناآرامي ها و 
اعتراضات اين روزها در سراسر ايران است؛ آنطور كه وزير 
كش��ور مي گويد، محدوديت هاي اينترنتي تا زماني كه 
ناآرامي ها ادامه داش��ته باشد، ادامه خواهد يافت. در اين 
ميان اينترنت همراه بيش از اينترنت ثابت دچار اختلال 
شده و به نوعي مدلي شده است، زيرا تنها براي سايت ها و 
اپليكيشن هاي داخلي مي توان از اينترنت همراه استفاده 
كرد، همچنين پلتفرم هايي مانند واتس اپ و اينستاگرام 
ه��م فيلتر ش��ده اند و اگرچه وزير كش��ور مي گويد كه 
اين محدوديت ها موقتي اس��ت، اما تجربه فيلترينگ 
پيام رسان هايي مانند تلگرام و شبكه هاي اجتماعي مانند 
توييتر، نشان مي دهد كه ممكن است اين پلتفرم ها هم 

در آستانه فيلترينگ دايمي باشند.
در روزهاي اخير بس��ياري از كاربران اينترنت در ايران 
تنها مي توانند به اپليكيش��ن هاي داخلي دسترس��ي 
داشته باش��ند. همچنين برخي از سايت هاي داخلي 
هنگام استفاده از وي پي ان، اصطلاحاً باز نمي شوند. اين 
وضعيت كه در ميان ايراني ها به اينترنت ملي معروف 
است از روز چهارشنبه هفته گذشته با از دسترس خارج 
شدن دو اپليكيشن پراستفاده، اينستاگرام و واتس اپ، 
ش��دت گرفت. واتس اپ روز چهارش��نبه ۳۰ شهريور 
فيلتر ش��د؛ اما كاربران ايراني مقيم خارج از كشور كه 
با ش��ماره هاي داخلي از واتس اپ اس��تفاده مي كردند 
نيز ديگر نتوانستند از اين پيام رسان استفاده كنند. در 
همين حال برخي كاربران داخل كشور عنوان كردند 
با استفاده از شماره هاي خارجي مي توانند از واتس اپ 
استفاده كنند. همين موضوع باعث شد كاربران عنوان 
كنند كه متا در قطع دسترسي به واتس اپ دست دارد. 
واتس اپ اما در توييتي كه به زبان فارسي منتشر كرد 
در تكذيب اين مساله نوشت: »ما تلفن هاي مرتبط به 
ايران را مس��دود نكرده ايم.« همان روز و حتي قبل از 
واتس اپ، اينستاگرام فيلتر شد. اين موضوع در روزهاي 
بعد از سوي خبرگزاري فارس تاييد شد. اين خبرگزاري 
مدعي شد ش��وراي امنيت كش��ور دستور فيلترينگ 
واتس اپ و تلگرام را صادر كرده اس��ت؛ اما ساعتي بعد، 
خبر خود را حذف كرد. پس از آن نوبت  به فيلتر شدن 
گوگل پلي و اپ استور رسيد. از روز جمعه )۱ مهر( نيز 
موج فيلترينگ به لينكدين رسيد. همچنين برخي 
كاربران از فيلتر شدن بازي هايي كه امكان چت در 
آنها وج��ود دارد مانن��د Clash Of Clans خبر 
دادند؛ هرچند در اين ميان اكثر پلتفرم هاي ايراني 

فعال هس��تند اما دسترسي به سايت هاي داخلي از 
طريق مرورگر گاهي با مشكل مواجه شده است.

    وزير كشور: اصل محدوديت
بر عهده اغتشاشگران است

در روزه��اي اخير بيش��تر كاربران بدون فيلترش��كن 
نمي توانند به اينترنت متصل شوند و اينترنت شان ملي 
شده است. همچنين دسترسي به فيلترشكن نيز بسيار 
دشوار اس��ت و اقدامات گسترده اي براي مسدود كردن 
فيلترشكن ها در حال انجام است. علاوه بر اين اينترنت 
اپراتورهاي همراه نيز در اين روزها بارها در مقاطع مختلف 
به طور كامل قطع شده  است.همه اتفاقات روزهاي اخير 
در شرايطي رخ داد كه روز چهارشنبه برخي رسانه ها به 
نقل از عيسي زارع پور، وزير ارتباطات، گفتند ممكن است 
در روزهاي آينده محدوديت هايي توسط دستگاه هاي 
امنيتي در اينترنت اعمال شود. اندكي پس از انتشار اين 
خبر اما وزارت ارتباطات اين نقل قول را تكذيب و تاكيد كرد 
وزير ارتباطات گفته است: »در روزهاي اخير در برخي نقاط 
و برخي ساعات محدوديت هاي مقطعي وجود داشته كه 
برطرف شده است و در حال حاضر شبكه ارتباطي هيچ 
مشكلي از منظر سرعت و كيفيت ارتباطي ندارد.« جمعه 
۱ مهر نيز شايعه ش��ده بود وزير ارتباطات گفته است از 
ساعت چهار بعدازظهر تا ۱۲ شب اينترنت قطع مي شود. 
اين خبر به نقل از خبرآنلاي��ن در كانال هاي تلگرامي و 
توييتر منتشر شده بود؛ اما خبرآنلاين انتشار چنين خبري 
را تكذيب كرد. پس از آن، احمد وحيدي، وزير كش��ور 
دولت سيزدهم، در گفت وگوي ويژه خبري تلويزيون 
اعلام كرد تا زماني كه ناآرامي ها ادامه پيدا كند شرايط 
اينترنت به همين شكل خواهد بود. وحيدي در اين باره 
گفت: »اصل محدوديت بر عهده اغتشاشگران است. 
اغتشاشگراني كه اين كارها را مي كنند موجب مي شوند 
چنين محدوديتي اعمال شود. تا زماني كه دستگاه هاي 
اطلاعاتي و امنيتي مطمئن شوند ديگر چنين وضعيتي 
نيست ممكن است ادامه پيدا كند. البته محدوديت ها 
موقت و محدود است. الان شبكه هاي داخلي كارشان 

را مي كنند و هيچ مشكلي ندارند.«

    محدوديت هاي اينترنتي موقتي است؟
در حالي كه وزير كش��ور اعلام كرده اين محدوديت ها 
موقتي اس��ت؛ اما گروهي ازجمله طراحان و طرفداران 
اجراي طرح صيانت اعلام مي كنند اينستاگرام بايد براي 
هميشه فيلتر بماند. همچنين برخي ديگر مانند جواد 

جاويدنيا، دبير سابق كميته فيلترينگ نيز با ارسال نامه به 
رياست قوه قضاييه اعلام كرده  كه استمرار مسدودسازي 
اينس��تاگرام مطالبه جدي اس��اتيد، ط��لاب و فعالان 
فضاي مجازي اس��ت. درواقع اگرچه در اين زمينه وزير 
كشور اعلام كرده كه محدوديت اينترنت موقتي است، 
اما تجربه فيلترينگ در ايران به خوبي نش��ان مي دهد 
كه س��رويس هاي فيلترشده مش��هور اگرچه به دنبال 
ناآرامي ها فيلتر شده و بعد از فروكش كردن اعتراض ها 
از فيلتر خارج ش��ده اند با اين حال چن��د ماه بعد دوباره 
به زير تيغ فيلتر رفته اند. نمونه بارز اين اتفاق هم فيلتر 
تلگرام در اعتراض هاي زمستان سال ۱۳96 است. تلگرام 
هرچند بعد از پايان اعتراض هاي مردمي در آن سال رفع 
فيلتر شد؛ اما در نهايت ارديبهشت سال ۱۳97 به خاطر 
دستور يك بازپرس براي هميشه فيلتر شد. فيس بوك 
و توييتر هم در س��ال ۱۳88 و به دنب��ال اعتراض هاي 
مردمي فيلتر شدند و براي هميش��ه هم فيلتر ماندند. 
اكنون هم اظهارنظر گروه��ي از فعالان فضاي مجازي 
كه نامش��ان با ايج��اد محدوديت ش��ديد اينترنت گره  
خورده، گمانه زني براي فيلترش��دن هميشگي برخي 
سرويس هاي محبوب اينترنتي مخصوصا اينستاگرام 
را تقويت مي كند. براي نمونه جواد جاويدنيا، سرپرست 
س��ابق معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور در 
پس��تي كه روي پيام رس��ان هاي داخلي منتشر كرد، 
خواستار استمرار مسدود ماندن اينستاگرام شد. او تاكيد 
كرده كه مسدودماندن اينستاگرام مطالبه جدي اساتيد، 
طلاب و فعالان فضاي مجازي از رييس قوه قضاييه است. 

جاويدنيا با انتش��ار متن يك نامه به رييس قوه قضاييه 
و درخواس��ت براي امضاي آن نوشته است: »با توجه به 
نقش محوري اينستاگرام در نابساماني فرهنگي و امنيتي 
كشور كه با تخريب فرهنگ و ارزش ها، ايمان مردم كه 
به فرموده رهب��ر معظم انقلاب مهم ترين مولفه امنيت 
ملي اس��ت را مورد حمله و تخريب قرار داده، به صورت 
دايمي مسدود شود.« همچنين يادآور شده: »وضعيت 
بي ضابطه و نابهنجار فض��اي مجازي معلول ترك فعل 
مس��وولان مختلف به ويژه مركز ملي فضاي مجازي و 
وزارت ارتباطات است.« در نهايت هم خواسته كه ضمن 
رس��يدگي به ترك فعل مس��ببان وضعيت موجود، به 
صورت مشخص با ابوالحسن فيروزآبادي، دبير شوراي 
عالي فضاي مجازي، محمود واعظي، وزير ارتباطات دولت 
يازدهم و محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات دولت 
دوازدهم به عنوان متهمان رديف اول آنچه او »ولنگاري 
موجود در فضاي مجازي« خوانده برخورد ش��ود. پيش 
از اين هم جاويدنيا در زماني كه در س��مت دبير كميته 
فيلترينگ فعال بود از وج��ود حكم قضايي براي فيلتر 
اينستاگرام خبر داده و اعلام كرده بود كم كاري هاي وزارت 
ارتباطات )دولت دوازدهم( باعث رشد استفاده اينستاگرام 
در كشور شده است. اما جاويدنيا به همين نامه اكتفا نكرده 
و در يك پست ديگر با انتشار ويدئويي از ابراهيم رييسي، 
رييس جمهوري به موضع گيري هاي او در مورد فضاي 
مجازي انتقاد كرده است. جاويدنيا با اشاره به حرف هاي 
ابراهيم رييسي در زمان انتخابات كه از اينستاگرام براي 
دريافت نظرات مردم اس��تفاده كرده و تاكيد داشته كه 

نمي توان اين فضا را بس��ت نوشته است: »آقاي رييسي 
هرگز تا الان حتي در زمان مسووليت رياست جمهوري 
در موضوع ساماندهي فضاي مجازي ول و رهاي كشور 
با مردم حرف نزد.« اظهارنظر براي ادامه مسدودماندن 
اينستاگرام به همين جا ختم نمي شود. خبرگزاري فارس 
با راه اندازي يك پويش از كاربران خواسته تا با امضاي آن از 
مسوولان بخواهند اينستاگرام به شكل دايم فيلتر بماند. از 
سوي ديگر هم برخي فعالان فضاي مجازي در گروه هاي 
مختلفي كه روي پيام رس��ان هاي داخلي شكل داده اند 
مانن��د هم افزايي فعالان فضاي مج��ازي پاك يا جبهه 
انقلاب اسلامي در فضاي مجازي خواستار مسدودماندن 
هميشگي اينستاگرام ش��ده اند. همچنين فعالان اين 
گروه ها پلتفرم جايگزين اينستاگرام را هم معرفي و اعلام 
كرده اند كه روبيكا در اين زمينه بهترين گزينه است. در 
اين مورد برخي از حاضران در اين گروه ها تاكيد كرده اند 
به خاطر اينكه دست دولت به اينستاگرام براي اعمال قانون 
نمي رسد، پس روبيكا از آنجا كه مديران داخلي دارد و در 

داخل ميزباني مي شود، مي تواند بهترين گزينه باشد.

    اينستاگرام در آستانه فيلترينگ هميشگي 
در ش��رايطي كه اكثر س��رويس ها مس��دود و اينترنت 
به سختي در دسترس است، گروهي ديگر هم خواستار 
اجراي ط��رح صيانتند؛ طرح��ي كه به وض��وح به باور 
كارشناسان خواستار محدويت دسترسي هميشگي به 
پلتفرم هاي خارجي است. اخيرا روح الله مومن نسب كه 
از او به عنوان مغز متفكر تدوين طرح صيانت از كاربران در 
فضاي مجازي ياد مي شود، در پست هاي روي پلتفرم هاي 
داخلي اعلام كرده كه اين طرح بايد زودتر از اينها اجرايي 
مي شد و اگر عده اي جلوي اجراي آن را نمي گرفتند حالا 
نياز به اين مسدودس��ازي ها نبود. روح الله مومن نسب 
معتقد است شرايط پيش آمده باعث مي شود تا مخالفان 
اجراي طرح صيانت بر ل��زوم اجراي آن به صف موافقان 
اجراي طرح بپيوندند. او در پستي كه در پيام رسان هاي 
داخلي منتشر كرده نوشته است: »عده اي جلوي تصويب 
قانون جرايم رايانه اي را هم هفت سال گرفته بودند؛ ولي 
فتنه 88 بستر تصويبش را چنان فراهم كرد كه مخالفان 
هم تبديل به مطالبه گر شدند.« او با اشاره به اين موضوع 
نتيج��ه گرفته كه پس ب��ه زودي هم ط��رح صيانت با 
پيداكردن موافقان جديد به اجرا درمي آيد. مومن نسب 
در اين مورد نوشته است: »حالا ببينيد مخالفان منصف 
طرح صيانت چگونه يكي يكي لزوم تصويب اين طرح ملي 

را درك مي كنند و به صف موافقان مي پيوندند.«

دنياي فناوري

انگليس تيك تاك را به دليل عدم 
محافظت از كودكان جريمه مي كند
تيك تاك به دليل عدم اتخ��اذ اقدامات محافظتي 
لازم براي كاربران كمتر از ۱۳ س��ال در پلتفرمش، 
احتم��الا با جريم��ه اي ۲8.9۱ ميلي��ون دلاري در 
انگليس روبرو شود. به گزارش مهر به نقل از رويترز، 
احتمالاً تيك تاك با جريمه ۲8.9۱ ميليون دلاري در 
انگليس روبرو شود زيرا تحقيقي در اين كشور نشان 
داده پلتفرم مذكور احتمالاً قانون حفاظت از داده اين 
كشور را نقض كرده و اقدامات امنيتي براي كاربران 
كودك را رعايت نكرده است. براساس نتيجه تحقيق 
انجام شده، تيك تاك داده هاي  كودكان كمتر از ۱۳ 
سال را بدون رضايت كامل والدينشان فرآوري كرده و 
اطلاعات مناسب را به شيوه اي شفاف براي كاربرانش 
فراهم نكرده است. در همين راستا دفتر كميسيونر 
اطلاعات انگليس )ICO( بيانيه اي براي تيك تاك 
صادر كرده است. جان ادواردز كميسيونر اطلاعات 
انگليس در اين بيانيه نوشته است: شركت هايي كه 
سرويس ديجيتال فراهم مي كنند از لحاظ قانوني 
موظف هستند تا اقدامات حفاظتي اجرا كنند اما از 
ديدگاه ما تيك تاك اين الزامات را رعايت نكرده است. 
س��خنگوي تيك تاك در بيانيه اي ايميلي نوشت: 
هرچند ما به نقش ICO در حفظ حريم خصوصي 
در انگليس احترام مي گذاريم اما با ديدگاه هاي  اوليه 
آن مخالفيم و قصد داريم به ش��يوه اي قانوني به اين 
سازمان پاسخ دهيم؛ ICO معتقد است تيك تاك 
در بازه مي  ۲۰۱8 تا ج��ولاي ۲۰۲۰ ميلادي قانون 

حفاظت از داده انگليس را نقض كرده است.

تغيير قوانين حريم خصوصي استراليا 
براي مقابله با حمله سايبري

پس از ه��ك اطلاعات ۱۰ميليون مش��تري يك 
اپراتور مخابراتي در اس��تراليا، دولت اين كش��ور 
تصميم دارد با تغيير قوانين شركت ها  را وادار كند 
پس ازحمله س��ايبري به بانك ها  اطلاع دهند تا از 
مشتريان حفاظت ش��ود. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، پس از آنكه هكرها به دومين شركت بزرگ 
ارتباطاتي اس��تراليا نفوذ كردن��د، آنتوني آلبانيز 
نخس��ت وزير از تصميم دولت براي تغيير قوانين 
حريم خصوصي خبر داد تا ب��ه اين ترتيب پس از 
حملات سايبري به شركت ها، بانك ها  زودتر مطلع 
شوند. ش��ركت »اپتوس« )متعلق به سنگاپور تله 
كامونيكيشنز( هفته گذش��ته اعلام كرد مخازن 
داده آن حاوي آدرس خانه ها، گواهينامه رانندگي 
و شماره پاسپورت حدود ۱۰ ميليون مشتري آن 
يا به عبارتي ۴۰ درصد جمعيت استراليا فاش شده 
اس��ت. اين يكي از بزرگ ترين رويدادهاي نش��ت 

امنيتي در اين كشور به حساب مي آيد.

تجربه فيلترينگ تلگرام و توييتر، نشان مي دهد كه ممكن است فيترينگ اينستاگرام و واتس اپ هم دايمي باشد

شمشير را عليه اينستاگرام از رو بستند

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای   نوبت اول
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج از 
سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های4339-07731314335 تماس حاصل فرمايند.

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شركت ملي گاز ايران 
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1382792

2001096334000013 شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

 R1-1401/007 مناقصه شماره R1-3011100076-AD تقاضای شماره مناقصه و تقاضا 

خريد پمپ جمع آوري كننده مواد هيدرو كربني موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

-/17/800/000/000 ريال مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد. نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار

-/890/000/000 ريال مبلغ برآوردي مناقصه
8 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد. آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد. آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرين مهلت بارگذاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالايشگاه اول – اداره خريد آدرس مناقصه گزار

برگ س�بز خودرو س�واری پژو 405  - رنگ نق�ره ای متاليک  - 
مدل  1394  ش�ماره موتور:     124K0656123 ش�ماره شاسی      
NAAM01CE3FR212659    ش�ماره پ�لاک:    676  ن  59  -  
ايران 19 متعلق به آقای رضا فتحی فرزند سياوش  به شماره ملی  

3242425103 مفقود گرديده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

بدينوسيله اعلام می دارد مدرک تحصيلی کاردانی پيوسته 
اينجانب بنام بهمن سليمانی فرزند صيدعلی مربوط به دانشگاه 
آزاد واحد اس�لام آباد غرب به شماره س�ريال  3835387 و 
شماره 8298/ف    در رش�ته تربيت بدنی مفقود گرديده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

برگ س�بز ، سند کمپانی و کليه مدارک خودرو  پرايد نقره ای 
مدل  1386  شماره شاس�ی :    S1412286356726 شماره 
موت�ور:   2055076 ش�ماره پ�لاک:  352  د 37  - اي�ران 19 
متعلق به آقای فرشيد منصوری فرزند عباداله  به شماره ملی  

3259221972   مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

دانش و فن6   Wed. September 28. 2022  2319   چهارشنبه 6 مهر 1401    اول ربيع الاول 1444  سال نهم    شماره

اصلاحيه شنبه
شرکت توضيع نيروی برق استان 

کرمانشاه   ) سهامی خاص (

شرکت توزيع نيروی برق استان کرمانشاه در نظر دارد اقلام مشروحه ذيل را از طريق مناقصه عمومی خريداری نمايد. لذا کليه فروشندگان و 
توليد کنندگان واجد شرايط می توانند جهت دريافت اسناد مناقصه پس از درج نوبت دوم اين آگهی به مورخ 1401/07/6 در روزنامه تعادل به 
 مدت 5روز به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند. لازم به ذکر است برگزاری مناقصه های 
فوق از طريق س�امانه تدارکات الکترونيکی دولت انجام می پذيرد. لازم به ذكر است لذا کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه 
 پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از اين طريق انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام 

در سايت مذکور و دريافت امضای الکترونيکی جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند . 

توضيحات :
نوع تضمين شرکت در مناقصه ) ضمانت نامه بانکی ، واريز وجه نقد و ... به  شرح مندرج در اسناد مناقصه 

مهلت و مکان تسليم پيشنهاد تا ساعت 12:00 روز شنبه مورخ 1401/07/23 ، دبيرخانه شرکت ) پاکت الف ( و بارگذاری در سامانه ستاد .
زمان و مکان بازگشايی پاکات ساعت 13:00 روز شنبه مورخ 1401/07/23 ، اتاق کنفرانس شرکت در سامانه ستاد 

به پيشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده مخدوش ، سپرده های کمتر از ميزان مقرر ، چک شخصی و نظاير آن مطلقا ترتيب اثر داده و نخواهد شد .
به پيشنهاد های فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش ، و پيشنهاداتی که بعد از امضاء مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل می شود مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد . 

ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است . 
جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره 38245990-083 تماس حاصل فرماييد .

روابط  عمومی شرکت توزيع نيروی برق استان کرمانشاه

    شماره 
مبلغ برآورد اوليه                           شرح مناقصه مناقصه 

         ) ريال (
مبلغ تضمين شرکت در 

مناقصه )ريال(

خريد 7030 اصله انواع تير سيمانی ) از محل اعتبارات داخلی –         401/24 
263،591،000،0008،910،000،000عوارض برق ()با ارزيابی کيفی(

401/33        
خريد 4366 عدد مقره سوزنی سيليکونی و 4565 عدد مقره 

کششی سيليکونی ) از محل اعتبارات داخلی – عوارض برق ()با 
ارزيابی کيفی(

24،510،500،0001،726،000،000

401/34

خريد 5000 دستگاه کنتور تکفاز فهام 2 پايه بلند و 3000 
دستگاه کنتور تکفاز فهام 2 پايه کوتاه )ازمحل اعتبارات داخلی 

45،000،000،000و کاهش تلفات ()با ارزيابی کيفی(

2،350،000،000
..................….....
تضمين شرکت

 آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای 
همراه با ارزيابی کيفی ) نوبت اول (



تعادل|
واردات خودرو به كش��ور همچنان بلاتكليف است و با 
ابهامات زيادي همراه شده. پيش از اين گفته مي شد كه 
آيين نامه واردات تدوين شده است. اما انتقادات زيادي به 
اين آيين نامه واردات شد. حالا هم يك عضو كميسيون 
امور داخلي مجلس مي گويد كه آيين نامه تدوين شده 
هيچكدام از اهداف مجلس را محقق نمي كند. رشيدي 
كوچي مي گويد: بر اساس اين آيين نامه، قيمت خودرو 
ب��دون هيچ تغييري باق��ي مي ماند و عم��وم مردم نيز 
نمي توانند به خودروي دلخواه خود دسترس��ي داشته 
باش��ند. اين نماينده تاكيد كرده: آيين نامه اي كه براي 
واردات خودرو نوشته شده حاكي از اين است كه وزارت 
صمت تحت تاثير قدرت هاي پش��ت پرده اي است كه 
سال ها مورد حمايت بوده و ثمره اي براي مردم نداشته اند. 
رحيمي عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس هم گفته 
است: مجلس به دنبال تنظيم بازار و ايجاد رقابت با تصويب 
قانون واردات خودرو بود اما با آيين نامه نوشته شده نه به 
نياز بازار پاسخ داده خواهد ش��د و نه اهداف قانون گذار 
محقق مي شود. برهمين اس��اس كميسيون صنايع به 
دنبال بازنگري در آيين نامه واردات خودرو اس��ت. البته 
ريي��س مجمع واردات با بيان اينك��ه دولت بايد مراقب 
واردات خودرو و حفظ منافع مردم باشد، گفته است: اگر 
همه مراحل بر اس��اس پيش بيني ها جلو برود، احتمالا 

خودروهاي خارجي از آذر يا دي وارد بازار مي شوند.

   مجلسي ها درباره واردات خودرو
چه نظري دارند؟  

 بلاتكليفي در بحث واردات ادامه دارد. آيين نامه واردات 
خودرو به كشور تدوين شد. اما همچنان انتقادهايي به آن 
وارد مي شود. نماينده مردم مرودشت در اظهاراتي گفته 
است: آيين نامه اي كه اكنون براي واردات خودرو نوشته 
شده است، هيچ كدام از اهداف مجلس را محقق نمي كند. 
بر اساس اين آيين نامه قيمت خودرو بدون هيچ تغييري 
باقي مي ماند و عموم مردم ني��ز نمي توانند به خودروي 
دلخواه خود دسترسي داشته باشند. يك عضو كميسيون 
امور داخلي كشور و شورا ها در مجلس گفت: آيين نامه اي 
كه براي واردات خودرو نوشته شده، حاكي از اين است كه 
وزارت صمت تحت تاثير قدرت هاي پشت پرده اي است كه 
سال ها مورد حمايت بوده و ثمره اي براي مردم نداشته اند. 
جلال رشيدي كوچي، درباره آيين نامه نوشته شده براي 
واردات خودرو، بيان كرد: هدف مجلس از تصويب قانون 
واردات خودرو در وهله اول اين بود كه انحصار خودروسازان 
شكس��ته ش��ود و در وهله دوم نيز خودرو به يك كالاي 
مصرفي تبديل شود و ديگر يك كالاي سرمايه اي نباشد، 
در وهله سوم نيز با شكسته شدن انحصار، قيمت خودرو 
نيز شكسته شده و به قيمت هاي جهاني نزديك تر شود 
تا عموم مردم با درآمد هاي مختلف بتوانند به انواع خودرو 
دسترسي داشته باشند. نماينده مردم مرودشت در مجلس 
شوراي اسلامي، در ادامه اظهار كرد: آيين نامه اي كه اكنون 
براي واردات خودرو نوشته شده است، هيچ كدام از اهداف 
مجلس را محقق نمي كند. بر اساس اين آيين نامه قيمت 
خودرو بدون هيچ تغييري باقي مي ماند و عموم مردم نيز 
نمي توانند به خودروي دلخواه خود دسترسي داشته باشند. 
اين آيين نامه نشان مي دهد وزارت صمت به جاي اينكه به 
دنبال رضايت مندي مردم باشد، تحت تاثير قدرت هاي 
پشت پرده و پنهاني كه سال ها مورد حمايت بودند، قرار 
گرفته است.رش��يدي كوچي در پايان با بيان اينكه اين 
آيين نامه نمي تواند تاثير چنداني در ساماندهي بازار خودرو 
داشته باشد، تصريح كرد: ما در مجلس به دنبال اين هستيم 
كه اگر امكان دارد اين آيين نامه اصلاح شود. آنچه كه مهم 
اس��ت تبديل واردات خودرو به قانون است. ديگر كسي 

نمي تواند مانع واردات خودرو شود.

   واردات نزديك است؟
در همين حال، بهزاد رحيمي هم در گفت وگو با ايسنا، 
درباره آيين نامه نوشته شده براي واردات خودرو، با بيان 
اينكه كميسيون صنايع و معادن به دنبال اين است كه اين 
آيين نامه را بررسي كند، اظهار كرد: يكي از اهداف مجلس 
در تصويب قانون واردات خودرو با توجه به كمبودهايي 
كه در عرضه وجود دارد، تنظيم بازار خودرو بود، از سوي 
ديگر ارتقاي كيفيت خودروي داخلي با رقابتي كه واردات 

در بازار ايجاد خواهد كرد از ديگر اهداف مجلس است. 

 اين عضو كميسيون صنايع مجلس در ادامه اظهار كرده: 
با توجه به سطح قيمتي و محدوديت هايي كه در آيين نامه 
واردات خودرو ديده شده است، برداشت ما اين است كه 
واردات خ��ودرو با اين رويه تاثي��ري در افزايش كيفيت 
خودروهاي داخلي ندارد. از سوي ديگر با اين رنج قيمتي 
نمي تواند تقاضاي كف بازار را تامين كند. نماينده مردم 
سقز و بانه در مجلس، تصريح كرد: واردات خودرو بر اساس 
اين آيين نامه حتي به نياز بازار هم نمي تواند پاسخ دهد. ما 
معتقد هستيم اين آيين نامه صرفا حركتي براي آزاد سازي 
واردات خودرو بوده و اشتباهات گذشته در بحث واردات 
تكرار خواهد ش��د. رحيمي در پايان گفت: كميسيون 
صنايع به دنبال بازنگري در آيين نامه واردات خودرو است. 
مجلس نظرات كارشناسي خود را دنبال خواهد كرد تا به 

اهداف اصلي خود در بحث واردات خودرو دست يابد.

   از گروكشي در واردات خودرو
تا ماجراي حلقه كرمان 

علي خس��رواني، فعال بازار خودرو با طرح اين پرسش كه 
هدف از واردات خودرو چيست؟ تاكيد كرد: اصولا هدف از 
واردات، تنظيم و تعديل بازار خودرو بوده است. قرار بوده با 
واردات، عرضه و تقاضا و قيمت تعديل شود تا عطش بازار 
كاهش يابد. اما ردپاي گروكش��ي در اين آيين نامه كاملا 
مشهود اس��ت. وزارت اقتصاد از يك سر گروكشي كرده و 
شرايط را به گونه اي تدوين كرده تا عرضه خودرو در بورس 
باشد. تاجايي كه من مي دانم شرط موافقت وزارت اقتصاد، 
عرضه در بورس بوده است. به گزارش خبرآنلاين، وي در 
توضيح اين مطلب ادامه داد: حس مي كنم اين كادوي وزير 
اقتصاد به بورس است چرا كه عملا رفتن خودرو به بورس 
هيچ دردي را درمان نمي كند. بانك مركزي از سوي ديگر 
گروكشي كرده و سقف يك ميليارد دلار ارز را گرفته است. 
در عين حال مونتاژكاران و خودروسازان كاملا مشخص 
است يك سوي اين كشمكش بوده اند و با ابهامات آيين نامه، 
تعرفه نامشخص را گنجاندند. هيچكس نمي داند قيمت تمام 
شده براي مردم چقدر است.وي گفت: ايراد ديگر، حضور و 
تاثير حلقه كرمان در صنعت است. حلقه اي كه بر صنعت 
خودرو مستولي بوده در اين آيين نامه ردپا دارد. واردات فقط 
توسط نمايندگي ها در آيين نامه گنجانده شده در حالي كه 
كسي براي آينده نامشخص نمايندگي باز نمي كند. پس 
اينجا حلقه كرمان برنده است كه در نقش نمايندگي ظاهر 
مي شود.وي تاكيد كرد: من معتقدم اين وضعيت ما بدتر از 
بسته شدن واردات خودرو شده است. در سال ۹۵ كه واردات 
باز بود نصف همين آقاياني كه نمايندگي برندهاي خودرويي 
را داشتند، نماينده مستقيم نبودند. مثلا بي ام و يا تويوتا اصلا 
نمايندگي مستقيم نداشتند. وقتي مي گويند واردكنندگان 
حتما بايد نمايندگي مجاز از شركت توليدكننده بگيرند، 
يعني اصلا شرايط و ضوابط گرفتن نمايندگي را نمي دانند. 
تويوتا به هيچ وجه حاضر به دادن نمايندگي در ايران نيست 

ول��ي كرمان موتور از هيونداي نمايندگ��ي دارد. قبلا هم 
مي توانست، حالا هم مي تواند طبق اين آيين نامه خودرو 
وارد كند. وي گف��ت: از طرف ديگر، واردات خودرو را براي 
اشخاص معمولي ممنوع كرده اند. پس نتيجه مي گيريم 
اين اصلا واردات نيست و براي افراد خاصي، اين آيين نامه 
تصويب شده است. تدوين كنندگان آيين نامه از بديهيات و 

موارد اوليه قيمت خودرو بي اطلاع بودند.

   واردات نزديك است؟ 
البته س��خنگوي وزارت صمت نيز روز چهارشنبه، ۳۰ 
شهريور ۱۴۰۱ در نشست خبري عنوان كرد كه واردات 
نزديك است و شركت هاي داخلي با خودروسازان كره اي 
در حال مذاكره هس��تند. آيا با اين صحبت ها مي توان 
نتيجه گرفت كه واردات نزديك است؟  عليرضا مناقبي 
در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره واردات خودرو، اظهار 
كرده بود: به نظر مي رس��د كه از ابتداي مهرماه امكان 
واردات خودرو وجود داشته باشد ولي از آنجايي كه شركت 
واردكننده بر اساس قانون بايد فرآيند ثبت سفارش را 
طي كند و همچنين مراحل تخصيص و تأمين ارز را نيز 
بگذراند، بنابراين اگر همه مراحل بر اساس آنچه كه پيش 
بيني شده جلو برود، احتمالًا از آذر و دي ماه بايد شاهد 
ورود خودروهاي وارداتي به بازار كش��ور باشيم.رييس 
مجمع واردات با اشاره به ممنوعيت ۴ ساله واردات خودرو، 
گفته بود: حدود چهار سال از ممنوعيت واردات خودرو 
گذشته و متأسفانه واردات خودرو، از يك مساله كوچك 
و متعارف در تجارت بين المللي تبديل به يك ابرمساله 
شده است. به گفته مناقبي، واقعيت اين است كه در طول 
سال هاي گذشته، اهتمام ويژه اي نسبت به آرا و نظرات 
نخبگان و فعالان اقتصادي بخ��ش خصوصي صورت 
نگرفته و تصميم گيري ها منطبق بر واقعيت جامعه نبوده 
است و به همين دليل است كه معتقدم موضوعاتي كه 
به سادگي قابل رفع و رجوع بوده اند، تبديل به ابر مساله 
ش��ده اند. در رابطه با آزادسازي واردات خودرو، آنچه كه 
حائز اهميت بوده آن است كه بايد به شكلي صورت بگيرد 
كه به كم شدن رانت هاي موجود منجر شود، در غير اين 
صورت گرفتاري هاي بيشتري بر اقتصاد كشور تحميل 
مي كند.رييس مجم��ع واردات با تاكيد بر اين نكته كه 
بايد به سمتي برويم كه همه مردم از آزادسازي واردات 
خودرو منتفع شوند، تصريح كرده: متأسفانه گاهي اوقات 
شاهد هستيم كه اعطاي مجوزها و رفع ممنوعيت ها، به 
اس��م مردم ولي به كام دولت يا به كام برخي گروه هاي 
نزديك به قدرت اتفاق مي افتد. بنابراين بايد از تجربه هاي 
گذشته، درس گرفت و مراقب بود كه منافع مردم در اين 
ميان، لحاظ شود و لازمه اين كار، آن است كه تشكل هاي 
اقتصادي تخصصي مربوطه كه از بدنه بخش خصوصي 
تشكيل شده اند، در مسير تصميم سازي و تصميم گيري 
و اج��راي آيين نامه قرار گيرند. وي در م��ورد واردات 

خودروهاي لوكس، تصريح كرد: در واردات خودرو به 
كشورمان، صحبت بر سر واردات خودروهاي لوكس 

و همچنين خودروهاي دست دوم نيست.

   بازار به كدام سو مي رود؟
حالا يك سوال مطرح مي شود كه ورود خودروهاي خارجي، 
قيمت ه��ا را در بازار كاهش��ي مي كندو ب��ه نقطه تعادلي 
مي رساند؟ كاظم محمدي نيك خواه، كارشناس صنعت 
خودرو به تجارت نيوز گفته است: نكته مهم در طرح واردات 
خودرو به كش��ور، بحث تامين ارز است. صادرات و واردات 
كالاها در كشور متاثر از نرخ ارز است. اگر طرح واردات خودرو 
به كشور نيز به مرحله اجرايي برسد، با توجه به اينكه خودروها 
با دلار آزاد وارد مي ش��وند، قيمت تمام شده اين خودروها 
پايين نخواهد بود. او افزود: اگر خودروسازان به برنامه توليد 
خود، يعني توليد س��الانه يك ميليون و ۶۰۰ هزار خودرو 
برس��ند، تزريق حدود ۷۰ هزار خودروي خارجي به بازار 
تاثير چنداني در قيمت ها نخواهد گذاشت. اين كارشناس 
صنعت خودرو در ادامه توضيح داد: اما به نظر نمي رسد كه تا 
پايان سال خودروهاي خارجي وارد كشور شوند و اين اخبار 
تنها نوعي آسپرين براي وضعيت فعلي بازار خودرو در كشور 
اس��ت. آيين نامه هم تا پايان سال اعتبار دارد و پيش بيني 
مي شود كه اين چرخه بلاتكليفي در سال آينده نيز ادامه 
داشته باشد. محمدي نيك خواه گفت: اينكه اعلام مي شود 
كه شركت هاي ايراني در حال مذاكره با خودروسازان خارجي 
هستند، دليل نمي شود كه بگوييم واردات نزديك است. 
واردكنندگان بايد براي واردات با خودروسازان مذاكره كنند 

و ممكن است اين مذاكره دو سال نيز طول بكشد.

   ابهاماتي كه هنوز ادامه دارد
اما چيزي كه بايد به آن توجه كرد، تناقض در صحبت هاي 
مسوولان است. براي مثال، اميد قاليباف در دومين نشست 
خود اعلام كرد كه شركت هاي داخلي در حال مذاكره با 
خودروس��ازان كره اي هستند. اين درحالي بود كه بعد از 
آن اعلام كرد كه هنوز افراد و ش��ركت هاي منتخب براي 
واردات خودرو اعلام نشده و واردكنندگان هنوز براي ارسال 
درخواست مجوز وقت دارند. همچنين، پيش از اين نيز در 
خصوص تعداد و نوع خودروهاي وارداتي ابهامات وجود 
داشت كه گفته مي شد خودروهاي اقتصادي شركت هاي 
خودروسازي وارد كشور مي شوند. اما اين ۷۰ هزار خودرو 
هم نيازي از بازار كشور را رفع نمي كند. البته برخي رسانه ها 
هم مدعي شدند كه كه طي نامه هاي محرمانه، قرار است 
خودروهاي تشريفاتي وارد شود كه مختص ارگان هاست 
و براي عامه مردم خودرويي وارد نمي شود. اما به هر حال 
آيين نامه واردات تاريخ انقضا دارد و وزارت صمت تنها شش 
ماه وقت دارد تا به وعده خود در خصوص تزريق خودروهاي 
خارجي به بازار عمل كند و به چشم انتظاري و بلاتكليفي 

بازار كشور براي ورود اين خودروها پايان دهد.
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عضواتاقتهرانپاسخميدهد
كمبود سرم داريم

يا توزيع محدود شده؟
عضو اتاق تهران با بيان اينكه سرم در حجم انبوه توليد 
مي ش��ود، گفت: محدوديت توزيع داروخانه اي سرم و 
افزايش مصرف به دليل شيوع بيماري هاي فصلي موجب 

شده كه احساس كنيم سرم در كشور كم شده است.
به گزارش اتاق بازرگاني تهران، محمود نجفي عرب با 
بيان اينكه عوامل متعددي در ش��كل گيري احساس 
كمبود سرم نقش دارد، اظهار كرد: با توجه به حجم انبوه 
توليد سرم در كشور، نبايد كمبودي وجود داشته باشد. 
اما تغيير در الگوي درمان و همچنين شيوع بيماري هاي 
فصلي تا حدودي به افزايش مصرف دامن زده اس��ت. 
اين احس��اس كمبود در شرايطي ايجاد شده است كه 
واحدهاي توليدكننده با حداكثر ظرفيت در حال فعاليت 
هستند و حتي به تعداد شيفت هاي خود افزوده اند، البته 
فراخواني هم از سوي وزارت بهداشت براي واردات سرم 

صادر شده و احتمالًا اين كمبود به زودي برطرف شود.
عضو اتاق بازرگاني تهران راه حل ريشه اي رفع كمبود 
اين فرآورده دارويي را ايجاد واحدهاي توليدي جديد 
دانس��ت و افزود: اگر قرار است اين مس��اله به صورت 
ريش��ه اي حل ش��ود، راهكار اين اس��ت كه يك يا دو 
كارخانه سرم س��ازي ديگر در كش��ور راه اندازي شود 
كه البته سرمايه گذاري هايي نيز در حال شكل گيري 
است. به هر شكل، كشور ما نبايد در زمينه تامين سرم 
پس از حدود ۴۰ سال كه به خودكفايي دست يافته، 
دچار كمبود ش��ود. وي با تاكيد بر اينكه كمبود سرم 
مقطعي است، افزود: دولت براي مديريت تقاضا، توزيع 
داروخانه اي س��رم را محدود كرده و اين سياست، خود 
دليلي براي شكل گيري تنش در بازار بوده است. به هر 
حال بيمار به داروخانه هاي مختلف مراجعه مي كند و 
وقتي موفق به تامين كالاي مورد نياز خود نمي ش��ود، 
احساس كمبود كرده و اين مساله يك جو رواني ايجاد 
مي كند. در واقع، شايد كمبودي در كشور وجود نداشته 
باشد اما جو رواني ايجاد شده، نشان دهنده كمبود يا نبود 
است. بنابراين، اين تصميمات نه تنها به بهبود شرايط 
كمك نمي كند كه به تشديد يك وضعيت بحراني دامن 
مي زند. رييس كميسيون اقتصاد سلامت اتاق بازرگاني 
تهران بيان داشت: هيچ دليلي وجود نداشت كه توزيع 
داروخانه اي سرم سلب شده و صرفاً در اختيار مراكز 
درماني قرار گيرد. در حالي كه بايد نظارت بيشتري 
بر مصرف صورت مي گرف��ت؛ از آن جهت كه برخي 
مصارف فقط جنبه اقتصادي دارد و شايد ضرورتي به 

تزريق سرم به يك بيمار وجود نداشته باشد.

در اعتراضات اخير
خسارتي به اصناف وارد نشد

عضو هيات رييسه اتاق اصناف تهران خاطرنشان كرد: 
در اعتراضات اخير گزارشي مبني بر خسارت هاي وارده 
به اصناف به اتاق اصناف تهران داده نشده اما به هر حال 
فعالان اقتصادي مي توانند در شرايط آرام به كسب وكار 
خود ادامه بدهند. حميدرضا رستگار در گفت وگو با ايلنا، 
در پاسخ به اين پرسش كه آيا به اصناف بخش نامه اي دال 
بر تغيير ساعت كاري اصناف به دليل اعتراضات اخير 
ابلاغ شده است؟ گفت: خير تا به امروز چنين ابلاغيه اي به 
اصناف اعلام نشده و حتي تصميمي در اين خصوص در 
اتاق اصناف گرفته نشده است. مشاور مالياتي اتاق اصناف 
ايران با اشاره به نحوه اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي از 
اصناف، خاطرنشان كرد: اجراي اين قانون نبايد منجر به 
ايجاد مشكلات جديد شود اجراي نادرست قانون ماليات 
بر ارزش افزوده آسيب هاي جدي را متوجه اصناف كرد 
و از زمان اجراي اين قانون تا به امروز هنوز ۲۳ صنف در 
اجراي آن با چالش مواجه هستند. عضو هيات رييسه اتاق 
اصناف تهران با بيان اينكه قانون پايانه هاي فروشگاهي 
بايد گروه به گروه اجرا شود، گفت: سازمان امور مالياتي 
مي داند كه از كدام صنوف بايد اجراي اين قانون را آغاز 
كند و امكان سنجي اجرا و زمينه هاي اجراي اين قانون 
بايد فراهم شود ماليات هايي كه گرفته شد بسياري از 
صنوف با مشكل مواجه شدند. به گفته رستگار؛ اصناف 
واحدهاي مستقر براي ماليات  دادن هستند و هيچ واحد 
صنفي نمي خواهد از اعطاي ماليات به حق فرار كند. وي 
با بيان اينكه در بحث اجراي قانون پايانه هاي فروشگاهي 
نيازمند فراهم كردن زيرساخت در اجرا هستيم، گفت: 
سازمان امور مالياتي بايد گروه هايي كه آمادگي اجراي 
اين قانون را دارند شناسايي شوند و گروه هايي كه نياز به 
آموزش دارند را در گام هاي بعدي بگذارند. تجربه اجراي 
قانون ماليات بر ارزش افزوده پيش روي ماست. در اين 
ميان مجلس نبايد سازمان امور مالياتي را براي اجراي 
اين مصوبه تحت فشار قرار دهد.  رستگار، غيرقانوني 
رفتار كردن برخي صنوف در اعطاي ماليات را به دشواري 
قانون نسبت داد و افزود: اتاق اصناف ساده سازي قانون 
را به س��ازمان امور مالياتي پيش��نهاد داد. در تمام دنيا 
گروه هايي كه توان اجراي ماليات را ندارند از اجراي آن 
قانون معاف مي شوند؛ حال اين پرسش مطرح است كه 
واحدهاي صنفي كه نمي توانند هزينه هاي بنگاه خود را 
تامين كنند چگونه در چنين فرآيندي ماليات هاي خود 
راپرداخت كنند. اين فعال صنفي ادامه داد: نمي توان مانع 
كسب وكار عده اي از كسبه شد. سابقه فعاليت اقتصادي 
برخي از اصناف به پيش از تدوين اين قوانين باز مي گردد. 
وظيفه توانمندسازي اصناف برعهده كساني است كه 
قانون را تدوين كردند نمي توان گفت ما قانون را نوشتيم 
و اصناف بايد آن را اجرا كنند. بسياري از قوانين قانون 
اساسي از بعد از ۴۰ سال موفق به اجراي آنها نشدند، در 
اين ميان چه كسي مقصر است؟ اين فعال اقتصادي با 
بيان اينكه نبايد كاري كرد كه مودي و واحد اقتصادي 
مجبور به انجام رفتار غيرقانوني شود، گفت: در بازاري 
رقابتي توان افراد بر اساس رقابت تعيين مي شود. منشور 
مالياتي بر اساس اظهار مودي است اين در حالي است 
كه اظهارات مودي در ايران اهميت ندارد. سازمان امور 
مالياتي نبايد قانوني خ��ارج از توان موديان اجرا كند و 
هرچه نظارت ها را بيش��تر كند بيش از آن چيزي كه 

مي خواهند از موديان دريافت كنند بايد هزينه كند.

 كاميون صدرنشين توليد
و روغن نباتي در قعر

جديدترين آمار منتشره از سوي وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت )صمت( نشان مي دهد كه در پنج 
ماهه امسال از ۱۹ كالاي منتخب صنعتي، توليد 
۱۳ كالا افزايش يافته و بيش��ترين كاهش توليد 

نيز مربوط به روغن نباتي بوده است.
به گزارش ايسنا، بر اساس اين آمار در پنج ماهه 
امس��ال توليد يك كالا بي��ش از ۱۰۰ و توليد دو 
كالا بيش از ۵۰ درصد افزايش داشته است. بر اين 
اساس، بيش��ترين افزايش توليد مربوط به توليد 
كاميون، كاميونت و كش��نده ب��ا ۱۴۷.۱ درصد، 
الياف اكريليك با ۸۶.۸ و تراكتور با ۵۳.۴ درصد 

افزايش توليد بوده است.
همچنين در مدت ياد ش��ده توليد دو كالا بيش 
از ۲۰ )تا ۵۰ درص��د(، يك كالا ۱۰ تا ۲۰ درصد 
و هف��ت كالا كمتر از ۱۰ درصد نس��بت به مدت 
مشابه سال قبل افزايش داشته و توليد شش كالا 

نيز كاهش يافته است.
بنابراين، دو كالاي ديگري كه بيشترين افزايش 
توليد را داش��تند ش��امل وانت ب��ا ۴۸.۸ و انواع 

تلويزيون با ۲۰.۷ درصد افزايش هستند.
در پنج ماهه امس��ال ۵۹۸ هزار و ۷۰۰ دستگاه 
تلويزيون توليد ش��ده، اما توليد اين محصول در 
مدت مشابه س��ال قبل معادل ۴۹۶ هزار و ۱۰۰ 

دستگاه بوده است.
در اي��ن ميان، اطلاعاتي از وضعيت توليد س��اير 
لوازم خانگي از جمله ماشين لباسشويي و يخچال 
و فريزر كه در گذشته منتشر مي شد در دسترس 
نيست. گفتني است؛ هدف گذاري امسال وزارت 
صمت توليد بيش از ۱۸ ميليون دس��تگاه لوازم 
خانگي است. از جمله مهم ترين كالاهاي ديگري 
كه توليد آنها افزايش داشته نيز مي توان به سموم 
دفع آف��ات نباتي، انواع كاغذ، الياف پلي اس��تر، 
انواع س��واري، دوده و الكتروموت��ور به ترتيب با 
۱۰.۶، ۶.۸، ۵.۸، ۵.۷، ۵.۳ و ۳.۸ درص��د افزايش 

اشاره كرد.

توليد ۶ كالا كم شد
از بين ۲۷ كالاي منتخب صنعتي، توليد ش��ش 
كالا كاهش داشته كه بيشترين كاهش مربوط به 
روغن ساخته شده نباتي با ۲۵.۵ درصد، نئوپان 
با ۱۴.۳ و فيبر با ۱۱.۲ درصد كاهش بوده است.

توليد روغن نباتي در پنج ماهه امسال به بيش از 
۶۴۵ هزار و ۹۰۰ تن رسيده است.

بر اس��اس نامه دبير س��تاد تنظيم بازار در سال 
گذش��ته، كارخانه هاي توليدي بايد نس��بت به 
توليد ماهانه ۱۸۰ ه��زار تن روغن كه ۱۲۰ هزار 
تن در بخش هاي خان��وار، ۲۵ هزار تن در بخش 
صنف و ۳۵ هزار تن در بخش صنعت خواهد بود، 

اقدام كنند.
كمتري��ن كاهش تولي��د نيز مربوط ب��ه كارتن 
اس��ت ك��ه تولي��د آن ب��ا دو درص��د كاهش به 
 بي��ش از ۲۹۶ ه��زار ت��ن در پنج ماهه امس��ال 

رسيده است.
پودر ش��وينده و روغن موت��ور از ديگر كالاهايي 
اس��ت كه توليدش��ان در اين مدت كاهش يافته 
است. گفتني است كه وزارت صمت در سال هاي 
قبل به صورت ماهانه آمار منتشر مي كرد، اما در 
سال جاري آمار پنج ماهه نخستين آمار رسمي 

منتشر شده از اين وزارتخانه است.
همچنين در س��ال هاي قبل عمدت��ا ۲۷ كالاي 
منتخب صنعتي مورد بررسي قرار مي گرفت كه 
در آمار امس��ال به ۱۹ كالا كاهش يافته است. از 
جمله آمار حذف ش��ده مربوط به چرم، پايپوش، 
كمباين، ماشين لباسش��ويي و يخچال و فريزر 

است.

 صادرات تاير  به شرط
تأمين نياز داخل آزاد شد

براساس بخشنامه جديد گمرك رفع ممنوعيت 
صادرات تاير در ۱۴۰۱/۰۶/۳۰ توسط مديركل 
دفتر صادرات گمرك جمهوري اس��لامي ايران 
ابلاغ شد. براس��اس بخشنامه جديد گمرك رفع 
ممنوعيت صادرات تاير در۱۴۰۱/۰۶/۳۰  توسط 
مديركل دفتر صادرات گمرك جمهوري اسلامي 

ايران ابلاغ شد. 
در اين نامه آمده است: پيرو بخشنامه مورخ ۲۱ 
شهريورماه ۱۴۰۱ در خصوص ممنوعيت برخي 
اقلام صادراتي از جمله انواع لاس��تيك سبك و 
سنگين، دفتر مقررات صادارت و واردات صنعت 
موضوع رفع ممنوعيت صادارت تاير را به انجمن 

صنعت تاير ابلاغ كرد.
به گزارش تسنيم، ش��هريور ماه سال گذشته با 
تصميم س��تاد تنظيم بازار، تايرس��ازان داخلي 
مجاز به صادرات بخشي از توليد خود )صادرات 
۱۰ درص��د تاير س��واري تولي��دي و ۳۰ درصد 
تايرهاي كش��اورزي و راه سازي و صنعتي( شده 
بودند كه همين ام��ر موجب گله توليدكنندگان 
ش��ده بود چراك��ه معتق��د بودند مي��زان توليد 
 بيش از نياز بازار اس��ت و باي��د اين ممنوعيت ها

 برطرف شود.
حميدرض��ا عبدالمالكي ريي��س جديد انجمن 
صنفي صنعت تاي��ر ايران در همي��ن ارتباط به 
خبرنگار تس��نيم گف��ت: پيش از اي��ن ما فقط 
براس��اس رقم هاي تعيين ش��ده امكان صادرات 
داش��تيم كه خوش��بختانه اين موضوع به شرط 

تأمين نياز بازار داخل برطرف شده است.
وي اف��زود: پي��ش از اين براي ص��ادرات درگير 
بوركراس��ي پيچيده اي بوديم به نحوي كه براي 
كس��ب مجوز بايد معطل چندين تأييديه باشيم 

كه همين امر روند صادرات را مختل كرده بود.
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صمتزيرفشارقدرتهايپشتپرده

سخنگويسازماناموالتمليكيتشريحكرد

جزييات مزايده ۱۰۶۲ خودروي خارجي
سخنگوي سازمان اموال تمليكي ضمن تشريح جزييات 
مزايده ۱۰۶۲ خودروي خارجي، گفت: اين مزايده را از 
ساعت ۸ صبح روز پنجشنبه هفتم مهر آغاز مي كنيم 
كه تا س��اعت ۲۴ روز ۱۲ مهرماه ادامه خواهد داش��ت. 
به گزارش مهر، صاح��ب حجتي در خصوص جزييات 
مزايده ۱۰۶۲ خودرو در سازمان اموال تمليكي اظهار 
كرد: اولين اطلاع رساني را وزير امور اقتصادي و دارايي 
در خوزستان اعلام كرد كه بنا بود چنين كاري از طريق 
بورس كالا انجام شود، اما با پيگيري هايي كه انجام شد، 
متوجه شديم كه از طريق بورس عملي نيست و ناچار 
شديم كه از طريق مزايده اين ۱۰۶۲ خودرو را به فروش 
برسانيم كه در اين زمينه اطلاع رساني هاي لازم انجام 
ش��د. وي افزود: به دليل اينكه ب��ه روز برگزاري مزايده 
نزديك مي شويم، موضوع امضاي الكترونيك بايد مورد 
توجه قرار گيرد چرا كه شركت كنندگان در اين مزايده 
حتماً بايد ثبت نام ك��رده و گواهي امضاي الكترونيك 
)توكن( را دريافت كنند و براي اين كار نيز لازم اس��ت 
كه به دفاتر ثبت اسناد رسمي در سراسر كشور مراجعه 

كرده و اين گواهي امضاي الكترونيك را دريافت كنند تا 
بتوانند در اين مزايده شركت كنند. قائم مقام و سخنگوي 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي خاطرنشان 
كرد: اين مزايده از ساعت ۰۸:۰۰ روز پنجشنبه هفتم مهر 
ماه آغاز مي كنيم و تا ساعت ۲۴:۰۰ روز دوازدهم مهرماه 
ادامه خواهد داش��ت كه متفاضيان مي توانند فهرست 
خودروها و ش��رايطي را كه براي رويت خودروها براي 
مزايده الكترونيك عنوان ش��ده است، در وبگاه مزايده 
https: //eauc.setadiran.ir/ الكترونيك به نشاني
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مش��اهده كنند و از ش��رايط و خودروها مطلع شوند.

حجتي عنوان ك��رد: خريداران تا س��اعت ۲۴:۰۰ روز 
سه شنبه دوازدهم مهر ماه براي ثبت پيشنهاد قيمت در 
اين سامانه وقت دارند و براي اين كار و شركت در مزايده 
ارايه كد ملي براي شخص حقيقي و كد اقتصادي براي 
شخص حقوقي به همراه شماره حسابي كه قابل استفاده 
از طريق اينترنت باشد، الزامي اس��ت و براي مشاهده 
خودروه��ا نيز در هم��ه ايام هفته از س��اعت ۰۸:۰۰ تا 

ساعت ۱۶:۰۰ اعلام كرده ايم كه استان ها همكاري كنند 
تا خريداران از خودروها بازديد داشته باشند.وي اضافه 
كرد: پيشنهادهايي كه در س��امانه مزايده الكترونيك 
ثبت شده باشد، روز ش��نبه شانزدهم مهرماه در محل 
سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي رمزگشايي 
شده و همان روز هم برندگان اين مزايده معرفي خواهند 
شد.سخنگوي سازمان اموال تمليكي بيان كرد: كساني 
هم كه مي خواهن��د انصراف بدهند، نهايتاً مي توانند تا 
ساعت ۱۴:۰۰ روز چهارشنبه سيزدهم مهر ماه انصراف 
 خ��ود را اعلام كنند چ��را كه متقاضيان باي��د در زمان 
ثبت نام ۱۵ درصد از ارزش كارشناسي شده را به عنوان 
وثيقه واريز كنند، اگر برنده شده و بعد انصراف بدهند، 
اين مبلغ به نفع دولت ضبط خواهد شد، اما در صورت 
انصراف تا اين تاريخ، يعني ساعت ۱۴ چهارشنبه ۱۳ مهر، 
مشكلي براي آنان پيش نخواهد آمد و مي توانند مبلغ 
واريزي را پس بگيرن��د.وي تاكيد كرد: علاقه مندان به 
مشاركت در اين مزايده بايد اين توكن را دريافت كنند تا 
بتوانند مراحل ثبت نام و شركت در اين مزايده فوق العاده 

را طي كنند. حجتي متذكر شد: اين مزايده يك مزايده 
فوق العاده الكترونيكي با شماره ۵۶۵ است. سخنگوي 
سازمان اموال تمليكي تشريح كرد: اين مزايده فرصت 
خوبي است و با اين اقدام كمكي به شرايط بازار خواهد 
شد و خودروهايي هم كه در اين مزايده هستند شامل ۶۲ 
خودرو از خانواده لكسوز، ۴۰ خودرو از خانواده پورشه 
ماكان، ۱۸۲ خودرو از خانواده كيا )س��وراتو، سورنتو، 
اپتيما و …(، ۱۵۲ خودرو از خانواده بي ام و )۸۳۰، ۵۳۰، 
 ،)e۲۰۰ و…(، ۸ دستگاه خودروي بنز )مرسدي و x۴
۴۵۹ دس��تگاه خودرو از خانواده هيونداي )توس��ان، 
سانتافه، س��وناتا، هيبريدي ها و…(، ۱۵۴ دستگاه از 
خانواده تويوتا )راوفور، كمري، كمري هيبريدي و…(، 
يك دستگاه ولوو و ۳ دستگاه پورشه باكستر كه جمعاً 

۱۰۶۲ دستگاه خودرو مي شود.
حجت��ي تأكيد ك��رد: اس��تان هايي كه اي��ن مزايده 
فوق العاده ش��ماره ۵۶۵ در آنها انجام مي شود شامل 
اس��تان هاي هرمزگان )بندرلنگه(، بوش��هر، تهران، 

گيلان، خوزستان، فارس و مازندران است.
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خبرروز

شناسايي۳۰۹ بيمار جديد و فوت ۷ بيمار كوويد ۱۹ در كشور
مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت بهداشت از شناس��ايي۳۰۹ بيمار جديد و فوت ۷ بيمار كوويد۱۹ در كشور خبر 
داد.به گزارش مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت بهداشت اعلام كرد: تاكنون ۶۵ ميليون و ۷۹ هزار و ۹۱۷ نفر دُز 
اول، ۵۸ ميليون و ۴۷۸ هزار و ۶۹۷ نفر دُز دوم و ۳۱ ميليون و ۲۰۱ هزار و ۹۳۷ نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق 
كرده اند و مجموع واكسن هايتزريق شده در كشور به ۱۵۴ ميليون و ۷۶۰ هزار و ۵۵۱ دُز رسيد .مجموع بيماران كوويد۱۹ 
در كش��ور به ۷ ميليون و ۵۴۷ هزار و ۷۰۶ و مجموع جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۴ هزار و ۴۰۹ نفر رس��يد.۱۶۸نفر از 

بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.

 فراخوان مناقصه عمومي همزمان با
 ارزيابي كيفي )فشرده( يك مرحله اي

نوبت دوم

شناسه آگهي : ۱۳84546
جمهورياسلاميايران

وزارتصنعت،معدنوتجارت
سازمانصنايعكوچكوشهركهايصنعتيايران

شركتشهركهايصنعتياستاناصفهان)سهاميخاص(

شركتشهركهايصنعتياستاناصفهاندرنظرداردمناقصهعموميهمزمانباارزيابيكیفي)فشرده()اجرايشبكهتوزيعآب،مخزن
1000مترمكعبيزمینيوچاهكپمپاژش�هركصنعتيپوده(بهشماره)2001001281000038(راازطريقسامانهتداركاتالكترونیكي
دولتبرگزارنمايد.كلیهمراحلبرگزاريمناقصهازدريافتاس�نادمناقصهتاارايهپیشنهادمناقصهگرانوبازگشاييپاكتهاازطريق
درگاهسامانهتداركاتالكترونیكيدولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشدولازماستمناقصهگراندرصورت
عدمعضويتقبلي،مراحلثبتنامدرسايتمذكورودريافتگواهيامضايالكترونیكيراجهتشركتدرمناقصهمحققسازند.تاريخ

انتشارمناقصهدرسامانهتاريخ1401/07/02ميباشد.
آخرينمهلتزمانيدريافتاسنادمناقصهازسايت:ساعت19روزپنجشنبهتاريخ1401/07/07

آخرينمهلتزمانيارايهپیشنهاد:ساعت14:30روزدوشنبهتاريخ1401/07/18
زمانبازگشاييپاكتهايارزيابي:ساعت8:30صبحروزسهشنبهتاريخ1401/07/19

هزينهدرجآگهيروزنامهبهعهدهبرندهمناقصهميباشد.
موضوعمناقصه:اجرايشبكهتوزيعآب،مخزن1000مترمكعبيزمینيوچاهكپمپاژشهركصنعتيپوده.

مبلغبرآورداولیه:105,953,380,705ريالوبراساسفهارسبهايسال1401سازمانبرنامهوبودجهكشور)اعتبارطرحجاري(
مبلغتضمینشركتدرفرآيندارجاعكار:5,297,670,000ريال

رشتهوپايهتشخیصصلاحیتپیمانكاران:رتبه5يابالاتردررشتهآب.
مدتاجرا:8ماه

اطلاعاتتماسدستگاهمناقصهگزار:جهتدريافتاطلاعاتبیشتردرخصوصاسنادمناقصهوارايهپاكتالف:آدرساصفهانخیابان
22بهمن،مجموعهاداريامیركبیر،شركتشهركهايصنعتياستاناصفهانوتلفن03132447300

اطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانه:مركزتماس:021-41934
اطلاعاتتماسدفاترثبتنامسايراستانهادرسامانهwww.setadiran.irبخشثبتنام/پروفايل/تامینكننده/مناقصهگرموجوداست.
امورپیمانهايشركتشهركهايصنعتياستاناصفهان

 آگهي مناقصه عمومي
 يك مرحله اي 

نوبت دوم

شناسه آگهي: ۱۳845۷5
جمهورياسلاميايران

وزارتصنعت،معدنوتجارت
سازمانصنايعكوچكوشهركهايصنعتيايران

شركتشهركهايصنعتياستاناصفهان)سهاميخاص(

شركتشهركهايصنعتياستاناصفهاندرنظردارداجرايپروژهزيررابهپیمانكارانواجدشرايطازطريقسامانهتداركاتالكترونیكيدولت)ستاد(واگذارنمايد.كلیهمراحل
برگزاريمناقصهازدريافتاسنادمناقصهتاارايهپیشنهادقیمتمناقصهگرانوبازگشاييپاكتهاازطريقدرگاهسامانهتداركاتدولتبهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهد
شد.لازماستمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلي،مراحلثبتنامدرسايتمذكورودريافتگواهيامضايالكترونیكيراجهتشركتدرمناقصهمحققسازند.تاريخانتشار

مناقصهدرسامانهتاريخ1401/07/02ميباشد.
آخرينمهلتزمانيدريافتاسنادمناقصهازسايت:ساعت19روزپنجشنبهتاريخ1401/07/07

آخرينمهلتزمانيارايهپیشنهاد:ساعت13:30روزپنجشنبهتاريخ1401/07/21
زمانبازگشاييپاكتهايقیمت:ساعت8:30صبحروزشنبهتاريخ1401/07/23

اطلاعاتتماسدستگاهمناقصهگزار:جهتدريافتاطلاعاتبیشتردرخصوصاسنادمناقصهوارايهپاكتالف:آدرساصفهان،خیابان22بهمن،مجموعهاداريامیركبیر،شركت
شهركهايصنعتياستاناصفهانوتلفن03132647300

اطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانهمركزتماس021-1456
هزينهدرجآگهيروزنامهبهعهدهبرندهمناقصهميباشد.

موضوعمناقصه:تهیهمصالحواجرايسامانهتولیدبرقتجديدپذيرساختمانشماره2شركتشهركهايصنعتياستاناصفهان)شماره2001001281000031درسامانهستاد(
مبلغبرآورداولیه:20,101,472,112ريالوبراساسفهارسبهايسال1401سازمانبرنامهوبودجهكشور)اعتبارطرحجاري(

مبلغتضمینشركتدرفرآيندارجاعكار:1,005,074,000ريال
رشتهوپايهتشخیصصلاحیتپیمانكاران:رتبه5يابالاتردررشتهنیرو

مدتاجرا:2ماه
موضوعمناقصه،محوطهسازيسايتكارگاهيوجادهدسترسيساختماناداريوآتشنشانيناحیهصنعتيباغبهادران)شماره2001001281000032درسامانهستاد(

مبلغبرآورداولیه:28,745.713,823ريالوبراساسفهارسبهايسال1400سازمانبرنامهوبودجهكشور)اعتبارطرحجاري(
مبلغتضمینشركتدرفرآيندارجاعكار:1،437،286،000ريال

رشتهوپايهتشخیصصلاحیتپیمانكاران:رتبه5يابالاتردررشتهراهوترابري
مدتاجرا:6ماه

موضوعمناقصه:تكمیلشبكهتوزيعآبشهركهايصنعتيبادرودنطنزونايین)شماره2001001281000033درسامانهستاد(
مبلغبرآورداولیه:34,166,663,222ريالوبراساسفهارسبهايسال1401سازمانبرنامهوبودجهكشور)اعتبارطرحجاري(

مبلغتضمینشركتدرفرآيندارجاعكار:1،708،334،000ريال
رشتهوپايهتشخیصصلاحیتپیمانكاران:رتبه5يابالاتردررشتهآب

امورپیمانهايشركتشهركهايصنعتياستاناصفهانمدتاجرا:4ماه

 آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای 
همراه با ارزيابی کيفی ) نوبت دوم ( شرکتتوضیعنیرویبرق

استانکرمانشاه
)سهامیخاص(

شرکتتوزيعنیرویبرقاستانکرمانشاهدرنظردارداقلاممشروحهذيلراازطريقمناقصهعمومیخريدارینمايد.لذاکلیهفروشندگانو
تولیدکنندگانواجدشرايطمیتوانندجهتدريافتاسنادمناقصهپسازدرجنوبتدوماينآگهیبهمدت5روزبهسامانهتدارکاتالکترونیکی
دولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irمراجعهنمايند.لازمبهذکراستبرگزاریمناقصههایفوقازطريقسامانهتدارکاتالکترونیکی
دولتانجاممیپذيرد.لازمبهذكراستلذاکلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتاسنادتاارائهپیشنهادمناقصهگرانوبازگشايیپاکتهاازاين
طريقانجامخواهدشدولازماستمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلی،مراحلثبتنامدرسايتمذکورودريافتامضایالکترونیکی

جهتشرکتدرمناقصهرامحققسازند.

توضیحات:
نوعتضمینشرکتدرمناقصه)ضمانتنامهبانکی،واريزوجهنقدو...بهشرحمندرجدراسنادمناقصه

مهلتومکانتسلیمپیشنهادتاساعت12:00روزشنبهمورخ1401/07/23،دبیرخانهشرکت)پاکتالف(وبارگذاریدرسامانهستاد.
زمانومکانبازگشايیپاکاتساعت13:00روزشنبهمورخ1401/07/23،اتاقکنفرانسشرکتدرسامانهستاد

بهپیشنهادهایفاقدسپرده،سپردهمخدوش،سپردههایکمترازمیزانمقرر،چکشخصیونظايرآنمطلقاترتیباثردادهونخواهدشد.
بهپیش�نهادهایفاقدامضاء،مشروط،مخدوش،وپیشنهاداتیکهبعدازامضاءمدتمقرردراسنادمناقصهواصلمیشودمطلقاترتیباثر

دادهنخواهدشد.
سايراطلاعاتوجزئیاتمربوطهدراسنادمناقصهمندرجاست.

جهتکسباطلاعاتبیشترباشماره38245990-083تماسحاصلفرمايید.
روابطعمومیشرکتتوزيعنیرویبرقاستانکرمانشاه

شماره
مبلغبرآورداولیهشرحمناقصهمناقصه

)ريال(
مبلغتضمینشرکتدر

مناقصه)ريال(

خريد7030اصلهانواعتیرسیمانی)ازمحلاعتباراتداخلی–401/24
263،591،000،0008،910،000،000عوارضبرق()باارزيابیکیفی(

401/33
خريد4366عددمقرهسوزنیسیلیکونیو4565عددمقره
کششیسیلیکونی)ازمحلاعتباراتداخلی–عوارضبرق(

)باارزيابیکیفی(
24،510،500،0001،726،000،000

401/34

خريد5000دستگاهکنتورتکفازفهام2پايهبلندو3000
دستگاهکنتورتکفازفهام2پايهکوتاه)ازمحلاعتباراتداخلی

45،000،000،000وکاهشتلفات()باارزيابیکیفی(
2،350،000،000
..................….....
تضمینشرکت

تعادل|
 از زمان شيوع ويروس كرونا، آمار مراجعان 
سرپايي و بستري در بيمارستان ها و مراكز 
درماني به شدت افزايش يافت. شيفت كاري پرستاران روز 
به روز روند سخت تري را پيش مي برد اما هيچگاه كوتاه 
نيامدند و شبانه روز براي نجات جان بيماران تلاش كردند 
اما در اين راه با بي مهري مواجه شدند.پرستاران كه در دوران 
كرونا نش��ان دادند كه با عشق و علاقه فراوان به استقبال 
مرگ هم رفتند اما شبانه روز در اين عرصه سلامت براي 
نجات جان حتي يك بيمار جنگيدند و زندگي خود را در 
اين دو سال و چند ماه فداي كار كردند اما تعدادي از اين 
گروه پس از فروكش كردن كرونا يا از كار بيكار شده يا به 
نوعي مهاجرت كردند.از آنجا كه هزينه آموزش پرستاران 
بس��يار هزينه بالايي اس��ت بايد براي نگهداري آنها هم 
برنامه ريزي جدي داش��ت زيرا در اين سال ها با توجه به 
شرايط سخت كار پرستاران، بس��ياري از اين گروه كادر 
درمان يا خانه نشين ش��ده يا از كشور مهاجرت كرده كه 
اين مساله نيازمند بازنگري در عرصه فعاليتي آنهاست.

پرستاران شاغل در بيمارستان ها و مراكز درماني، مشكلات 
فراوان خود را افزايش ساعت كاري در زمان شيوع كرونا، 
بازنشستگي در قانون س��خت و زيان آور، ساعت كاري و 
شيفت هاي بسيار زياد، نامشخص بودن وضعيت شغلي 
برخي از پرس��تاران، حق��وق پايين در زمان اش��تغال و 
بازنشستگي و تعريف نشدن موقعيت اجتماعي فعالان 
عرصه سلامت مي دانند. اين در حالي است كه براساس 
اعلام رييس سازمان نظام پرستاري كشور، در دوران شيوع 
كوويد۱۹ تاكنون حدود ۱۵۰ هزار پرستار شاغل در مراكز 
درماني دولتي، خصوص��ي، تامين اجتماعي و نيروهاي 
مسلح نيز چند مرتبه به كرونا مبتلا شدند.۱۵۰پرستار در 
۲ سال اخير از زمان همه گيري كرونا تاكنون جان خود را 
بر اثر ابتلا به اين بيماري از دست دادند كه حدود ۷۰ نفر 
آنها به عنوان شهيد مدافع سلامت مورد تاييد قرار گرفتند 
و پرونده هاي مابقي فوت شدگان نيز در دست بررسي است.

در دوران كرون��ا گروه پرس��تاري متحمل زحمات 
زيادي در مراكز بهداشتي و درماني شدند و به عنوان 
يكي از اركان اصلي نظام سلامت بايد مطالبات آنها 
شامل استخدام و تبديل وضعيت نيروهاي شركتي 

و ق��راردادي، پرداخت فوق العاده خ��اص و اجراي 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري مورد توجه 

مسوولان بهداشت و درمان كشور قرار گيرد.

      ناديده گرفتن جامعه پرستاري
از سوي ديگر اغلب پرستاران از جداول وزارت بهداشت 
براي اج��راي تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري انتقاد 
دارند.جواد توكلي )فعال صنفي پرستاران( با تاكيد بر 
لزوم مش��اركت نمايندگان واقعي جامعه ذينفعان در 
تنظيم جداول تعرفه گذاري گفت: وزارت بهداش��ت 
بايد پاسخگوي پرس��تاران باش��د و توضيح دهد كه 
چگون��ه به اين جداول رس��يدند و چ��را نظر اكثريت 
جامعه پرستاري كش��ور ناديده گرفته ش��د.او افزود: 
چرا اجراي قانون تعرفه گذاري پرس��تاري دستخوش 
بده بس��تان هاي صنفي با كس��اني كه خود را نماينده 
پرستاري مي خوانند، شده و نظر پرستاران و نمايندگان 
واقعي آنها به هيچ انگاشته  شد. پرستاران با جداولي كه 
وزارت بهداش��ت رونمايي كرده است، هيچ موافقتي 
ندارند.به گفته توكلي، در طراحي جداول تعرفه گذاري 
پرس��تاري، روش جديدي خلق و ابداع نموده اند كه با 
روش هاي معمول وزارت بهداشت براي ساير كاركنان 
و زيرمجموعه هاي خود تفاوت اساسي دارد.اين فعال 
صنفي كادر درمان تاكيد مي كند: ايرادات بسيار به اين 
جداول و امتيازات آن وارد است؛ انتظار جامعه پرستاري 
بعد از پانزده سال اهمال و بي توجهي، اجراي صحيح و 
عادلانه قانون بود اما گويا مديران وزارت بهداشت وقتي 
پاي پرستاران در ميان باشد، متر و معيارهاي ديگري 
برمي گزينند؛ كافيست تعرفه گذاري پزشكان را با اين 
جداول تعرفه گذاري پرستاري قياس كنيم تا تبعيض ها 

و تفاوت ها به خوبي خود را نشان دهد.

      پديده مهاجرت پرستاران يك چالش است
اصغر جهانگير معاون اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم 
قوه قضاييه نيز با تاكيد بر موضوع مهاجرت برخي پرستاران 
به خارج از كشور، پديده مهاجرت را يك چالش براي همه 
كشورها دانست و گفت: مطابق با آمارهاي مستند، هزينه 
آموزش هر پرستار در كشور حدود ۲ ميليارد تومان است.

      پرستاران مشمول قانون سخت 
و زيان آور نمي شوند

پرستار بيمارستان امام خميني)ره( كرج درد و دل خود را 
اينگونه توضيح داد و گفت: پرستار مشمول قانون سخت 
و زيان آور نمي شود؛ عدم اجراي قوانين خاص كرونا كاري 
كرد كه نتوانستيم كنار پدر و مادر باشيم، قرنطينه شديم 
و خودمان را حتي از پدران و مادران خود جدا كرديم تا آنها 
و فرزندان ما درگير اين بيماري نش��وند. او معتقد است، 
فشار بر پيكر بي جان پرستار زياد شد و همه مي دانستند 
شوخي با كادر خسته درمان نتيجه اي جز فروپاشي كادر 
درمان به دنبال نخواهد داشت. همچنين تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري امسال مطرح شده است و مبلغي را 
دولت به عنوان يارانه در اختيار وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي قرار داده است؛ حتي براي بيمارستان 
خصوصي، اگر امسال در بيمارس��تان اجرا شود سال 
آينده خود بيمارستان بايد آن هزينه را پرداخت كند. 
بايد از شقه شقه كردن پرستاران جلوگيري شود و بحث 
بهره وري به عنوان نمونه در هر بيمارستان به يك شكل 
خاص اجرا و پرس��تار در هر جايي از كشور به صورت 
يكنواخت ديده شود همچنين براي نيروهاي شركتي 
بايد از درآمد اختصاصي بيمارستان حقوق پرداخت 

شود كه اين كار را معمولا انجام نمي دهند.

      كمبود پرستار داريم
پرستار بيمارستان لولاگر تهران نيز بخشي از مشكلات 
حوزه پرستاري را بيان كرد و گفت: كمبود شديد پرستار 
داريم. حدود يك تا دو سال است جلوي جذب نيروي 
شركتي گرفته شده است و تنها نيروي قابل جذب نيروي 
طرحي است كه فقط بايد در ازاي خروج نيرو يك نيروي 
ديگر به صورت طرحي جذب شود .او به موضوع قانون 
جواني جمعيت نيز اشاره كرد و اظهار داشت: اگر به دنبال 
اين قانون هستيم چرا در برخي بيمارستان ها مهدكودك 
براي فرزندان كوچك پرستاران و كادر درماني نداريم؛ 
اكنون به دليل اينكه در بيمارستان تابع دانشگاه ايران 
مهدكودك نداريم، هم��كاران براي نگهداري فرزندان 
خود با مش��كل مواجه هس��تند. ۲۶س��ال سابقه كار 
دارم؛ در بيمارستان سوختگي، پاداش همكاران هنوز 

پرداخت نشده است و در يكي از بيمارستان هاي تهران 
با تجهي��زات كامل، همچنان كمب��ود كمك بهيار و 
نيروي خدماتي مشاهده مي شود پس بايد براي تبديل 

وضعيت نيروهاي شركتي و طرحي اقدام شود.

      حال پرستاري بد است
يكي از پرستاران بيمارستان هاي وابسته به دانشگاه 
علوم پزشكي شهيدبهش��تي گفت: حال پرستاري 
خيلي بد است و ما شاهد مرگ و اتفاقات بدي بوديم 
و اكنون نيمي از پرس��تاران ما به دليل سختي هاي 
فراوان در دوران ش��غلي و فعاليت در دوران بسيار 
س��خت كرونا، دارو مصرف مي كنند و پرستارهاي 
ش��اغل روزانه موظف به ارايه خدمات به ۱۰ بيمار 
هستند. او با اشاره به اين موضوع كه حق عائله مندي 
به پرستاران زن داده نمي ش��ود، اظهار داشت: چرا 
حقوق پرس��تاران ما كه ۸۰ درصد را زنان تشكيل 
مي دهند به خاطر ندادن حق عائله مندي و فرزندان 

حدود يك ميليون تومان كمتر از مردان است.

      8   ميليون حقوق بازنشستگي يك پرستار
با ۳۰ سال سابقه

اين پرستار افزود: امروز پرستار با سابقه ۳۰ سال فعاليت 
در عرصه درماني در زمان بازنشستگي فقط هشت ميليون 
تومان حقوق دريافت خواهد كرد. اينها اسف بار است و در 
حالي كه برخي همكاران ما از بيمارستان هاي هم رديف 

۲۵ ميليون تومان حقوق بازنشستگي دريافت مي كنند. 
او با اش��اره به دريافت حقوق هفت ميليون توماني براي 
پرستاران با قراردادهاي شركتي و هفت ميليون و ۵۰۰ 
هزار تومان براي پرس��تاران طرحي ادامه داد: با توجه به 
اينكه پرس��تاران در كش��ورهاي ديگر به راحتي جذب 
مي شوند، به طور يقين حقوق پايين پرستاران منجر به 
مهاجرت پرستاران خواهد شد. چرا بايد پرستاران ديگر 
مراكز درماني از پرستار شاغل در مراكز وابسته به نفت و 
بانك مركزي حقوق بسيار كمتري دريافت كنند. از سوي 
ديگر شاغلان سخت و زيان آور به دليل آسيب جسمي و 
روحي با ۲۰ سال با درخواست كتبي مي توانند بازنشسته 
شوند اما دانشگاه هاي علوم پزشكي به دليل داشتن اختيار 
در اين زمينه اجازه بازنشستگي به پرستاران را نمي دهند.

      مشكلات پرستاران مانند بيماري مزمن 
شده است

يكي ديگر از پرستاران با بيان اينكه چالش پرستاران زياد 
است، اظهار داشت: با وجود سختي كاري كه پرستاران 
در دوران فعاليت خود دارند اما كمترين س��ختي كار به 
پرستاران داده مي شود. موقعيت اجتماعي پرستاران به 
خوبي تعريف نشده و انتظار داريم كه منزلت اجتماعي آنان 
حفظ شود. او معتقد است كه اكنون مشكلات پرستاران 
مانند بيماري مزمن شده است و اينكه گروهي نسبت به 
جامعه بي اعتماد ش��وند بار منفي زيادي خواهد داشت. 
بايد براي پرستاران حق جانبازي لحاظ شود زيرا بسياري 

از آنها به دليل مشكلات دوران فعاليت دچار مشكلات و 
لطمه شديد شده اند؛ بايد براي موضوع اجراي تعرفه گذاري 

خدمات پرستاران نيز اقدامات جدي صورت گيرد.

    8  هزار پرستار آسيب ديده
محمد ميرزابيگي رييس سازمان نظام پرستاري كشور 
نيز به اين موضوع اشاره كرد و گفت: حدود هشت هزار 
پرس��تار به خاطر آسيب ديدگي از دوران كوويد۱۹ 
در ۲ س��ال اخير شغل پرستاري را ادامه ندادند و در 

بخش هاي ديگر مراكز درماني فعاليت مي كنند.

      كمبود۱۰۰ هزار پرستار در كشور
رييس سازمان نظام پرستاري با بيان اينكه۱۰۰ هزار 
كمبود پرستار در كشور وجود دارد، گفت: جذب ۱۷ هزار 
پرستار عدد قابل توجهي نيست؛ كمبود نيروي پرستار 
بايد ساماندهي شود تا براي هميشه اين مشكل اساسي 
را برطرف كنيم. از ستاد ملي مقابله با كرونا نيز درخواست 
داريم به مدت دو هفته مصوبه اي براي بازگشت به كار 
پرستاران خانه نشين ش��ده ارايه دهد و نيازي به مجوز 
استخدامي نباشد.ميرزابيگي اظهار داشت: با توجه به 
اجراي تعرفه گذاري خدمات پرستاري،آيين نامه اي در 
اين مورد به مدت سه ماه به صورت آزمايشي در سراسر 
كشور اجرايي مي شود و براي نخستين بار K پرستاري 
تعيين شد كه ۴,۹۵۰ تومان است و بر اساس ارزش 

نسبي خدمات پرستاري اعمال خواهد شد.

گزارش

گلايه هاي پرستاران و بي توجهي مسوولان

حقوق هاي پايين و شيفت هاي سنگين كاري

رويخطخبر

ثبت بيش از ۲۵۷ هزار تولد و ۱۰۱ هزار فوتي در بهار امسال
بر پايه آمار ثبت احوال كش��ور نرخ ولادت در س��ه 
ماهه نخس��ت س��ال جاري۲۵۷ هزارو ۶۴۷ مورد 
در كشور ثبت ش��ده كه در همين مدت نيز تعداد 
فوتي هاي ثبت ش��ده ۱۰۱هزار و ۳۹۳ مورد بوده 
اس��ت. از مجم��وع ۲۵۷ ه��زارو ۶۴۷ ولادت ثبت 
شده در بهار س��ال جاري در كشور ۹۱هزارو ۳۸۹ 
ولادت براي فروردين ماه، ۸۲ه��زارو ۳۶۲ ولادت 
ب��راي ارديبهش��ت م��اه و ۸۳ه��زارو ۸۹۶ ولادت 
براي خردادماه به ثبت رس��يده اس��ت.از مجموع 
ولادت هاي ثبت ش��ده در س��ه ماهه نخست سال 
۱۴۰۱ در كشور به ترتيب استان تهران با ۳۲ هزارو 
۸۷۰ نفر، استان خراسان رضوي با ۲۵ هزارو ۱۱۰ 
نفر و استان سيستان و بلوچستان با ۲۱ هزار و ۲۲۶ 
نفر در رتبه هاي اول تا سوم بيشترين تعداد ولادت 

در بهار سال جاري در بين استان ها قرار گرفته اند.
همچنين استان هاي س��منان با يكهزارو۶۵۳ نفر، 
ايلام با يكهزارو۷۸۶ نفر و كهگيلويه و بويراحمد با 
۲ هزارو ۴۵۵ تولد به ترتيب در كل ولادت هاي بهار 
سال جاري رتبه كمترين ولادت در كشور را به خود 
اختصاص داده اند. همچنين از كل ۱۰۱ هزارو ۳۹۳ 

فوت ثبت شده در بهار سال جاري در كشور ۳۶هزارو 
۳۸ فوتي براي فروردين م��اه، ۳۱هزارو ۱۷۲ مورد 
فوتي براي ارديبهش��ت ماه و ۳۴هزارو ۱۸۳ فوتي 
براي خردادماه به ثبت رسيده است.بر پايه مرگ و 
ميرهاي ثبت شده در سازمان ثبت احوال كشور، از 
مجموع فوت هاي ثبت شده در فصل بهار سال جاري 
در كش��ور، اس��تان تهران با ۱۵ هزار و ۵۱۲ فوت، 
استان خراسان رضوي با ۸ هزارو ۲۹۰ فوت و استان 
اصفه��ان با ۶ هزارو ۴۵۱ فوت ب��ه ترتيب بالاترين 
ميزان فوت در كشور را به خود اختصاص داده اند.در 
بهار سال جاري همچنين در سه استان ايلام با ۶۶۷ 
فوت، اس��تان كهگيلويه وبويراحمد با ۷۷۰ فوت و 
استان سمنان با ۸۷۳ فوت به ترتيب كمترين ميزان 

ميزان فوتي در كشور به ثبت رسيده است.
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